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خبر

سخنگوی وزارت بهداشت در پاسخ به این سئوال که آیا 
به دلیل گرما وجود دارد؟  ادارات  امکان تعطیلی مجدد 
گفت: بله اگر دمای هوا از دامنه مشخصی بالاتر رود؛ به 
طوری که برای سلامت مردم مخاطره آمیز باشد، باز هم 

پیشنهاد تعطیلی مطرح خواهد بود.
پدرام پاک آیین در گفت و گو با ایرنا افزود: این تعطیلی 
اقدامی پیشگیرانه است زیرا تاثیر افزایش دما بر سلامت 
مردم به خصوص سالمندان، کودکان، افراد دارای بیماری 
آمیز  مخاطره  تواند  می  باردار  مادران  و  ای  زمینه  های 

باشد.
که  بود  این  هواشناسی  بینی  پیش   : داشت  اطهار  وی 
بندی ما در وزارت  افزایش دما خواهیم داشت و جمع 
افزایش  از  توان  می  تعطیلی  با  که  بود  این  بهداشت 
کرد.  جلوگیری  مردم  سلامت  به  آسیب  و  گرمازدگی 
بدیهی است اگر دمای هوا از حد مشخصی بالاتر رود، 
که  است  این  مردم  سلامت  حفظ  راهکار  ترین  اصلی 

تعطیلی داشته باشیم.
پاک آیین گفت: در ۲ تا ۳ هفته گذشته افزایش ۱۰ درصدی 
بی  که  بودیم  شاهد  را  خون  فشار  و   قلبی  بیماران  مراجعه 
ارتباط  با افزایش دمای هوا  نبود؛ وزارت بهداشت پیشنهاد 
را  تعطیلی  این  هم  دولت  و  داد  دولت  هیأت  به  را  تعطیلی 

تصویب کرد. 

وی در پاسخ به این سوال که آیا امکان تعطیلی مجدد ادارات 
دامنه  از  اگر دمای هوا  بله  دارد؟ گفت:  دلیل گرما وجود  به 
مشخصی بالاتر رود؛ به طوری که برای سلامت مردم مخاطره 
آمیز باشد، باز هم پیشنهاد تعطیلی مطرح خواهد بود. به همه 
پذیرش  برای  روز  سه  این  تعطیلی  رغم  به  درمانی  مراکز 

بیماران به ویژه بیماران گرما زده آماده باش دادیم.

کشور  به  گرما  موج  ورود  خطر  معرض  در  مردم  همه 
هستندمعاون آموزش همگانی سازمان اورژانس کشور نیز 
در  مردم  تمام  بودن  خطر  معرض  در  از  توضیحاتی  در 

برابر موج گرمایی که به کشور وارد شده خبر داد.
فیزیولوژی،  اساس  بر  انسان  بدن  گفت:  نوری  حسن 
خودش را با شرایط تطبیق می دهد. زمانی که از محیط 
سرد به گرم و برعکس برویم مدت زمانی طول می کشد 

که بدن خودش را تطبیق دهد.
رود  بالا  دما  ناگهانی  صورت  به  وقتی  داد:  ادامه  وی 
ممکن است برخی از مردم دچار گرما زدگی شوند که 
برخی گروه ها مثل مادران باردار، نوزادان و شیرخواران 
به این دلیل که آب بدنشان بالاست و سالمندان به دلیل 

اینکه بیماری دارند در برابر گرما حساس ترند.
وارد  که  گرمایی  موج  برابر  در  مردم  همه  افزود:  نوری 
پوستی  های  نشانه  هستند.  معرض خطر  در  کشور شده 
های  نشانه  دوم  مرحله  گرفتگی عضلات  و  اول  مرحله 
گرمازدگی، تهوع، استفراغ، گیجی و تهوع مراحل نهایی و حاد 

ابتلا به گرمازدگی است.
مردم  به  کشور  اورژانس  سازمان  همگانی  آموزش  معاون 
توصیه کرد که در این شرایط گرم، کودک را در ماشین و پدر 
و مادر مسن را در خانه تنها نگذارند و اگر وضعیت بیماران 

شدید بود شربت اُ آر اس داده شود.

وزیر کشور درباره احتمال ادامه تعطیلی ها گفت: اگر وزارت 
بهداشت درخواست تعطیلی به دلیل موضوع افزایش دما دهد 

دولت تصمیم می گیرد.
احمد وحیدی وزیر کشور در حاشیه کنگره سلامت در اربعین 
هوا  گرمای  دلیل  به  اعلام شده  تعطیلی های  درباره  پاسخ  در 
و اینکه آیا ادامه خواهد داشت یا خیر؟ گفت: ان شالله دیگر 

نیازی به تعطیلی نباشد.
وی افزود: سلامت مردم مهم است و تعطیلی بستگی به شرایط 
دولت  دهد  مجدد  درخواست  بهداشت  وزارت  اگر  دارد. 

تصمیم گیری خواهد کرد.
وزیر کشور همچنین گفت: با عاملین ترویج برهنگی برخورد 

می شود. 
وحیدی درباره لزوم رعایت هنجارهای اجتماعی اظهار کرد: 
همه باید این هنجارها را رعایت کنند و کسی برای تئوریزه 
می کنند،  برهنگی  ترویج  که  تقویت کسانی  و  برهنگی  کردن 
و  نمی کنیم  قبول  را  موارد  این  وجه  هیچ  به  ما  نکند.  تلاش 
محدود  عده ای  کنند.  می  برخورد  حتما  مسئول  دستگاه های 
ترویج  کشور  در  را  برهنگی  این  کنند  می  تلاش  معدود  و 
با  نه  و  انسانی  و  اخلاقی  اصول  نه  و  قانون  با  نه  که  کنند 
هنجارهای اجتماعی نمی سازد و با عاملینش برخورد می شود. 
به  می کنند،  تشویق  موارد  این  به  را  دیگران  که  هم  کسانی 
عنوان ترویج  کنندگان ایستادگی در برابر قانون شناخته شده و 

با آنها برخورد می شود.

دستگاه  گفت:  کشور،  امنیتی  وضعیت  درباره  ادامه  در  وی 
های امنیتی و اطلاعاتی با قدرت حاضر هستند و جریان های 
تروریستی مقابله کرده و آنها را دستگیر می کنند. تروریست ها 
برنامه ریزی زیادی برای دهه اول محرم داشتند تا تعدی داشته 
امنیت خیلی  ما  آنها گرفته شد. در کشور  باشند ولی جلوی 

خوبی داریم.
وحیدی همچنین درباره اقدامات دولت برای تامین آب شرب 
مردم سیستان و بلوچستان، گفت: اقداماتی از جمله حفر چاه 
انجام  دادن آب در حال  انتقال  و  یا شیرین کردن آب  ژرف 
است. مشکل آب هیرمند هم که حل نشده ولی دولت با همه 
ظرفیت در حال حل کردن این مشکل است. مشکل کم آبی 
به صورت جدی در این استان وجود دارد و من دو یا سه ماه 
قبل به این استان رفتم تاکنون هفت یا هشت بار به این منطقه 
هایی  وتصمیم گیری  است  رفته  دفعه  چند  نیرو  وزیر  رفته ام. 
مهمی  وکارهای  اجراست  در دست  مختلف  کارهای  و  شده 
انجام شده که اگر انجام نمی شد، مشکلات بیشتری داشتیم البته 

برخی اقدامات هم زمان  بر است.
به  مربوط  مشکل  از  بخشی  کرد:  خاطرنشان  کشور  وزیر 
ایران از هیرمند است ولی طرح های مخالفی هم در  حق آبه 
داخل کشور انجام شده یا در حال انجام است. هیات حاکمه 
افغانستان باید تکلیف خود را درباره حق آبه ایران انجام دهند. 
این مشکل از ماه خای قبل در دست اجراست. تانکرهای آب 

در حال آبرسانی هستند اما مشکل کمبود آب وجود دارد.

وحیدی همچنین با بیان این که » از ۱۶ مرداد تا ۲۲ مرداد ثبت 
نام اولیه انتخابات انجام می شود«، تصریح کرد: اگر کسی در 
از  را  انتخابات  در  ثبت نام  فرصت  نکند،  شرکت  مرحله  این 
دست می دهد بنابراین به داوطلبان توصیه می کنیم ثبت نام 

خود را انجام دهند.
گفت:  امسال،  اربعین  مراسم  برای  اقدام  آخرین  درباره  وی 
و  مرزها  وضعیت  و  داشته ام  عراق  کشور  وزیر  با  دیداری 
دروازه های  توسعه  برای  شد.  بررسی  عراق  کشور  اقدامات 
ورودی، گذرنامه، توسعه سایبان ها، نیازمندی های اب و یخ، 
استقرار هلال احمر و اورژانس و بالگردها در مرزها صحبت 
شده و توافقات خوبی انجام شده است. با موکب داران جلسه 
داشته ایم  و نیازمندی های آنها بررسی شد و کارها با روال 

خوبی انجام شد.
وحیدی درباره آخرین وضعیت رسیدگی به حمله کننده به آمر 
به معروف در شیراز اظهار کرد: آن فرد بازداشت شده و در 

بازداشت به اقدامات او رسیدگی می شود.
وزیر کشور در پاسخ به این پرسش که آیا تعطیلی ها به علت 
گرما ادامه خواهد یافت، گفت: ان شالله که گرما ادامه پیدا نکند 

و نیاز به ادامه تعطیلی نباشد.
به  وی همچنین درباره احتمال جابجایی معاون سیاسی خود 
درخواست برخی نمایندگان مجلس اظهار کرد: دولت به دنبال 
قوا  با  هماهنگی  جهت  در  و  است  مجلس  با  تفاهم  حداکثر 

حرکت می کنیم.

معاون رفاهی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به 
اجرای طرح کالا برگ الکترونیک گفت: استفاده از این طرح 
»اختیاری« است اما از مجموع ۴۰۰ هزار تومان یارانه ۳ دهک 
اول درآمدی مشمول طرح، ۲۰۰ هزار تومان از مبلغ به صورت 
»نقدی« در اختیارشان است و ۲۰۰ هزار تومان مابقی را نیز می 
توانند از سبد کالا، خریداری کنند که در این صورت اعتبار 
سبد آنها ۱۲۰ هزار تومان دیگر شارژ می شود؛ در این صورت 

مجموع یارانه دریافتی این افراد ۵۲۰ هزار تومان می شود. 
به گزارش ایسنا، علیرضا عسگریان درباره تغییرات ایجاد شده 
در طرح کالا برگ الکترونیک گفت: این طرح از دو ماه پیش 
نیز  مشوق هایی  و  درآمدی جامعه شده  اول  دهک  شامل سه 
کالا  از  مرحله جدیدی  که  بود  گرفته شده  نظر  در  آن  برای 
برگ نیز چندی پیش آغاز شده؛ مرحله ای که در آن اگر این 
سه دهک بخشی از سبد خود را »خرید کالایی« کنند، اعتباری 

علاوه بر یارانه، برای آنها شارژ می شود.
عسگریان در این باره افزود: دولت با هدف جدایی تورم از 
سفره مردم، گام هایی برداشته و گام به گام هم در حال حرکت 
از  دیگری  جدید  مرحله  پیش  هفته  دو  است.  سمت  این  به 
سبدکالا اجرا شد. قرار بود قیمت این سبد نسبت به اردیبهشت 
سال ۱۴۰۱ ثابت و فاصله تورمی و ما به التفاوت قیمت سبد 

با نرخ روز، توسط دولت تامین شود.
فردی  اگر  این طرح  اساس  بر  اظهار کرد:  مثالی  ذکر  با  وی 

۴۰۰ هزار تومان یارانه داشته و مبلغ ۲۰۰ هزار تومان آن را 
از کالاهای اعلامی سبد اعلام شده خرید کند، ما به التفاوت 
به  نسبت  آنها  قیمت  افزایش  و  کالاها  این  تورم  افزایش 
به  لذا  شود  می  پرداخت  دولت  توسط  پارسال  اردیبهشت 
مشمولان دو فرصت جدید داده شده اول اینکه ۱۱ قلم کالا 
سر جای خود قرار دارد و مردم اگر ۲۰۰ هزار تومان از این 
داده  آنها  به  اضافه  اعتبار  تومان  هزار  کنند، ۱۲۰  سبد خرید 
می شود یعنی این رقم)۱۲۰ هزار تومان( به اعتبار یارانه آنها 
اضافه می شود به شرط اینکه از همین کالاهای سبد، خریداری 

کنند.
عسگریان ادامه داد: مثلا اگر ۲۰۰ هزار تومان از یارانه خرید 

کنیم، اعتبار یارانه ۱۲۰ هزار تومان شارژ اضافه می شود البته 
باید این ۱۲۰ هزار تومان را حتما از سبد کالای اعلامی خرید 
این  یارانه  مجموع  بنابراین  گیرد؛  تعلق  اضافه  شارژ  تا  کنیم 
تومان می شود که  تومان ۵۲۰ هزار  به جای ۴۰۰ هزار  افراد 
این سه دهک اول درآمدی ) ۲۹ میلیون نفر( را شامل می شود.

دو  یکی  آینده  ماه های  از  امیدواریم  گفت:  رفاه  وزیر  معاون 
دهک جدید، به این دهک ها اضافه شود.

است  شده  تامین  طرح  این  مالی  بار  اینکه  بیان  ضمن  وی 
این فرصت  از  باشند گفت: مردم  نداشته  لذا مردم دغدغه ای 
استفاده کنند. استفاده از این طرح اختیاری است اما ۲۰۰ هزار 
خودشان  اختیار  در  نقدی  صورت  به  یارانه  مبلغ  از  تومان 
است و ۲۰۰ هزار تومان مابقی را نیز می توانند از سبد، کالا 
خریداری کنند که در این صورت ۱۲۰ هزار تومان دیگر سبد 
آنها شارژ می شود لذا در مجموع ۳۲۰ هزار تومان می توانند از 

سبد خریداری کنند.
وی با حضور در برنامه ای تلویزیونی در خصوص علت تاکید 
این  این سبد گفت:  از  پایین  استفاده دهک های  برای  دولت 
سبد تغذیه ای استاندارد است و تمرکز ما بر تغذیه سالم مردم 
است و قرار است ویتامین ها، پروتئین ها و ریز مغذی ها وارد 
از  تورمی  فاصله  هر  که  حالیست  در  این  شوند؛  مردم  سبد 
این پس توسط دولت جبران خواهد شد، اما این امر منوط به 

استفاده مردم از این سبد خواهد بود.

ایرانی که  بر اساس توافقات اخیر قرار است دو خودروساز 
با  مجددا  بود  شده  متوقف  سوریه  در  دلایلی  به  فعالیتشان 
ایران  در  خودرو  تولید  سوریه،  کشور  استانداردهای  رعایت 

کشور را از سر بگیرند. 
ایرانی  فعالیت خودروساز  قبل  از ۱۹ سال  ایسنا،  به گزارش 
تولید  منظور  به  کارخانه سیویکو  تاسیس  با  در سوریه  سایپا 
از ۱۶ سال  این کشور همسایه آغاز شد.  بازار  برای  خودرو 
تولید  خط  افتتاح  با  را  خود  فعالیت  خودرو  ایران  هم  پیش 
سمند در سوریه کلید زد. طی سال های اخیر خودروهای پراید 
می شد  گفته  و  کرد  پیدا  پررنگی  در سوریه حضور  و سمند 
پراید به خودرویی محبوب برای شهروندان سوری تبدیل شد.

به تدریج اما به دلایلی همچون بر هم خوردن شرایط اقتصادی، 
وقوع جنگ در سوریه و لغو مجوز واردات خودرو، تولید و 
صادرات خودروهای ایرانی در این کشور دچار وقفه شد. در 
مقاطعی نیز با توجه به استاندارهای کشور سوریه، خودروهای 
ایرانی سایپا و ایران خودرو در این کشور با کاهش تیراژ مواجه 
شدند. تا این که فعالیت سیامکو که بزرگ ترین خط تولید برون 
مرزی ایران خودرو محسوب می شود تقریبا متوقف شد. سایپا 

نیز حضور پررنگی در سوریه ندارد.
این در حالیست که در اردیبهشت ماه امسال، خبر داغ شدن 
تجارت با سوریه و از سرگیری تجارت میان دو کشور اعلام 
شد؛  ایجاد مناطق مشترک و متناظر با کشورهای مختلف روی 
میز دولت و شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی قرار 

در جهت  و سوریه  ایران  مشترک  منطقه  راه اندازی  و  گرفت 
پررونق تر شدن تجارت دو کشور در دستور کار قرار گرفت.  
گروه خودروسازی  مدیرعامل وقت  نیز  ماه سال ۱۳۹۹،  آذر 
سوریه  کشور  در  دنا  خودروی  تولید  به  نسبت  ایران خودرو 
به دو صورت گازسوز و بنزینی اعلام آمادگی کرد و ضمن 
حوزه  در  ایران خودرو  صنعتی  گروه  توانمندی های  به  اشاره 
که  سوریه  و  عراق  بازار  دو  ظرفیت  کرد:  تاکید  صادرات، 
قرار  بررسی  مورد  می روند،  به شمار  ایران  مهم  بازارهای  از 
گرفته و پیش بینی می شود در ماه های آینده بازار این کشورها، 
بازارهای بسیار خوبی برای صادرات خودروهای ایرانی باشد.

پس از آن، در آبان ماه سال ۱۴۰۰، با سفر وزیر وقت صنعت، 
زمزمه ها  دمشق،  به  فاطمی امین(  )سیدرضا  تجارت  و  معدن 
به ویژه در حوزه خودرو،  و  تجاری  از سرگیری روابط  برای 
امید از سرگیری صادرات خودروهای ایرانی به سوریه برای 
خودروسازان قوت گرفت؛ چراکه چند سالی بود با توجه به 
چالش های اقتصاد سوریه، دولتمردان این کشور تصمیم گرفتند 
برای مدیریت منابع ارزی خود واردات خودرو و قطعات را 
به این کشور ممنوع کنند؛ اما سفر وزیر وقت صمت این امید 
ایرانی  برای خودروسازان  مقام های سوری  که  کرد  ایجاد  را 
ایرانی  قطعات  و  ممنوعیت ورود خودرو  و  قائل شده  استثنا 
به سوریه  برداشته شود؛ با این اتفاق، دو خودروساز بزرگ 
تولید خود را در سوریه  بار دیگر خطوط  کشور می توانستد 

بازگشایی کنند.

به دنبال سفر فاطمی امین به سوریه، کیوان کاشفی-رییس اتاق 
بازرگانی مشترک ایران و سوریه- نیز از مذاکراتی برای رفع 
موانع صادرات قطعات خودرو به سوریه خبر داد و اعلام کرد: 

به زودی مشکلات صادرات به این کشور بر طرف می شود.
مشترک  کمیسیون  رییس  ـ  بذرپاش  مهرداد  اخیرا  اما 
گذشته  در  داد:  خبر  سوریه  و  ایران  اقتصادی  همکاری های 
دلیل  به  که  بودند  فعال  سوریه  در  ایرانی  خودروساز  دو 
استانداردهای سوریه فعالیت آن ها تقریباً متوقف شده بود. با 
توافقاتی که اخیراً صورت گرفته این دو خودروساز با رعایت 
از سر  استانداردهای کشور سوریه می توانند فعالیت خود را 
در  ایران  توسط  لاستیک  ساخت  کارخانه  همچنین  بگیرند. 
سوریه راه اندازی می شود.بذرپاش وزیر راه و شهرسازی ایران 
گانه   ۱۶ همکاری های  موضوعات  از  برخی  اجرایی شدن  از 
بین ایران و سوریه از جمله ایجاد یک بانک ایرانی در سوریه، 
بین دو کشور،  تعرفه تجاری  بیمه های مشترک، حذف  ایجاد 
راه اندازی اپراتور سوم توسط ایران در سوریه، تسهیل ترانزیت 
در  ایران  خودروسازی  کارخانه  دو  فعالیت  سرگیری  از  و 
سوریه خبر داد.اگرچه طی سال های اخیر در مقاطعی شاهد از 
سرگیری فعالیت خودروسازان ایرانی و مجددا توقف فعالیت 
امیدواری  این  موجود  شرایط  در  بوده ایم،  سوریه  در  آنها 
ایجاد شده که با رشد کیفی محصولات ایرانی و آپشنال شدن 
خودروهایی همچون دنا، کوییک و سورن، خودروهای ایرانی 

بخش قابل توجهی از بازار سوریه را در اختیار بگیرند.

سخنگوی وزارت بهداشت :

امکان تعطیلی مجدد ادارات به دلیل گرما وجود دارد

وزیر کشور:

با مروجین برهنگی برخورد می شود
اگر وزارت بهداشت درخواست تعطیلی مجدد دهد، دولت تصمیم می گیرد

معاون وزیر رفاه تشریح کرد

شرط افزایش اعتبار »یارانه« به ۵۲۰ هزارتومان

معاون پارلمانی رئیس جمهور تاکید کرد: در مورد لایحه ای 
که دولت به مجلس داده اگر نمایندگان بخواهند از دستور 
خارج شود و یا مسکوت گذاشته شود، حتما موافقت دولت 
را می خواهد که معاون پارلمانی یا وزارتخانه مربوطه می آید 

و نظر دولت را می گوید. 
محمد حسینی درباره مسکوت ماندن لایحه تشکیل وزارت 
خود  داخلی  آیین نامه  اساس  بر  نمایندگان  گفت:  بازرگانی 
مثلا  کنند  را  اقدام  این  می توانند  طرح ها  مورد  در  مجلس، 
یک طرح را نمایندگان داده اند یک عده می توانند امضا کنند 
داده  دولت  که  لایحه ای  مورد  در  اما  بگذارند  مسکوت  و 
گذاشته  مسکوت  یا  و  شود  خارج  دستور  از  بخواهند  اگر 
شود، حتما موافقت دولت را می خواهد که معاون پارلمانی 
نظر  را می گوید،  دولت  نظر  و  می آید  مربوطه  وزارتخانه  یا 
این  در  تغییری  هم  الان  تا  نمی کند  اعلام  را  خود  شخص 

مساله ایجاد نشده است.
هم  مورد  این  در  کرد:  تاکید  رئیس جمهور  پارلمانی  معاون 
اجتماعی  کمیسیون  در  الان  و  است  شده  تصویب  کلیات 
این وزارتخانه  اختیارات و وظایف  است که فقط در مورد 
رسیدگی های لازم را می کند. یک ابهامی هم بوده در بخشی 
که گفته شده »سایر وزارتخانه ها« و قرار شده این را تعیین 

کنند و دیگر مساله دیگری وجود ندارد.
اتفاق  کرد:  عنوان  کشور  وزیر  استیضاح  خصوص  در  وی 
جدیدی رخ نداده البته هفته پیش نامه ای را در سایت خانه 
ملت گذاشتند که مثلا جمعی از نمایندگان در این خصوص 
هم  جدیدی  چیز  برداشتند  را  آن  بعدا  که  نوشته اند  نامه ای 

نبود.
پارلمانی  معاون  عنوان  به  آیا  این که  درباره  حسینی 
رایزنی  مجلس  با  استیضاح  این  در خصوص  رئیس جمهور 
در  مجلس  با  کشور  وزارت  خود  کرد:  بیان  خیر،  یا  داشته 
ببینیم  تعامل و ارتباط است و بعد از تعطیلات مجلس باید 

چه تصمیماتی گرفته می شود.
نمایندگان عنوان می کنند  از  وی در خصوص این که برخی 
وزرای دولت استعفاء می دهند تا کارشان به استیضاح نکشد 
و به مجلس نیایند، اظهار  داشت: تعداد قابل توجهی بر این 
نظر هستند که اگر دولت تصمیمی دارد خودش اقدام کند، 
اگر نظر آن ها جلب نشد آن زمان که نظرشان جلب نشد سراغ 

ابزارهای نظارتی خودشان می روند.
معاون پارلمانی رئیس جمهور یادآور شد: در گذشته هم همین 
انتقاداتی بود خود دولت  بود، مثلا نسبت به برخی از وزرا 

اقدام کرد و دیگر نیازی نبود نمایندگان اقدام کنند.

معاون پارلمانی رئیس جمهور:
مسکوت ماندن لایحه تشکیل وزارت 

بازرگانی موافقت دولت را می خواهد 

وزیر نیرو از انجام مذاکرات با طرف سوری برای بازسازی 
توسط  سوریه  کشور  در  نیروگاه  مگاوات  هزار   ۵ حدود 

شرکت ها و متخصصان ایرانی خبر داد.
علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو در دیدار با محمد سامرالخلیل، 
وزیر اقتصاد و تجارت خارجی سوریه گفت: کشور سوریه 
تحمیل  و  جنگید  دشمنانش  با  که  سختی  دوره  از  پس 
فشارهای زیاد توسط کشورهای متخاصم و پس از پیروزی 
مرحله  وارد  امروز  متجاوزان؛  مقابل  در  کشور  این  مردم 

بازسازی شده است.
وزیر نیرو افزود: تاکید مسئولان کشور سوریه بر تأمین انرژی 
و برق پایدار برای پاسخگویی به نیاز بخش های مختلف اعم 

از خانگی و تولید است.
وی یادآور شد: در کشور سوریه نیروگاه های متعددی وجود 
داشت که بخش قابل توجهی از آن امروز امکان تولید برق 
ندارند و نیازمند تعمیرات هستند، البته در کنار این امر توسعه 
قرار  کار  دستور  در  نیز  کشور  این  در  جدید  نیروگاه های 

گرفته است.
محرابیان اظهار کرد: خوشبختانه شرکت های ایرانی به ویژه 
و  ساخت  در  خوبی  سابقه  اخیر  سال های  طی  مپنا  گروه 
تعمیرات نیروگاه در سوریه دارد؛ در این زمینه نیروگاه بسیار 
خوبی را در منطقه لاذقیه احداث کرده است که به زودی به 
مرحله بهره برداری می رسد. همچنین در همین راستا تعدادی 
به  بود  دیده  آسیب  زمان جنگ  در  که  نیز  نیروگاهی  واحد 
امروز در شبکه برق سوریه مورد  بازسازی رسید و  مرحله 

استفاده قرار می گیرد.
مذاکرات در جلسه  نتایج  و  به موضوع  اشاره  با  نیرو  وزیر 
کرد:  بیان  تجارت خارجی سوریه  و  اقتصاد  وزیر  با  امروز 
در جلسه ای که امروز برقرار شد، مذاکراتی برای تعمیرات 
برخی از این نیروگاه های در این کشور صورت گرفت و امید 
با تحقق این امر، امکان تأمین برق برای مردم کشور  است 

همسایه سوریه فراهم شود.
چارچوب  در  طرف  دو  بین  همکاری های  گفت:  محرابیان 
قراردادهای تجاری انجام می شود. در این باره مطالعات فنی 
و اقتصادی صورت می گیرد و در نهایت متناسب با هزینه ها 
منعقد  قرارداد  می گیرند،  نظر  در  شرکت ها  که  سودهایی  و 

می شود.
در  را  تعهدات خود  سوریه  کشور  اینکه  بیان  با  نیرو  وزیر 
قراردادهای با موضوع برق به طور کامل انجام داده است، 
پیرو  همکاری  تفاهم نامه های  انعقاد  و  همکاری ها  به  نسبت 

برگزاری این جلسه ابراز امیدواری کرد.
 ۵۰۰۰ حدود  بازسازی  برای  امروز  جلسه  در  افزود:  وی 
و  شرکت ها  توسط  سوریه  کشور  در  نیروگاه  مگاوات 
انجام  مرحله  دو  طی  که  شد  مذاکره  ایرانی  متخصصان 
مایع مصرف  که سوخت  نیروگاه هایی  مرحله  یک  می شود؛ 
می کنند که ۲۰۰۰ مگاوات را شامل می شود و بیش از ۳۰۰۰ 
مگاوات نیز نیروگاه های با سوخت گاز را شامل می شود که 

برای مرحله دوم در نظر گرفته شده است.
از  نیروگاه ها  این  بازسازی  در  کرد:  خاطرنشان  نیرو  وزیر 
و  ایرانی  انسانی  نیروی  و  استفاده می شود  ایرانی  تجهیزات 

سوری نیز در این زمینه فعال خواهند بود.

وزیر نیرو :
ایران ۵هزار مگاوات نیروگاه را در 

کشور سوریه بازسازی می کند

دنا به سوریه بازمی گردد؟

پاشینیان: نه تنها می توان، بلکه باید با آذربایجان 
صلح برقرار شود

ارمنستان و  میان  تنها می تواند  نه  تاکید کرد:  ارمنستان  نخست وزیر 
جمهوری آذربایجان صلح برقرار شود، بلکه باید این اتفاق رخ دهد. 
اعتقاد من است،  این  ارمنستان گفت:  پاشینیان، نخست وزیر  نیکول 
موضع من است. این همان چیزی است که به آن اعتقاد دارم. اما برای 
این که این اتفاق بیفتد، برای جامعه بین المللی مهم است به برخی 
از نکاتی که به همان اندازه مهم و ظریف هستند، پی ببرد. جامعه 
بین المللی باید به وضوح درک کند که چرا ما با سرعت سریع حرکت 
نمی کنیم.پاشینیان افزود: با این حال رئیس جمهوری آذربایجان هنوز 
علنا توافق ما را تایید نکرده، اما تکذیب هم نکرده است. این اقدامات، 

جزئیاتی هستند که به ایجاد فضای اعتماد کمکی نمی کنند.
رسما  کنگره  شورش  با  ارتباط  در  ترامپ  دونالد 

متهم شد
دونالد ترامپ، رئیس جمهوری سابق آمریکا از سوی یک هیئت منصفه 
فدرال به دلیل تلاش هایش برای تغییر نتایج انتخابات ریاست جمهوری 
۲۰۲۰ از طریق شورش کنگره متهم و با صدور کیفرخواست مواجه 
شد.  این نامزد پیشتاز جمهوری خواه برای انتخابات ریاست جمهوری 
سال ۲۰۲۴ با چهار مورد اتهام روبروست؛ توطئه برای فریب دادن 
فرایند رسمی،  یک  انجام  از  برای جلوگیری  توطئه  متحده،  ایالات 
ممانعت و تقلا برای ممانعت از روند رسیدگی رسمی و توطئه علیه 
که  همدست  شش  همچنین  کیفرخواست  این  حقوق ها.در  و  حق 
نامشان نیامده، فهرست شده است، از جمله چهار وکیل، یک مقام 

وزارت دادگستری و یک مشاور سیاسی.
به  وابسته  کاربری  حساب های  مجددا  یوتیوب 

انصارالله یمن را مسدود کرد
شرکت یوتیوب در راستای سیاست های ضد آزادی بیان خود مجدداً 
بعد از متوقف کردن فعالیت ۱۸ شبکه وابسته به انصارالله یمن این 
بار چند حساب کاربری دیگر را مسدود کرد.مؤسسه فکره با صدور 
بیانیه ای اعلام کرد که مسدود شدن حساب کاربری این مؤسسه در 
یوتیوب یک اقدام خودسرانه به شمار می رود و بار دیگر نشان می دهد 
که این شرکت از معیارهای دوگانه برای سانسور کردن اخبار مربوط 

به یمن و مظلومیت مردم این کشور پیروی می کند.
در  شفاف  انتخابات  برگزاری  آمریکایی:  سازمان 

سال ۲۰۲۴ غیرممکن شده است 
شفاف  انتخابات  برگزاری  آمریکا  قضایی  دیده بان  سازمان  رئیس 
ریاست جمهوری در سال ۲۰۲۴ را غیر ممکن توصیف کرد. »تام 
فیتون«، رئیس سازمان اجتماعی »دیده بان قضایی« در آمریکا گفت: 
»برگزاری انتخابات ریاست جمهوری سالم و شفاف در سال ۲۰۲۴ 
پس از طرح اتهامات علیه  دونالد ترامپ ، رئیس جمهور پیشین کشور 
غیرممکن شده است.«وی گفت: »باید صادق باشیم: این اتهام یک 
تهدید و ارعاب آشکار از سوی حزب دموکرات برای همه مخالفان 
سیاسی است. این یک پیام از سوی دولت کنونی جو بایدن است که 

می گوید اگر نتایج انتخابات را نپذیری، فرجامت زندان خواهد بود. 
درصورت  کشورآفریقایی  سه  سران  جنگ  اعلام 

هرگونه مداخله نظامی در نیجر
ضمن  مشترک  بیانیه ای  در  بورکینافاسو،  و  مالی  گینه،  دولت های 
مداخله  گونه  هر  که  دادند  هشدار  نیجر  در  کودتاگران  از  حمایت 
نظامی در نیجر به معنای اعلام جنگ علیه این کشورها خواهد بود.در 
پی وقوع کودتای نظامی در نیجر و یورش مردم این کشور به سفارت 
فرانسه، فرماندهان نظامی مالی، بورکینافاسو و گینه درباره هرگونه 
دخالت نظامی در نیجر هشدار دادند.وبگاه »روسیا الیوم« گزارش داد 
که سران نظامی دولت گینه و همچنین دولت های مالی و بورکینافاسو، 
بیانیه ای مشترک حمایت خود را  شامگاه روز گذشته )دوشنبه( در 
اقتصادی  تحریم های جامعه  تاکید کردند  و  اعلام  نیجر  از کودتای 
غیرقانونی  و  نامشروع  نیجر  علیه  )اکواس(  آفریقا  کشورهای غرب 

است.
شهباز شریف: به دنبال جنگ با هند نیستیم 

نخست وزیر پاکستان گفت که این کشور به دنبال جنگ با هند نیست. 
»شهباز شریف«، نخست وزیر پاکستان گفت که این کشور سعی دارد 
اختلافات باقی مانده با همسایه خود را حل کند.وی گفت که اسلام 
مانده  باقی  مسائل  همه  به  برای رسیدگی  هند  با  مذاکره  آماده  آباد 
خود  همسایه  هند  با  حتی  همه  با  آماده ایم  »ما  گفت:  است.شریف 
گفت وگو کنیم، مشروط بر اینکه این کشور همسایه برای گفت وگو 

درباره مسائل جدیت داشته باشد، زیرا جنگ دیگر گزینه نیست.«
داخلی  امور  در  مداخله  از  آمریکا  شمالی:   کره 

کشورها لذت می برد 
برای  آمریکا  جدید  فرستاده  علیه  شدیدی  را  شمالی انتقادات  کره 
نظارت بر وضعیت حقوق بشر در این کشور مطرح کرد. خبرگزاری 
این  برای  آمریکا  جدید  بشری  حقوق  فرستاده  شمالی  کره  دولتی 
کشور را »خدمتکار سیاسی« خواند که برای اتهام زنی بی اساس به 
پیونگ یانگ در زمینه موضوعات حقوق بشری برگزیده شده است.

از وضعیت  آمریکا  دولت  علنی  انتقادات  که  افزود  این خبرگزاری 
حقوق بشری کره شمالی خصومت آن با پیونگ یانگ نشان می دهد.

این خبرگزاری انتقادات از سوابق حقوق بشری کره شمالی را پوچ 
توصیف کرده و اعلان که آمریکا از مداخله در امور داخلی یک کشور 

مستقل و افترا زدن به آن لذت می برد.
لغو  برای  صهیونیستی  رژیم  عالی  دادگاه  اقدام 

اصلاحات قضائی
دادگاه عالی رژیم صهیونیستی برای نخستین بار اعلام کرد که یک 
کمیته متشکل از ۱۵ قاضی درخواست ها علیه اصلاحات قضائی را 
بررسی می کند.رئیس دادگاه عالی رژیم صهیونیستی با صدور بیانیه ای 
اعلام کرده است که تمام قضات این دادگاه در جلسه بررسی قانون 
»لغو برهان معقولیت« که باعث به وجود آمدن موجی از اعتراضات 
در اراضی اشغالی شده، شرکت می کنند.کارشناسان تاکید کرده اند 
که پیش بینی می شود دادگاه عالی رژیم صهیونیستی قوانین مذکور 
را ملغی اعلام کند؛ اقدامی که به درگیری گسترده میان این دادگاه و 

ائتلاف کابینه نتانیاهو خواهد انجامید.
حمله  ضد  کُند«  »پیشرفت  به  سفید  کاخ  اذعان 

اوکراین
سخنگوی شورای امنیت ملی کاخ سفید گفت، ضد حمله اوکراین 
علیه روسیه »سرعتی آهسته تر از پیش بینی ها دارد اما با این وجود به 
صورت پایدار پیشرفت می کند.« جان کربی، سخنگوی شورای امنیت 
ملی کاخ سفید در گفتگو با وولف بلیتزر، مجری شبکه سی.ان.ان با 
پرسش درباره وضعیت حال حاضر ضدحمله ای که اوکراین در ماه 
ژوئن شروع کرد، مواجه شد. این مقام آمریکایی اذعان داشت، نتایج 
بوده است.این سخنگوی  انتظار  از حد  تاکنون کمتر  این ضدحمله 
شورای امنیت ملی آمریکا ادعا کرد، »کی یف در حال کسب پیشرفت 
مطلوب  که  تا حدی  پیشرفتش  که  چند  هر  است  جنگ  میدان  در 

آنهاست، نیست. 
روسیه: آفریقایی ها می دانند تسلیحات ما برتر از 

غربی هاست
کرد،  تاکید  آفریقا  با  شراکت  برای  روسیه  دولت  ویژه  نماینده 
کشورهای این قاره می دانند که تسلیحات روسی از رقبای غربی آنها 
بهتر هستند. اولگ اوزروف، نماینده وزارت امور خارجه روسیه برای 
ماموریت های ویژه در مصاحبه ای گفت، رهبران آفریقایی توانسته اند 
عملکرد تسلیحات ساخت روسیه را با همتایان غربی آنها در طول 
جنگ با اوکراین مقایسه کرده و برتری آنها را ببینند.اوزروف، رئیس 
دبیرخانه مجمع شراکت آفریقا-روسیه اخیرا از سوی مسکو به عنوان 
نماینده ویژه این کشور در امور روابط با کشورهای آفریقایی منصوب 

شد. ت در حال افزایش است.
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رئیس دانشگاه علوم پزشکی گیلان:
خدمات جامعه پرستاری باید در 

راستای توسعه مشارکت، برقراری 
عدالت و ارتقای نظام سلامت باشد

گودرزوند چگینی در دیدار با 
مدیرعامل آب منطقه ای گیلان:

کشت برنج در رودبار در دوره نیاز 
آبی قرار دارد

نماینده ولی فقیه در گیلان تاکید کرد

ضرورت ورود دستگاه قضا برای مقابله با زمین خواری در گیلان

نماینده ولی فقیه در گیلان با تاکید بر لزوم توجه به مطالبات 
به  حق مردم گفت: برای حفظ اراضی استان و جلوگیری از 
آسیب برخی غیربومیان دستگاه قضا باید همچون گذشته ورود 

کند.
و  دادگستری  رئیس کل  با  دیدار  در  فلاحتی  رسول  آیت الله 
در  موجود  مواهب  و  ظرفیت ها  به  اشاره  با  استان  معاونین 
سازی  تمدن  مسیر  در  قضا  دستگاه  کرد:  اظهار  گیلان  استان 
اقتصادی و  اداری،  با فساد  مبارزه  باید در ۳ عرصه  اسلامی 

فساد انسانی تلاش کند.

قضاوت  کار  اینکه  بیان  با  گیلان  استان  در  ولی فقیه  نماینده 
بسیار پیچیده است، افزود: پیامبر اکرم )ص( می دانستند که اگر 
در آینده حکومتی مبتنی بر احکام الهی و دین شکل بگیرد، در 
رأس دستگاه قضا کسی نیست که بهره مند از علم غیب باشد.

توده ها  و  مردم  اینکه ۹۸ درصد  به  اشاره  با  فلاحتی  آیت الله 
نسبت به پیچیدگی کار دستگاه قضا اطلاعی ندارند، تصریح 
جدید  افق های  به  رسیدن  برای  بستر  و  شرایط  امروز  کرد: 
دست  به  نیز  تحولات  از  بسیاری  و  دارد  وجود  روشن تر  و 
مهندسان جوان و با پیشرفت علم در عرصه های گوناگون رقم 

خورده است.
امام جمعه رشت با تاکید بر لزوم توجه به مطالبات به حق مردم 
و جلب رضایت آنان افزود: کارها باید به گونه ای انجام شود 
که توده های مردمی احساس کنند همه چیز در مسیر تسهیل 
امور برای آنهاست اما متأسفانه این مسئله در بعضی دولت ها 

رعایت نمی شد در حالی که رضایت مردم اولویت است.
مردم  رضایت  جلب  برای  فراوانی  راه های  اینکه  بیان  با  وی 
وجود دارد و در عین حال باید به قوانین و اصول دین نیز عمل 
کرد تصریح کرد: مردم گیلان هم نجابت دینی و اخلاق مداری 
اقتصاد،  شکوفایی  برای  بستر  لذا  و  کرده اند  حفظ  را  خود 
مسائل فرهنگی و اعتلای فرهنگ، هم آوایی و هماهنگی میان 
از  اما گاهاً  دارد  نیازمندی های جامعه وجود  مسئولان و رفع 

بسترها خوب استفاده نشد.
نماینده ولی فقیه در استان گیلان با اشاره به ظرفیت های تولید 
برنج در گیلان و مازندران تاکید کرد: گیلانی ها به کیفیت برنج 

و مازندرانی ها نیز به کمیت توجه دارند.
اینکه برخی غیربومیان در گیلان  به  اشاره  با  آیت الله فلاحتی 
به  به دیوارکشی کرده و چندین سال  اقدام  زمین خریدند و 
همان حالت نگه می دارند، اضافه کرد: در سال های اخیر سفر 
برخی غیربومیان به گیلان و خریداری زمین های مردم توسط 
آنان باعث متفاوت شدن قیمت های اراضی در این استان شد 
اگر این افراد با سرمایه خود اقدام به تولید و کارآفرینی کنند 
باید  هستند  زدن  آسیب  دنبال  به  که  آنها  اما  نیست  مسئله ای 

جلوی آنان گرفته شود.
و  اقدام  مسئله  این  برای  اگر  کرد:  اضافه  رشت  جمعه  امام 
برسد که گیلانیان حتی  به جایی  فکر جدی نشود شاید کار 
را  زمین هایشان  و  باشند  نداشته  برنج  شالیزار  برای خودشان 

از دست بدهند.

مدیرکل امور اقتصاد و دارایی گیلان با بیان اینکه هدف دولت 
سایر  وارد  و  خارج  فروش  اولویت  از  مولدسازی  طرح  در 
تکلیف  تعیین  برای  گیلان  استان  گفت:  است،  شده  روش ها 
پیشرو و  استان های  از  از سال ۱۴۰۱  مانده  بجا  مازاد  املاک 

الگو در حوزه تهاتر ومعاوضه شناخته شده است. 
علیرضا نوروزی بهمبری به ایرنا گفت: در سال ۱۴۰۲ مبنای 
با توجه به تشکیل هیات عالی مولدسازی  کار در این زمینه 
املاک و دارایی های مازاد دولت به ریاست معاون اول رئیس 
شرایط  دارایی  و  اقتصاد  و  امور  وزارت  دبیری  و  جمهور 
ویژه ای یافته و ساختار تشکیلاتی و مدل مولدسازی، کلان تر 

و راهبردی تر شده است.
مازاد  املاک  فروش  بحث  پیشین  مدل  در  کرد:  عنوان  وی 
درآمد  ایجاد  دنبال  به  دولت  آنکه  به  باتوجه  اما  بود  مطرح 
از محل املاک مازاد است بحث فروش  بلند مدت  دائمی و 
آخرین گزینه و انتخاب دولت شده و روش های بهتری برای 
مولدسازی مانند اجاره املاک و اعیان دولت، تهاتر، معاوضه، 
سایر  و  خصوصی  عمومی  مشارکت  و  سازی  بهادار  اوراق 

موارد در برنامه قرار گرفته است.
نوروزی افزود: در این زمینه در استان گیلان تعدادی از املاک 
به ۱۴۰۲ وجود دارد  یافته  انتقال  از سال ۱۴۰۱ و  مانده  بجا 
که با امضا و تائید حکم وزیر اقتصاد و دارایی ۲۶ ملک مازاد 
که در سال ۱۴۰۱ مجوز فروش داشت به ارزش تقریبی زمان 
کارشناسی نزدیک به ۲۵۰ میلیارد تومان عینا به ۱۴۰۲ تنفیذ 

شده و تکلیف فروش این املاک را داریم.
برای اجرا و تکمیل  وی گفت: دانشگاه علوم پزشکی گیلان 
مجتمع اداری و بیمارستانی داخل مجموعه پورسینا و سراوان 
پیمانکار  به  شده  حسابرسی  قطعی  بدهی  بعنوان  را  مبلغی 
در  امکان  این  مولدسازی  نامه  آیین  طبق  لذا  است  بدهکار 
اختیار دستگاه اجرایی قرار داده شد تا در قبال پرداخت بدهی 
قطعی حسابرسی شده )اگر وجه نقدی نداشت( با شرط توافق 
با پیمانکار املاکی که مازاد شناخته می شود را در قبال هزینه 

ها و بدهی های قطعی تهاتر کند.
ارائه  با  تاکنون  جاری  سال  ابتدای  از  کرد:  اضافه  نوروزی 
گزارش های توجیهی هیات عالی مولد سازی را مجاب کردیم 

تا تعدادی از املاک مازاد دانشگاه علوم پزشکی را در قبال 
های  هزینه  و  کنیم  تهاتر  دستگاه  آن  شده  قطعی  های  بدهی 

قطعی دولت از این بابت تسویه شود.
این  اولیه هیات عالی مولدسازی در  وی عنوان کرد: مصوبه 
زمینه اخذ شده و اکنون در مرحله ارزش افزایی این املاک 
هستیم به این مفهوم که املاک عموما دارای کاربری درمانی 
را درصورتی که قابلیت تغییر کاربری در طرح تفصیلی داشته 
باشد را به عنوان مثال به املاک تجاری تبدیل کرده و املاک 
دولت را با قیمت و ارزش بیشتری در قبال بدهی ها واگذار 

یا تهاتر کنیم.
شرایط  کرد:  تصریح  گیلان  دارایی  و  اقتصاد  امور  مدیرکل 
دیگری نیز در مورد اداراتی که در شهرستانها فاقد ساختمان 
اداری هستند نیز وجود دارد و املاک مازاد این ادارات کل 
تواند  می  مذکور  شهرستان  در  اداری  ساختمان  تهیه  برای 

معاوضه شود.
وی گفت : در این راستا در شهرستان املش اداره کل بهزیستی 
که فاقد ساختمان اداری بود بدنبال معاوضه تعدادی از املاک 
تا  برآمده  است  به بخش خصوصی  متعلق  که  ملکی  با  خود 
بتواند آن را به فضای اداری بهزیستی آن شهرستان اختصاص 

دهد.
وی افزود: این ۲ طرح در هیات عالی مولدسازی مصوبه اولیه 

را اخذ کرده و در فرآیند تکمیل و اجرای کار قرار دارند.
مدیرکل امور اقتصاد و دارایی گیلان با بیان اینکه تمرکز اصلی 

تعیین  روی  بر  حاضر  درحال  گیلان  دارایی  و  اقتصاد  امور 
تکلیف ۲۶ ملک باقی مانده از سال ۱۴۰۱ است و اظهار کرد: 
منتفی شد  این املاک  اگر بحث فروش در مورد  آنیم  بدنبال 
بتوانیم مجوز سایر روش های مولدسازی مانند تهاتر را برای 

اجرای پروژه های نیمه تمام اجرا کنیم.
وی ادامه داد: همچنین مجوز معاوضه را برای اماکنی که دولت 
می خواهد از آن بعنوان فضای اداری استفاده کند، در هیات 

عالی مولد سازی اخذ کنیم.
در  استان  اجرایی  دستگاههای  همکاری  مورد  در  نوروزی 
شناسایی املاک مازاد دولت با اداره کل اقتصاد و دارایی نیز 
گفت: دستگاه های استان به تدریج املاک مازاد خود را به ما 
اولویت فروش خارج  از  معرفی می کنند چون هدف دولت 
شده و وارد سایر روشها مانند اجاره ملک شده است تا دستگاه 

اجرایی بتواند درآمد دائمی برای خود و دولت عاید کند.
وی توضیح داد: روشهایی مانند تهاتر، معاوضه و اجاره اکنون 
مورد استقبال دستگاه ها قرار گرفته و بتدریج املاک مازاد خود 
معرفی  ما  به  ها مدل های مختلف  از روش  استفاده  برای  را 

می کنند.
هم  کرد:  نشان  خاطر  گیلان  دارایی  و  اقتصاد  امور  مدیرکل 
میراث فرهنگی،  مانند آموزش و پرورش،  اکنون دستگاهایی 
صنایع دستی و گردشگری، فنی و حرفه ای، بهزیستی، اداره 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی و سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
شناسایی  کار  دستور  در  که  اند  کرده  معرفی  مازادی  املاک 

اولیه ملک قرار گرفتند.
به گفته وی،  اداره کل امور اقتصاد و دارایی گیلان این املاک 
عالی  هیات  در  آن  کردن  مطرح  فرآیند  تا  کرده  مستند  را 
مولدسازی فراهم شود و پس از طی این فرآیند طبق شریط 
املاک در مورد شیوه مولد کردن با دستیابی به نتیجه مورد نظر 

در مورد آن، اقدامات لازم را انجام دهد.
به  ابلاغی  نامه های  آیین  و  ضوابط  مطابق   ۱۴۰۱ سال  در 
استان ها ۶۶ ملک در گیلان برای طرح مولد سازی شناسایی 
شد که ارزش این املاک ۲ هزار و ۵۰ میلیارد تومان برآورد 
و به سازمان خصوصی سازی در راستای مولد سازی دارایی 

های دولت معرفی شد.

در  بیکاری  دهم درصد   ۶.۱ نرخ  به  اشاره  با  گیلان  استاندار 
استان گفت: بیشتر جوانان بیکار مهارت لازم برای انجام کار 
را ندارند از این رو کسب مهارت در رشته های فنی و حرفه 

ای راهی برای رفع مشکل بیکاری است. 
و  فنی  آموزش  در  مهارت  شورای  جلسه  در  عباسی  اسدالله 
لحاظ  به  جوانان  این  کرد:  اظهار  رشت  در  گیلان  ای  حرفه 
انجام  برای  لازم  مهارت  اما  هستند  بلد  کار  تئوری  و  نظری 

کار را ندارند.
وی با بیان اینکه تقاضا برای کار در رشته های مهارتی وجود 
حرفه  و  فنی  های  آموزش  فراگیری  کرد:  نشان  خاطر  دارد، 
ای و برخورداری مهارت در رشته های مختلف مهارتی نقش 

مهمی در اشتغال جوانان دارد.
نماینده عالی دولت در گیلان با اشاره به درآمد خوب نیروهای 
مهارت  فرهنگ  کرد:  اضافه  مهارتی  های  رشته  در  شاغل 
اهمیت  به  باید  نیز  ها  خانواده  و  یابد  گسترش  باید  آموزی 

فراگیری فرزندان به آموزش های مهارتی توجه کنند.
مهم  این  و  باشد  نوین  باید  استاد شاگردی  اینکه  بیان  با  وی 
در  باید  آموزی  مهارت  کرد:  اظهار  گیرد،  قرار  توجه  مورد 
محیط کار واقعی انجام شود، شاگرد برای مهارت آموزی باید 

محل کار واقعی را از نزدیک بنگرد و انجام کار را در محل 
مشاهده کند.

استاندار گیلان در ادامه با تاکید بر شناسایی نخبگان مهارتی 
شود  تلاش  کارآفرینی  ترویج  یرای  کرد:  نشان  خاطر  استان 

ضمن اینکه باید جوانان را به کارآفرینی تشویق کرد.
تحت  مهارتی  آزاد  های  آموزشگاه  نقش  به  اشاره  با  وی 
به  مهارتی  های  آموزش  ارایه  برای  ای  و حرفه  فنی  نظارت 
جوانان و نوجوانان اضافه کرد: تسهیلات مورد نیاز باید به این 

آموزشگاه ها داده شود.
نماینده عالی دولت در گیلان، فعالیت تیم های سیار آموزش 

کرد:  اظهار  و  دانست  خوبی  کار  را  ای  حرفه  و  فنی  های 
موجب  مهم  این  است  خوبی  کار  نیز  مهارتی  های  مسابقه 
تشویق جوانان و نوجوانان می شود، جوانان برگزیده در این 

حوزه را معرفی کنید تا تشویق و تقدیر شوند.
وی در بخش دیگری از سخنانش در جلسه شورای مهارت با 
بیان اینکه بستر یرای کارهای دانش بنیان و فناوری در استان 
فراهم است، اضافه کرد: رویکردهای تحولی در بخش اشتغال 
مورد توجه قرار گیرد، باید با حرکتی منسجم و هماهنگ ها 

برای کاهش نرخ بیکاری در گیلان اقدام شود.
باید  اینکه مشاغل خانگی و روستایی  بیان  با  استاندار گیلان 
انفرادی خوبی  تقویت شود، عنوان کرد: سال گذشته اشتغال 
در استان داشتیم ضمن اینکه مورد رصد و راستی آزمایی قرار 

گرفت و اشتغال پایدار بود.
در ادامه این جاسه کارگاه فناوری های نو و انرژی خورشیدی 
نیز با حضور استاندار گیلان به بهره برداری رسید، کارشناس 
تحلیل و بررسی نیروگاه خورشیدی، طراح نیروگاه خورشیدی 
صنعتی، طراح تجهیزات مولد انرژی خورشیدی و کارشناس 
تحلیل و پایش امکان سنجی پروژه از رشته های آموزشی این 

کارگاه است.

گیلان از استان های پیشرو در تهاتر و معاوضه املاک مازاد دولت 

استاندار گیلان: 

مهارت آموزی کلید رفع مشکل بیکاری است

مهرداد گودرزوند چگینی نماینده مردم شهرستان رودبار در 
مجلس شورای اسلامی اسلامی به منظور پیگیری و رسیدگی 
امور و بررسی مسائل و مشکلات بخش آب حوزه انتخابی 
با وحید خرّمی مدیر عامل شرکت آب منطقه ای گیلان دیدار 

و گفتگو کرد.
مهرداد گودرزوند چگینی نماینده مردم شهرستان رودبار با 
وحید خرّمی مدیر عامل شرکت آب منطقه ای گیلان دیدار 

و گفتگو کرد.
پیگیری  ضمن  رودبار  شهرستان  نماینده  دیدار  این  در 
گفت:  خویش،  انتخابیه  حوزه  مردمی  های  درخواست 
کشت برنج در منطقه رودبار به دلیل شرایط آب و هوایی و 
همچنین کشت دوم از سایر مناطق استان عقب تر است و به 

همین دلیل هم اکنون در دوره نیاز آبی قرار دارد.
دلیل کاهش  به  به کمبود آب سد سفید رود  اشاره  با  وی 
جهت  در  ای  منطقه  آب  شرکت  های  تلاش  از  ها  بارش 
همچنین  و  استان  برنج  شالیزارهای  کشاورزی  آب  تامین 
منطقه رودبار قدردانی کرد و گفت: در سال زراعی جاری 
انجام  انهار  لایروبی  و  سازی  سردهنه  در  خوبی  اقدامات 

گرفت.
در این جلسه ضمن تبادل نظر برای رفع موانع بخش آب از 
طرف مدیر عامل شرکت آب منطقه ای گیلان دستور پیگیری 

و اقدام لازم داده شد.

زیارتی  گذرنامه  از صدور  گیلان  انتظامی  فرمانده  جانشین 
در کمتر از ۵ روز خبر داد و گفت: ۴۵ هزار و ۹۳۴ جلد 

گذرنامه تاکنون صادر شده است.
استقبال  به  توجه  با  کرد:  اظهار  حسن پور  حسین  سردار 
اخیر،  سال  چند  در  اربعین  پیاده روی  از  هموطنان  بی نظیر 
در  و  )ع(  الحسین  اباعبدالله  زائران  خادم  عنوان  به  پلیس 
سال  در  زائران  هزینه های  کاهش  و  سفر  تسهیل  راستای 

جاری اقدام به صدور گذرنامه زیارتی می کند.
قیمت  هشتم  یک  تقریباً  با  زیارتی  گذرنامه  صدور  از  وی 
مدت  در  تومان  هزار   ۵۰ مبلغ  با  و  عادی  گذرنامه  صدور 
این  اعتبار  اینکه  بیان  با  و  داد  خبر  روز   ۵ تا   ۳ بین  زمان 
گذرنامه ها ۵ ساله بوده و صرفاً برای سفر به عتبات عالیات 
افزود:  نظر گرفته شده است،  ماه های محرم و صفر در  در 
رایزنی های لازم با طرف عراقی برای استفاده در سایر ایام 

سال نیز در حال انجام است.
جانشین فرمانده انتظامی استان گیلان با اشاره به اینکه فرآیند 
ثبت و درخواست گذرنامه زیارتی صرفاً از طریق اپلیکیشن 
استفاده  امکان  که  افرادی  گفت:  می شود،  انجام  من  پلیس 
اداره  به  نیست، می توانند  میسر  آنها  برای  اپلیکیشن  این  از 
مهاجرت و گذرنامه مرکز استان و شهرستان های بندرانزلی، 

لاهیجان و آستارا مراجعه کنند.
دارند،  معتبر  عادی  گذرنامه  که  کسانی  کرد:  تصریح  وی 
نمی توانند گذرنامه زیارتی درخواست کنند و باید از همان 

گذرنامه برای سفر به عتبات در ایام اربعین استفاده کنند.
اینکه افراد فاقد غیبت و مشمول  با اعلام  سردار حسن پور 
من،  پلیس  سامانه  در  نام  ثبت  با  عمومی  وظیفه  خدمت 
بدون سپردن وثیقه و صرفاً ثبت نام و صدور مجوز خروج، 
برای  عراق  مقصد  به  کشور  از  اربعین  ایام  در  می توانند 
زیارت خارج شوند اذعان داشت: متولدین سال ۱۳۸۴ برابر 
بخشنامه نظام وظیفه فراجا، می توانند در ایام اربعین تا ۲۵ 

شهریور ماه سال جاری از کشور خارج شوند.
وی به صدور ۴۵ هزار و ۹۳۴ جلد گذرنامه عادی از ابتدای 
داشت: صدور  اذعان  و  کرد  اشاره  گیلان  در  تاکنون  سال 
گذرنامه در گیلان نسبت به مدت مشابه سال قبل، ۲۶ درصد 

افزایش داشته است.

جانشین فرمانده انتظامی گیلان خبر داد
بیش از ۴۵ هزار جلد گذرنامه 

در گیلان صادر شده است

دانشگاه  اینکه  بیان  با  گیلان  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
مشارکت،  توسعه  چهارچوب  در  گیلان  پزشکی  علوم 
می کند،  حرکت  سلامت،  نظام  ارتقای  و  عدالت  برقراری 
افزود: همه اقدامات و خدمات مراقبتی، درمانی، آموزشی و 
حمایتی جامعه پرستاری در ستاد و صف نیز باید در همین 

چارچوب باشد.
حوزه  در  سازمانی  ارتباطات  »مدیریت  آموزشی  کارگاه 
پرستاری« با حضور دکتر »محمدتقی آشوبی« رئیس دانشگاه 
علوم پزشکی گیلان، هیئت برد تخصصی پرستاری وزارت 
بهداشت و مدیران پرستاری مراکز آموزشی و درمانی استان 
در سالن اجلاس دانشکده پرستاری و مامایی شهید بهشتی 

رشت برگزار شد.
در  انسانی  نیروی  آموزشی،  کارگاه  این  در  آشوبی  دکتر   
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی را از سرمایه های نظام 
سلامت دانست و اظهار کرد: مدیریت منابع انسانی به ویژه 
در بخش پرستاری بسیار مهم است و باید برای استخدام و 

سپردن مسوولیت پرستاری حساسیت ویژه ای به خرج داد.
 وی با بیان اینکه دانشگاه علوم پزشکی گیلان در چهارچوب 
نظام سلامت،  ارتقای  و  برقراری عدالت  توسعه مشارکت، 
مراقبتی،  خدمات  و  اقدامات  همه  افزود:  می کند،  حرکت 
و  ستاد  در  پرستاری  جامعه  حمایتی  و  آموزشی  درمانی، 

صف نیز باید در همین چارچوب باشد.
به ضرورت  اشاره  با  گیلان  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس   
پرستاری،  حوزه  در  انسانی  نیروی  بازطراحی  و  بازنگری 
تعیین  به شیوه مطلوب در پرستاری،  امروزه رسیدن  گفت: 
رده های حرفه ای و نیمه حرفه ای در پرستاری، تأمین نیروی 
انسانی متناسب با نیاز بیماران و تدوین و تبیین روش های 

به روز در پرستاری لازم است.
 دکتر آشوبی با بیان اینکه ارتقای نظام سلامت و مراقبت از 
سلامت مردم نهایت ماموریت حوزه پرستاری است، تصریح 
جامعه  سلامت  تامین  مردم،  سلامت  تامین  کنار  در  کرد: 
پرستاری و تقدیر از تلاش های آن ها نیز از ضروریات غیر 

قابل انکار است.
در  پرستاری  کادر  بی شائبه  تلاش های  به  اشاره  با  وی   
بحران کرونا، خاطرنشان کرد: حافظه تاریخی مردم هیچگاه 
تلاش ها و زحمات جامعه پرتلاش، دلسوز و نستوه پرستاران 

را فراموش نخواهد کرد.
 گفتنی است در این کارگاه آموزشی، گزارشی از وضعیت 
کلی جامعه پرستاری دانشگاه علوم پزشکی گیلان، چالش ها 
و راهکارها جهت ارتقای وضعیت کنونی توسط دکتر نازیلا 
جوادی- مدیر پرستاری دانشگاه علوم پزشکی گیلان تبیین 

و تشریح شد.

کلنگ احداث مجتمع سلامت آستانه اشرفیه با حضور رئیس 
دانشگاه علوم پزشکی گیلان و جمعی از مسوولان شهرستان 

آستانه اشرفیه بر زمین زده شد. 
اشرفیه  آستانه  سلامت  مجتمع  احداث  و  کلنگ زنی  آیین 
علوم  دانشگاه  رئیس  آشوبی«  »محمدتقی  دکتر  حضور  با 
شهرستان  مردم  نماینده  اسپیلی«  نجفی  »ابراهیم  پزشکی، 
آرنگ«  »خسرو  اسلامی،  شورای  مجلس  در  اشرفیه  آستانه 
والمسلمین  اشرفیه، حجت الاسلام  آستانه  شهرستان  فرماندار 

احمد طیبی- امام جمعه آستانه اشرفیه و جمعی از معاونین 
این  درمان  و  بهداشت  شبکه  محوطه  در  ستادی  مدیران  و 

شهرستان برگزار شد.
 این پروژه شامل ستاد شبکه بهداشت و درمان، مرکز جامع 
پایگاه  یک،  شماره  روستایی  و  شهری  سلامت  خدمات 

سلامت و آزمایشگاه مرکزی است.
 دکتر محمدتقی آشوبی، رییس دانشگاه علوم پزشکی گیلان 
در آیین کلنگ زنی مجتمع سلامت آستانه اشرفیه، اظهار کرد: 

این مجتمع در مساحتی حدود دو هزار و ۱۱۹ مترمربعی در 
سه طبقه احداث می شود.

 وی با بیان اینکه تمام تلاش ما اتمام کار طبق برنامه است، 
افزود: دولت سیزدهم پای کار مردم است و طبق زمانبندی ها 

فاز نخست این پروژه طی ۶ ماه آینده آماده افتتاح می شود.
در  همچنین  گیلان  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیسه  هیئت   
درمان  و  بهداشت  شبکه  ستاد  از  بازدیدی  مراسم  این  پایان 

شهرستان آستانه اشرفیه کرد.

  احداث مجتمع سلامت آستانه اشرفیه کلنگ زنی شد

صد  آمادگی  از  گیلان  طبیعی  منابع  حفاظت  یگان  فرمانده 
درصدی نیروها و امکانات و تجهیزات حفاظتی طی امروز 
منابع طبیعی  نیروهای حفاظتی  بیان کرد:  و فردا خبر داد و 

تعطیلی ندارند و شبانه روز در عرصه ها هستند. 
آماده  از  ایسنا،  با  گفت وگو  در  لرد  قربانی  محمد  سرهنگ 
طبیعی  منابع  کل  اداره  حفاظت  یگان  نیروهای  کامل  باش 
توجه  با  کرد:  اظهار  و  داد  خبر  گیلان  استان  آبخیزداری  و 
به افزایش شدید دما طی امروز و فردا، احتمال وقوع آتش 

سوزی در عرصه های جنگلی و مرتعی استان وجود دارد.
اخیر را موجب مرطوب شدن  بارندگی های چند روز  وی 
کف جنگل ها دانست و افزود: با این وجود، کلیه نیروهای 
حفاظتی و امدادی و آتش نشانی و همیار طبیعت در سطح 
آتش  هرگونه  بروز  صورت  در  تا  دارند  حضور  ها  عرصه 

سوزی، مانع از گسترش آن شوند.
آبخیزداری  و  طبیعی  منابع  اداره کل  یگان حفاظت  فرمانده 
گیلان، از آمادگی صد درصدی نیروها و امکانات و تجهیزات 
حفاظتی خبر داد و بیان کرد: نیروهای حفاظتی منابع طبیعی 

تعطیلی ندارند و شبانه روز در عرصه ها هستند.
در  بیشتر  خشکی  دلیل  به  مراتع  اینکه  بیان  با  لرد،  قربانی 
جنگلی  اراضی  کرد:  اضافه  هستند،  حریق  خطر  معرض 
مستعد  منطقه  اقلیمی  شرایط  دلیل  به  نیز  رودبار  شهرستان 
توصیه می  و گردشگران  مردم  به  لذا  و  است  آتش سوزی 
منابع  های  عرصه  در  آتش  هرگونه  کردن  روشن  از  کنیم 
از  حتما  ضرورت،  صورت  در  و  کنند  خودداری  طبیعی 

اطفای کامل آن مطمئن شوند.
در سطح  وقوع حریق  درصدی   ۸۰ از  بیش  کاهش  از  وی 
سال  مشابه  مدت  به  نسبت  امسال  طی  استان  های  جنگل 
گذشته خبر داد و تصریح کرد: سال گذشته بیش از ۸۰۰۰ 
برای  را  جنگل  حریق  اطفای  آموزشی  دوره  نفر/ساعت 
مردمی  و  بسیجی  نیروهای  و  طبیعت  همیاران  و  دهیاران 
نیز  حریق  از  پیشگیری  آموزشی  های  دوره  کردیم؛  برگزار 
از اردیبهشت ماه امسال در کلیه های شهرستان های گیلان 

برگزار شد.
فرمانده یگان حفاظت منابع طبیعی گیلان، از مردم خواست 
اراضی  داخل  در  آتش  و  دود  هرگونه  مشاهده  در صورت 
تماس   ۱۳۹ یا   ۱۵۰۴ روزی  شبانه  های  شماره  با  جنگلی 
بگیرند و خاطرنشان کرد: نیروهای یگان حفاظت منابع طبیعی 
استان در قالب ۳۲۲ بلوک حفاظتی اقدام به پایش عرصه های 

جنگلی و مرتعی استان می کنند.

فرمانده یگان حفاظت منابع طبیعی 
گیلان خبر داد

آماده باش نیروهای حفاظتی 
در جنگل های گیلان

 ۲۹ گفت:  گیلان  استثنایی  پرورش  و  آموزش  اداره  رئیس 
تحت  استان  در  دبستان  به  ورود  بدو  نوآموز   ۵۳۲ و  هزار 
قرار  تحصیلی  آمادگی  و  سلامت  سنجش  طرح  پوشش 

گرفتند. 
رقیه کریمی با بیان اینکه طرح سنجش سلامت جسمانی و 
آمادگی تحصیلی نوآموزان در ۲ مرحله مقدماتی و تخصصی 
به  ورود  بدو  نوآموزان  مجموع  از  کرد:  اظهار  شد،  انجام 
به  نفر   ۶۶۴ و  هزار  چهار  طرح  این  پوشش  تحت  دبستان 

بخش تخصصی ارجاع شدند.
و  جسمانی  سلامت  سنجش  طرح  اجرای  به  اشاره  با  وی 
آمادگی تحصیلی نوآموزان بدو ورود به دبستان از اول بهمن 
پایگاه شامل ۲۱  پایان خرداد در گیلان اضافه کرد: ۴۰  تا 
یادگیری و ۱۹  توانبخشی مشکلات ویژه  مرکز آموزشی و 
پایگاه مدرسه ای برای اجرای این طرح در استان فعال شده 
بود که نوآموزان به لحاظ شنوایی، بینایی، سلامت جسمانی، 

قد، وزن و آمادگی تحصیلی مورد ارزیابی قرار گرفتند. 
از  دبستان  به  ورود  بدو  گیلانی  نوآموزان  آمار  کریمی، 
و  کرد  عنوان  نفر   ۷۲۷ و  هزار   ۲۹ را  احوال  ثبت  سوی 
منظور  به  که  خانواده هایی  برای  سنجش  پایگاه  داد:  ادامه 
ارزیابی سلامت جسمانی و آمادگی تحصیلی نوآموزان خود 

درخواست داده اند به صورت موردی فعال است.
رئیس اداره آموزش و پرورش استثنایی گیلان با بیان اینکه 
تعدادی از خانواده ها برای سنجش سلامت نوآموزان خود، 
دوباره  گیری  نوبت  کرد:  نشان  خاطر  نکرده اند،  ثبت نام 

بستگی به تعداد مراجعات و درخواست  اولیاء دارد.
وی اظهار کرد: کمک به بهبود کیفی آموزش، تشخیص و 
وضعیت  ارزیابی  جسمی،  نارسایی های  به هنگام  شناسایی 
میزان شیوع  بررسی  به دبستان و  بدو ورود  ذهنی کودکان 
اختلال های جسمانی و روانی از اهداف اجرای طرح سنجش 

سلامت جسمانی و آمادگی تحصیلی نوآموزان است.
رییس اداره آموزش و پرورش استثنایی گیلان خاطر نشان 
به  ورود  بدو  نوآموزان  سلامت  سنجش  اجرای  در  کرد: 
کنار  در  کشوری  هماهنگ  صورت  به  استان  در  دبستان 
ویژه  مشکلات  توانبخشی  و  آموزشی  مراکز  پایگاه ها، 

یادگیری نیز فعال شده بود.

افزون بر ۲۹ هزار نوآموز 
در گیلان سنجش سلامت شدند
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 مستندات موجود گواه آن است که پس از ۱۴ مرداد ۱۴۰۰ و 
با تشکیل دولت سیزدهم، ۱۴۳ میلیون و ۲۴۵ هزار و ۳۹۰ دُز 
واکسن ثبت سفارش شد که از افزایش بیش از پنج برابری 
ثبت سفارش واکسن ها در مقایسه با دولت قبل حکایت دارد.

 از همان ابتدای استقرار دولت سیزدهم با تنفیذ رهبر معظم 
انقلاب اسلامی و با پیگیری و حمایت های رییس جمهور و 
فعالیت جهادی مدیران و پرسنل وزارت بهداشت، درمان و 
کرونا  واکسن  دیپلماسی  در  ملی  دستاورد  پزشکی،  آموزش 

به ظهور رسید.
به  مبتلایان  شمار  که  شد  تشکیل  شرایطی  در  مردمی  دولت 
 ۷۰۰ از  بیش  ها  فوتی  شمار  و  نفر  هزار  پنج  روزانه  کرونا 
و  تحریم   وجود  با  وضعیتی  چنین  در  می شد،  گزارش  نفر 
کردن  فراهم  برای  دولت  تلاش  غربی،  کشورهای  فشارهای 
واکسیناسیون سراسری چندبرابر  و  نیاز کشور  مورد  واکسن 
با  را  ها  رایزنی  جمهور  رئیس  شخص  که  طوری  به  شد؛ 
رؤسای دیگر کشورها برای ورود گسترده واکسن به کشور 

آغاز کرد.
ایران  در   ۱۳۹۹ بهمن   ۲۱ از  که  کرونا  واکسیناسیون  تزریق 
برای کادر سلامت، افراد دارای بیماری های زمینه ای و دارای 
نقص ایمنی شروع شد، اما تعداد واکسن به حدی پایین بود 
که حتی دز اول به دست این افراد هم نمی رسید، گویی داغ 
سنگین کرونا با نبود واکسن موردنیاز همخوانی داشت، چون 
مرگ ها  می شد،  وارد  کشور  به  کمتر  واکسن  تعداد  هرچه 
سفارش  ثبت  برای  ادعایی  حال  عین  در  و  می شد  بیشتر 
آمار  اینکه  و  می رسید  به گوش  دوازدهم  دولت  در  واکسن 
زیادی از واکسن های خارجی برای تزریق وارد ایران می شود 
واردات  آمار  نداشت،  موجود صحت  آمارهای  براساس  اما 
واکسن  کل  نداشت.تعداد  درست  نتیجه ای  سفارش  ثبت  و 
وارد شده قبل از تشکیل دولت سیزدهم در ۱۴ مرداد ۱۴۰۰ 
دُز واکسن بود و حال  فقط ۱۸ میلیون و ۷۵۴ هزار و ۶۱۰ 
آن که جمع کل واردات واکسن بعد از ۱۴ مرداد ۱۴۰۰ در 
دُز   ۳۹۰ هزارو   ۲۴۵ و  میلیون   ۱۴۳ رقم  به  سیزدهم  دولت 

واکسن رسید.
تولید  واکسن،  انواع  واردات  برای  دولت  تلاش  با  همزمان 
و  ها  پایگاه  تعداد  و  کرد  پیدا  افزایش  هم  داخلی  واکسن 
مراکز واکسیناسیون هم بیشتر شد تا مراجعه کنندگان در صف 
انتظار نمانند و با سرعت و در کوتاه ترین زمان واکسیناسیون 
در  شد  باعث  روزی  شبانه  های  تلاش  همین  شود.  انجام 
برسد.  میلیون دز  به ۱۶۰  میزان واکسیناسیون  کمترین زمان، 
در  کرونا  میر  و  مرگ  آمار  کاهش  ساز  زمینه  موضوع  این 
کشور و رسیدن آمار فوت ناشی از این بیماری در کمتر از 

یکسال به تک رقمی و در برخی از مقاطع به صفر بود.
 ۱۲ در  کشور  سراسر  در  کرونا  فوتی  بدون  روز  نخستین 
اعلام  با  و  سراسری  واکسیناسیون  با   ۱۴۰۱ سال  خرداد 
سخنگوی وزارت بهداشت ثبت شد، همزمان با این رویداد، 

انتشار  با  نیز  مجازی  فضای  در  انقلاب  معظم  رهبر  صفحه 
بیانات معظم له، به این موضوع مهم واکنش نشان داد و از 
قول رهبری آورده بود: »ملت ما، مسئولان ما، مدیران ما از 
خود تحریم استفاده کردند و در تولید واکسن علیه کرونا به 

خودکفایی رسیدیم.
البته آیت الله رییسی، نیز در روز ۱۲ خرداد ۱۴۰۱ در پیامی 
مواجهه  از  سال   ۲ از  بیش  شدن  سپری  از  »پس  کرد  اعلام 
کشور و ملت با ویروس منحوس کرونا و سویه های مختلف 
آن، امروز در سایه همراهی شما مردم فهیم و تلاش و همت 
همه  مدیریت  در  درمان  و  بهداشت  حوزه  اندرکاران  دست 
جانبه کرونا، شاهد صفر شدن آمار فوتی های ناشی از کرونا 

در سطح کشور هستیم.
در کنار این گشایش عظیم در واردات واکسن و حجم انبوه 
و  نکرد  اکتفا  واردات  به  بهداشت  وزارت  آن،  از  استفاده 
به همت  نیز که  تولید ۶ واکسن داخلی را  از  مسیر حمایت 
شد،  حاصل  کشورمان  انقلابی  و  مؤمن  جوان،  دانشمندان 
پیمود؛ محصولاتی که علاوه بر تامین نیاز داخلی و جلوگیری 
نیز  دیگر  به کشورهای  میر هموطنان عزیز، حتی  و  از مرگ 
آن  فروش  و  صادرات  برای  آمادگی  همچنان  و  شد  صادر 
دُز  نفر   ۲۵۴ و  هزار   ۲۳۷ و  میلیون   ۶۵ دارد.تاکنون  وجود 
اول، ۵۸ میلیون و ۶۳۲ هزار و ۹۲۱ نفر دُز دوم و ۳۱ میلیون 
بالاتر واکسن کرونا را  دُز سوم و  نفر،  و ۷۳۱ هزار و ۸۱۵ 
تزریق کرده اند و مجموع واکسن های تزریق شده در کشور 

به ۱۵۵ میلیون و ۶۰۱ هزار و ۹۹۰ دُز رسید.

به مدد عزم دولت سیزدهم در واردات و تولید واکسن کرونا 
در   ۱۹ کووید  شیوع  گیری  همه  از  دیگر  اخیر،  سال   ۲ در 
کشور خبری نیست و از ابتدای امسال تاکنون شمار روزهای 
بدون فوتی ناشی از این بیماری افزایش یافته است، بطوریکه 
مجموع جان باختگان این بیماری، ۱۴۶ هزار و ۳۱۱ نفر بوده 
است.در همین حال هفته گذشته مرکز روابط عمومی و اطلاع 
نظر کمیته  بر  مبتنی  ای  اطلاعیه  در  بهداشت  رسانی وزارت 
علمی کشوری کرونا کرونا از پایان شرایط اضطراری کرونا 

و استفاده همگانی از ماسک خبر داد.
علمی  کمیته  اعلام  به  توجه  با  است:  آمده  اطلاعیه  این  در 
کشوری کرونا لازم نیست همه افراد جامعه ماسک بزنند. بر 
اساس نظر این کمیته مبنی بر شرایط با ثبات کنونی و پایان 
کل  به  عمومی  توصیه  جای  به  کرونا،  اضطراری  وضعیت 
جامعه برای استفاده از ماسک، تأکید می شود صرفا افرادی 
بیماری  ایمنی،  نقص  ای،  زمینه  بیماری  بالا،  سن  دارای  که 
های کلیوی، قلبی، ریوی و کبدی هستند و نیز کسانی که در 
تماس مستقیم با فردی بوده اند که مشکوک یا قطعا مبتلا به 

کرونا بوده است، باید از ماسک استفاده کنند.
که  مناطقی  در  درمانی  و  بهداشتی  مراکز  مورد  در  همچنین 
باشد،  شده  گزارش  کووید۱۹  ای  خوشه  یا  عمومی  انتقال 
استفاده از ماسک برای همه اعم از کارکنان و مراجعان این 
به  قطعی  انتقال  که  مناطقی  در  ولی  توصیه می شود  مراکز، 
صورت تک گیر وجود داشته باشد، استفاده از ماسک صرفا 

برای کارکنان درگیر با بیماران توصیه می شود.

کارنامه دولت مردمی در آستانه دومین سالروز تنفیذ رئیس جمهور؛

تابلوی ایست مقابل ویروس مهلک!
جلوگیری  آنها  زوال  از  حد  چه  تا  شناختی  قوای  از  استفاده 
می کند؟ سلامت نیوز امروز به برخی از جدیدترین تحقیقات 
نگاهی انداخت و با متخصصان این حوزه صحبت کرد تا متوجه 

شود.
 آیا خواندن و فعالیت های مشابه می تواند به جلوگیری از 

زوال عقل کمک کند؟
می کنند،  زندگی  عقل  زوال  با  جهان  سراسر  در  نفر  میلیون ها 
یک بیماری عصبی مزمن که بر حافظه و توانایی های تفکر تأثیر 

می گذارد. شایع ترین شکل زوال عقل، بیماری آلزایمر است.
در حالی که برخی از درمان ها برای کمک به مدیریت علائم 
زوال عقل وجود دارد، در حال حاضر هیچ درمانی برای این 

بیماری وجود ندارد.
در حالی که تحقیقات برای درک بیشتر در مورد آسیب شناسی 
زوال عقل و درمان در حال انجام است، تحقیقات قابل توجهی 
بررسی شود که چگونه مداخلات  تا  انجام است  نیز در حال 
سبک زندگی ممکن است بر خطر زوال عقل و شناخت تأثیر 

بگذارد.
برخی از این تحقیقات بررسی می کنند که چگونه فعالیت های 
محرک شناختی، مانند خواندن و جدول بر خطر زوال عقل و 

شناخت تأثیر می گذارند.
مطالعه ای که در سال ۲۰۲۱ در Neurology منتشر شد، 
نشان داد که سطوح بالای فعالیت های شناختی، مانند خواندن، 
انجام بازی هایی مانند چکرز و پازل، و نوشتن نامه ها، می تواند 
شروع بیماری آلزایمر را در افراد بالای ۸۰ سال تا ۵ سال به 

تاخیر بیندازد.
صرف  بیشتری  زمان  که  افرادی  که  داد  نشان  مطالعات 
فعالیت های غیرفعال شناختی مانند تماشای تلویزیون می شود، 

در معرض خطر افزایش خطر زوال عقل می باشند.
از  مغزی،  برانگیز  چالش  های  فعالیت  در  مکرر  شدن  درگیر 
جمله روزنامه نگاری، بازی شطرنج، و حل جدول با خطر کمتر 

ابتلا شدن به زوال عقل در میان افراد مسن مرتبط است.
برای درک بیشتر در مورد این انجمن ها، با پنج متخصص در 
محرک  های  فعالیت  چگونه  اینکه  جمله  از  موضوعاتی  مورد 
شناختی خطر زوال عقل را کاهش می دهد، چه چیز دیگری 
مورد  در  اقدام  نحوه  و  دهد،  می  کاهش  را  عقل  زوال  خطر 

تحقیق صحبت کرد.
فعالیت های جذاب، ذخیره شناختی را تقویت می کند

داوطلبانه  استادیار  با دکتر جویس گومز-عثمان،  برای شروع، 
صحبت  میلر  میامی  دانشگاه  پزشکی  دانشکده  در  نورولوژی 

کردیم.
او گفت که فعالیت های محرک شناختی مانند خواندن و حل 
منبع  افزایش  با  و  می دهد  کاهش  را  عقل  زوال  خطر  جدول 
معتمد شناختی، که به اندازه کتابخانه ذهنی فرد تشبیه می شود، 

شناخت را تقویت می کند.
»هر چیزی که یاد می گیریم و می دانیم مانند کتابی است که 
جدید،  کتاب های  شدن  اضافه  با  است.  گرفته  قرار  قفسه  در 
کتابخانه بزرگ تر و بزرگ تر می شود. اما شاید بپرسید چرا این 
مغز  در  اطلاعات  از  کتابخانه  است؟ خوب، ساختن یک  مهم 

شما بافری برای از دست دادن حافظه ایجاد می کند.
او افزود: »وقتی کتابخانه شما گسترده است، حتی اگر کتاب های 
زیادی بررسی شوند، هنوز تعداد زیادی کتاب دیگر در قفسه ها 
و  می کنند  عمل  جایگزین  عنوان  به  که  داشت  خواهد  وجود 

کتابخانه را به خوبی کار می کنند.«
طریق  از  زندگی  طول  در  شناختی  ذخیره  که  داد  توضیح  او 
آموزش و تجربیات زندگی توسعه می یابد - به ویژه آنهایی که 

چالش برانگیز هستند و فرد را به تفکر وا می دارند.
محققان بررسی کردند که چگونه مهارت های شناختی دوران 
ذخیره  بر  فراغت  اوقات  های  فعالیت  و  تحصیلات  کودکی، 
شناختی تأثیر می گذارد.آنها هزار و ۱۱۸ نفر از بریتانیا را از 
دوران کودکی تا سن ۶۹ سالگی دنبال کردند، در این مرحله 
شرکت کنندگان یک آزمون شناختی با حداکثر نمره ۱۰۰ انجام 
مدرک  دارای  که  افرادی  دریافتند  محققان  پایان،  دادند.در 
بیشتری  امتیاز   ۱.۲۲ متوسط  طور  به  هستند،  بالاتر  یا  لیسانس 
نسبت به افرادی که تحصیلات رسمی ندارند، کسب می کنند. 
کسانی که در شش یا بیشتر فعالیت های اوقات فراغت، مانند 
کلاس های آموزشی، کار داوطلبانه، و فعالیت های اجتماعی 
شرکت داشتند، به طور متوسط ۱.۵۳ امتیاز اضافی را در مقایسه 
با افرادی که تنها در چهار فعالیت از این قبیل شرکت داشتند، 

کسب کردند.
در همین حال، افرادی که شغلی در سطح حرفه ای یا متوسط 
داشتند، به طور متوسط ۱.۵ امتیاز یا بیشتر از افرادی که مشاغل 
همچنین  آنها  کردند.  کسب  داشتند،  ماهر  غیر  یا  ماهر  نیمه 
به  نسبت  دارند،  بالاتری  خواندن  توانایی  که  افرادی  دریافتند 
شناختی  کاهش  دارند،  پایین تری  خواندن  توانایی  که  افرادی 

آهسته تری را تجربه می کنند.
دکتر رابرت ویگینز، متخصص مغز و اعصاب گفت: »همانطور 
عملکرد  و  شود  خارج  فرم  از  تواند  می  ما  فیزیکی  بدن  که 
ضعیفی داشته باشد، مغز ما نیز ممکن است دچار اختلال شود.

به چالش کشیدن ایمن توانایی های شناختی ما، تا زمانی که 
و  نفس  به  اعتماد  حتی  و  است  مهم  نشود،  ناامیدی  به  منجر 
احساس استقلال ما را بهبود می بخشد. اگرچه ممکن است یک 
فرد ۷۰ ساله شناختی را که در ۲۰ سالگی داشت، نداشته باشد، 
اما به چالش کشیدن ذهن می تواند به او کمک کند تا احساس 

کند که در ۵۰ سالگی احساس می کند.
های  بخش  ذهنی«  »تمرینات  گفت  ویگینز  رابرت  دکتر   -

مختلفی از مغز را درگیر می کند.
دانشکده  با  شناسی  عصب  استاد  الاصل  هانتر،  دیوید  دکتر 
که  کرد  خاطرنشان  هم  هیوستون  در  گاورن  مک  پزشکی 
عقل  زوال  به  مبتلا  بیماران  حتی  که  می دهد  نشان  تحقیقات 
می نامد سود  ذهنی«  »تمرین  او  آنچه  از  می توانند  نیز  پیشرفته 
از مغز را همزمان درگیر  ببرند - هر چیزی که چندین بخش 
کند.»خواندن، پازل، هنر، مکالمه، بازی و کار تنها چند نمونه 
تلویزیون  ننشینید و  این است که  قانون  تنها  هستند. در واقع، 

تماشا کنید.«
آیا محدودیت هایی برای ذخیره شناختی وجود دارد؟

برای  افراد  شناختی  ذخیره  میگویند  کارشناسان  که  حالی  در 
همچنین  است،  مهم  آنها  فکری  های  مهارت  حفظ  به  کمک 
این  افزایش  برای  هایی  محدودیت  که  کنند  می  خاطرنشان 

ذخیره از طریق »تمرینات ذهنی« وجود دارد.
رافائل والد، دکترای روانشناسی و عصب روانشناس گفت:»افراد 
با ضریب هوشی بالا معمولًا با زوال عقل بهتر عمل می کنند 
که  هنگامی  حال،  این  با  دارند.  بیشتری  شناختی  ذخیره  زیرا 
زوال عقل در فرد ایجاد می شود، نمی توان با انجام کارهای 
شناختی مانند جدول کلمات متقاطع، بر روند تخریبی غلبه کرد. 
کارن  کند.«دکتر  کُند  تا حدودی  را  روند  است  ممکن  اگرچه 
دی. لینکلن، استاد گروه بهداشت محیطی و شغلی در دانشگاه 
کالیفرنیا، ایروین خاطرنشان کرد : در حالی که برخی شواهد 
کلمات  جدول  مانند  شناختی  تمرین های  که  می دهند  نشان 
متقاطع یا بازی های کلمات، کاهش شناختی را در افراد دارای 

اختلال شناختی خفیف کند می کنند، شواهد قطعی نیستند.

رشد 12 درصدی مشارکت زنان؛

افزایش اهدای خون
 توسط ایرانیان

 اهدای خون اقدامی است که میتواند نجات بخش جان بیماران 
باید مورد  اقدام شرایطی دارد که  این  انجام  اما  باشد  بسیاری 

توجه قرار گیرند امروز ۹ مرداد روز اهدای خون است.
مشخصی  عمر  طول  که  است  بیولوژیک  فرآوردهای  خون 
دارد و نمیتوان خون و فرآورده های آن را برای مدت طولانی 
نگهداری کرد بر همین اساس هم اهدای خون فرایندی است. 
که باید به صورت مستمر انجام شود و اهداکنندگان خون باید 

اهدای خون را به صورت مستمر در برنامه خود قرار دهند.
خون  اهدای  تهران  استان  خون  انتقال  کل  اداره  اعلام  بنابر 
شرایطی دارد که باید رعایت شود که عبارتند از حداقل سن 
اهدا کنندگان خون ۱۸ سال تمام و حداکثر سن آن ها ۶۵ سال 
باشد،  کیلوگرم   ۵۰ باید  خون  کننده  اهدا  وزن  حداقل  است 
همراه داشتن اصل کارت شناسایی اعم از شناسنامه گواهینامه 
یا گذرنامه ضروری است و اهداکنندگان بار اول نیز باید حتما 
فردی  که  کرد  توجه  باید  باشند  داشته  همراه  به  ملی  کارت 
که دوبار در سال اهدای خون انجام دهد به اهداکننده مستمر 

تبدیل می شود.
وضعیت اهدای خون و افزایش ۹ درصدی

مردم  می دهد  نشان  گذشته  سال  به  مربوط  آماری  بررسی های 
بیشتر  مشارکت  و  بالاتر  همتی  با  کشورمان  ایثارگر  و  فداکار 
افزایش ۹/۳ نه( ممیز )سه درصدی آمار اهدای خون در سال 
۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ شدند.به گزارش سازمان انتقال خون 
بشیر حاجی بیگی، سخنگوی سازمان انتقال خون در تاریخ ۳۱ 
 ۱۴۰۱ سال  در  خون  اهدای  وضعیت  درباره  امسال  فروردین 
اعلام کرد در سال گذشته ۲ میلیون و ۲۲۳ هزار و ۴۹۲ واحد 
خون اهدا شد که طی این مدت خراسان شمالی با افزایش ۳۴ 
درصدی، رتبه نخست رشد اهدای خون در رشد اهدای خون 
در کشور را به خود اختصاص داد. همچنین استان ایلام با رشد 
بیش از ۲۵ درصد و لرستان با رشد بیش از ۲۳ درصد، رتبه 
های دوم و سوم رشد اهدای خون را به خود اختصاص دادند.

دریک  جهانی  استانداردهای  اساس  بر  خون  اهدای  شاخص 
گزارش های  اساس  بر  می شود،  سنجیده  جمعیت  نفر  هزار 
سازمان جهانی بهداشت شاخص اهدای خون به ازای هر هزار 
بالا ۱۶ و در  به  متوسط  با درآمد  نفر جمعیت در کشورهایی 
ایران  اساس  این  بر  که  است  ۳۱نفر  بالا  درآمد  با  کشورهایی 

دارای موقیعت خوبی است.
بارزترین مثال برای موقعیت هایی که در آن نیاز مبرم به خون 
پیدا می شود، عبارت از زمان بروز حوادث و سوانح گوناگون 
نظیر تصادفات رانندگی، سوختگی ها و اعمال جراحی است.

به خصوص  و  نوزادان  زایمان،  حین  در  باردار  زنان  همچنین 
خون  نیازمند  شوند،  می  دچار  زردی  به  که  نارسی  نوزادان 
شیمی  تحت  که  سرطان  به  مبتلا  بیماران  طرفی  از  و  هستند 
درمانی یا اشعه درمانی قرار دارند هم از مصرف کنندگان خون 

و فرآورده های خون هستند.
بسیاری از بیماران دیگر مانند بیماران تالاسمی و هموفیلی نیز 
ناگزیرند برای بهره مندی از یک زندگی به نسبت طبیعی برای 
فرآورده های خون دریافت  یا  منظم خون  به شکل  تمام عمر 
کنند. نیاز به خون و فرآورده های خون به صورت مداوم وجود 
دارد و به طور مرتب هم در حال افزایش است و آنچنان که 
کشورهای درحال توسعه امکانات تشخیصی و درمانی خود را 
انواع سرطان ها  مانند  بیماری های گوناگون،  در مورد درمان 
گسترش می دهند، بیشتر به تزریق خون احتیاج پیدا کرده اند و 
این نیاز هم به طور مستمر افزایش می یابد. سازمان انتقال خون 
درایران تنها مرجع و متولی تهیه و توزیع خون درکشور است و 
همچنین در کشورما اهدای خون به صورت کاملا داوطلبانه و 

بدون هیچ چشم-داشتی انجام می شود.
رشد اهدای خون

سخنگوی سازمان انتقال خون اعلام کرده است: در سال گذشته 
۲ میلیون و ۲۲۳ هزارو ۴۹۲ واحد خون اهدا شد که طی این 
مدت خراسان شمالی با افزایش ۳۴ درصدی، رتبه نخست رشد 
همچنین  و  داد  اختصاص  خود  به  را  کشور  در  خون  اهدای 
استان ایلام با رشد بیش از ۲۵ درصد و لرستان با رشد بیش 
به  را  اهدای خون  رتبه های دوم و سوم رشد  از ۲۳ درصد، 
واحد  و۵۲۳  هزار   ۳۶۹ ثبت  با  دادند.پایتخت  اختصاص  خود 
درسال گذشته بالاترین میزان اهدای خون در کشور را به خود 
استان   ۱۴۰۱ سال  در  افزود:  بیگی  حاجی  دادبشیر  اختصاص 
تهران با ثبت ۳۶۹ هزار و ۵۲۳ واحد بالاترین میزان اهدای خون 

در کشور را به خود اختصاص داده است.
افزایش مشارکت زنان در اهدای خون

سخنگوی سازمان انتقال خون ادامه داد: »هم اکنون در بسیاری 
از کشورهای توسعه یافته جهان، زنان نیمی از اهدای خون را بر 
عهده دارند، زنان نیمی از جمعیت را تشکیل می دهند و به دلیل 
بدو  سوالات  به  پاسخگویی  در  صداقت  بیشتر،  مراقبتی  خود 
دارند،  پرخطر کمتر، خون سالمتری  رفتارهای  و  اهدای خون 
به رغم اینکه میزان اهدای خون بانوان در ایران در سال گذشته 
است،  داشته  به ۱۲ درصد رشد  نزدیک  نسبت سال ۱۴۰۰  به 
اما شاخص اهدای خون بانوان در کشور در سال گذشته ۴.۵۳ 

درصد بوده است.«
وی افزود: »در شاخص اهدای بانوان استان لرستان با نزدیک 
مشارکت  ترین  بالا  صاحب  خون  اهدای  درصد   ۱۰ به  شدن 
استانی بانوان در این امر مهم بود و استان های کردستان بابیش 
از ۹ درصد و خراسان شمالی با ۷.۵ درصد در رتبه های بعدی 
های  استان  ترتیب  به  بانوان  خون  اهدای  تعداد  در  ایستادند. 
رشد  با  شمالی  خراسان  درصدی،   ۶۳ از  بیش  رشد  با  ایلام 
به ۵۱  با رشد نزدیک  از ۶۱ درصدی و استان کردستان  بیش 
درصدی بیشترین رشدتعداد اهدای بانوان را در سال ۱۴۰۱ به 

ثبت رسانده اند.«
نیازمند  بیماران  تعداد  استان ها  از  برخی  »در  کرد:  تأکید  وی 
در  یا  است  بالاتر  هموفیلی  و  تالاسمی  افراد  چون  خون  به 
مقاطعی از سال به خاطر شرایط جوی اهدای خون در برخی 
از استان ها دشوارتر می شود یا استان هایی هستند که با وجود 
و  دارند  کمتری  درمانی  مراکز  خون،  اهدای  داوطلبان  داشتن 
اعمال جراحی کمتری در آنها صورت می گیرد، شبکه ملی خون 
رسانی کشور، توازن توزیع خون را در تمامی استان ها برقرار 

می کند.«
بیش از ۱۷۶ هزار واحد خون و فرآورده های آن در این 

شبکه توزیع شد
شبکه  در  خون  توزیع  و  فعالیت  گذشته  سال  »در  افزود:  وی 
ملی خون رسانی نسبت به مدت مشابه سال ۱۴۰۰، بیش از ۴۰ 
شبکه  عملکرد  افزایش  دهنده  نشان  که  داشت  افزایش  درصد 
از  بیش  در سال ۱۴۰۱  که  نحوی  به  است.  ملی خون رسانی 
۱۷۶ هزار واحد خون و فرآورده های آن در این شبکه توزیع 

شده است.«
حاجی بیگی با اشاره به شاخص کشوری اهدای خون به ازای 
هزار نفر جمعیت که هم اکنون بیش از ۲۶ در هزار است، گفت: 
»طبق گزارش سازمان جهانی بهداشت، شاخص اهدای خون به 
ازای هر هزار نفر جمعیت در کشورهای دارای درآمد متوسط 
نفر  بالا، ۳۱در هزار  بالا ۱۶ و در کشورهای دارای درآمد  به 

جمعیت است.«

برای جلوگیری از زوال عقل 
چکار کنیم؟

سازمان جهانی بهداشت اعلام کرد

»ایران« در آستانه پیوستن به کشورهای موفق در مهار مصرف دخانیات

ظرفیت ۶۳ درصدی پذیرش زنان در »استخدام آموزگار«
 جذب ۸00 معلول

سازمان جهانی بهداشت )WHo( در گزارشی اعلام کرد که 
هشت کشور از جمله ایران در یک قدمی پیوستن به کشورهای 

پیشگام در امر مهار مصرف دخانیات قرار دارند.
 سازمان جهانی بهداشت در این گزارش نوشت که فقط چهار 
اقدامات  تا اکنون تمام  کشور برزیل، موریس، هلند و ترکیه 
لازم را در مبارزه با مصرف دخانیات و »آفت مرگبار« سیگار 

کشیدن، اتخاذ کرده اند.
ایرلند،  شامل  کشور  هشت  که  افزود  بین المللی  نهاد  این 
نیوزیلند، اسپانیا، ایران، اردن، ماداگاسکار، مکزیک و اتیوپی 
نیز در یک قدمی اتخاذ تمام تدابیر کنترل مصرف دخانیات در 

جوامع خود هستند.
در این گزارش تازه که روز گذشته )دوشنبه(، ۳۱ ژوئیه منتشر 
شد، نهاد بهداشتی سازمان ملل متحد از کشورها خواست که 
دخانیات  مصرف  کاهش  برای  را  لازم  اقدامات  کارگیری  به  
هشدارهای  نصب  تبلیغات،  ممنوعیت های  اجرای  جمله  از 
مالیات  افزایش  سیگار،  پاکت های  روی  سلامت  و  بهداشت 
دخانیات و ارائه کمک به افراد مایل به ترک سیگار، افزایش 

دهند.
در این گزارش آمده است که موریس و هلند نیز اینک مانند 
برزیل و ترکیه در اجرای تمام عیار توصیه های سازمان جهانی 

بهداشت پیشگام  هستند.
 ۶۰۰ و  میلیارد  پنج  که  کرد  اعلام  بهداشت  جهانی  سازمان 
میلیون نفر، برابر با ۷۱ درصد از جمعیت جهان اکنون دست کم 
با یک مورد از تمهیدات کنترل دخانیات محافظت می شوند و 
به نوشته خبرگزاری فرانسه، این رقم پنج برابر بیشتر از آمار 

مربوط به ۲۰۰۷ است.

شیوع  جهانی  نرخ  که  کرد  اعلام  بهداشت  جهانی  سازمان 
استعمال دخانیات از ۲۲.۸ درصد در ۲۰۰۷ به ۱۷ درصد در 

۲۰۲۱ کاهش یافته است.
سازمان جهانی بهداشت گفت که بدون این کاهش نرخ، شمار 
سیگاری های جهان می توانست ۳۰۰ میلیون  نفر بیش از شمار 

کنونی باشد.
این  در  بهداشت  جهانی  سازمان  دبیرکل  آدهانوم«،  »تدروس 
مقابل  بیشتری در  افراد  اطمینان،  با  اما  به آرامی  رابطه گفت: 

آسیب های دخانیات محافظت می شوند.
از  حمایت  آماده  بهداشت  جهانی  سازمان  که  افزود  وی 
کشورهایی است که می خواهند مردم خود را در مقابل اثرات 

مرگبار استعمال دخانیات محافظت کنند.
در  پیشگیری   قابل  اصلی مرگ ومیرهای  سیگار کماکان عامل 
جهان است و سالانه هشت میلیون و ۷۰۰ هزار نفر را به کام 

مرگ می کشاند و در این میان سالانه یک میلیون و ۳۰۰ هزار 
در  گرفتن  قرار  و  دست دوم  دود  استنشاق  علت  به  نیز  نفر 

معرض دود افراد سیگاری جان می دهند.
میلیارد  دو  همچنین  بهداشت،  جهانی  سازمان  گزارش  به  بنا 
و ۳۰۰ میلیون نفر در ۴۴ کشور جهان از مراقبت و محافظت 
سازمان  این  تعریف شده  ضددخانیات  اقدامات  از  هیچ یک 
کامل  ممنوعیت  هنوز  جهان  کشور   ۵۳ و  نیستند  برخوردار 
بهداشتی و  بر اساس توصیه های مراکز  را  استعمال دخانیات 

جهانی، اعمال نکرده اند.
»رودیگر کرچ«، مدیر ارتقای سلامت سازمان جهانی بهداشت، 

این وضع را »کاملا ناپذیرفتنی« توصیف کرده است.
در گزارش اخیر سازمان جهانی بهداشت، مقررات و تمهیدات 
اتخاذشده درباره سیگارهای الکترونیک »بسیار ناچیز« توصیف 

و از آن انتقاد شده است. 
در  را  مقررات  بودن  اندک  و  محدود  همچنین  اخیر  گزارش 
مورد سیگارهای الکترونیکی که در ۱۲۱ کشور در سراسر دنیا 
با  برابر  ۷۴ کشور،  که  افزود  و  کرد  محکوم  می شود،  اعمال 
تقریبا یک سوم دنیا، هیچ گونه مقرراتی برای کنترل سیگارهای 
الکترونیک در نظر نگرفته اند و هیچ گونه ممنوعیتی برای استفاده 
از این محصولات در اماکن عمومی اتخاذ نکرده اند و الزاماتی 
چون برچسب زنی یا منع تبلیغات آن ها را نیز اعمال نمی کنند. 
این گزارش با اشاره به اینکه ۸۸ کشور با دو میلیارد و ۳۰۰ 
سیگار  برای خرید  مقررات حداقل سن  نفر جمعیت،  میلیون 
کشورها  از  کمی  بسیار  شمار  نوشت:  ندارند،  الکترونیک 
نظر  در  سیگار  مقابل  در  را  کودکان  از  محافظت  اقدامات 

گرفته اند و این بسیار حیرت آور است.

وزارت  استخدامی  پروژه های  مدیر  و  وزیر  مشاور  گفته  به 
استخدام  در  پذیرش  ظرفیت  امسال  پرورش،  و  آموزش 
برای خانم ها ۶۷  آقایان حدود ۳۷ درصد و  برای  آموزگاری 

درصد است.
سجاد صدیقی با بیان اینکه در حال حاضر حدود ۷۰ درصد از 
آموزگاران ابتدایی زنان هستند، اظهار کرد: درحال حاضر تنها 
حدود ۳۰ درصد از آموزگاران مقطع ابتدایی ما مردان هستند.

وی ادامه داد: امسال ظرفیت پذیرش در استخدام آموزگاری 
برای آقایان حدود ۳۷ درصد و برای خانم ها ۶۷ درصد است. 
بنایمان بر این بوده است که آموزگاران در دوره اول ابتدایی 
پسران، خانم  ابتدایی  دوم  دوره  آموزگاران  اما  باشند  خانم ها 
نیروی آقا  به دلیل کمبودی که در بحث  با این حال  نباشند، 
داریم در حال حاضر در دوره دوم ابتدایی پسران نیز خانم ها 

در حال تدریس هستند.
مدیر پروژه های استخدامی وزارت آموزش و پرورش در پاسخ 
به سوال دیگر ایسنا مبنی بر شرایط جذب معلولین از طریق 
آزمون آموزگاری نیز توضیح داد: طبق قانون حدود ۳۳ درصد 
از مجموع ظرفیت استخدام در کشور مربوط به سهمیه است 
معلولین  سهمیه  به  آزمونی  هر  در  درصد   ۳ بین  این  از  که 

اختصاص دارد. بنابراین داوطلب دارای معلولیت می تواند در 
آزمونی  هر  در  ۳ درصدی خود  در سهمیه  یا  و  آزاد  سهمیه 
پرورش  و  آموزش  آزمون های  خصوص  در  کند.  شرکت 
از  که  نفری  هزار   ۲۸ از  درصد  درواقع سه  است.  همین  هم 

پرورش می شوند،  و  آموزش  آموزگاری جذب  آزمون  طریق 
به معلولین اختصاص دارد و این رقم چیزی در حدود ۸۰۰ 

نفر می شود.
به گفته صدیقی شرایط جذب معلولان در این آزمون همانند 
احراز  صرف  به  می توانند  نیز  معلولان  و  است  سایرین 

شایستگی، جذب شغل آموزگاری شوند.
به  جذب  ظرفیت  آموزگاری  آزمون  طریق  از  داد:  ادامه  وی 
دارد  وجود  استثنایی  آموزگار  و  ابتدایی  آموزگار  عنوان 
دو  هر  در  شایستگی  احراز  صرف  به  می توانند  معلولان  و 
نیز  استثنایی  برای آموزگار  مسیر جذب شوند. شرایط جذب 
همینگونه است، هرچند کار با دانش آموز استثنایی به شدت 
سخت تر است و حد توانمندی های معلمین استثنایی از سایر 

معلمین باید بالاتر باشد.
فرآیند  در  اینکه  بر  تاکید  با  پرورش  و  آموزش  وزیر  مشاور 
ارزیابی تکمیلی شایستگی پذیرفته شدگان مورد بررسی قرار 
تا  شود  احراز  داوطلبان  توانمندی  باید  کرد:  عنوان  می گیرد، 
جذب شوند. در همین رابطه ما موقعیت شبیه سازی را ایجاد 
کردیم تا بتوانیم شایستگی های داوطلبان را بر سر کلاس احراز 

کنیم.
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بهداشتی،  فرآورده های  واردکنندگان  انجمن  نشست  در 
درصدی   ۵۰ خالی  ظرفیت  به  ایران  عطریات  و  آرایشی 
در حوزه تولید لوازم آرایشی و بهداشتی، دلایل از دست 
بدون  تولید  موانع  و  مزیت ها  و  صادراتی  بازارهای  رفتن 

کارخانه پرداخته شد.
انجمن  مدیره  هیئت  رئیس  نایب  احمدزاده،  موسی 
عطریات  و  آرایشی  بهداشتی،  فرآورده های  واردکنندگان 
ایران، در نشست خبری با موضوع حمایت از تولید بدون 
از  بعد  به ویژه  اخیر،  سال های  در  کرد:  اظهار  کارخانه، 
ممنوعیت واردات تولید بدون کار خانه در کشور پیشرفت 
زیادی  های  چالش  و  است  عقب  دنیا  از  هنوز  اما  داشته 

دارد.
وی افزود: در تولید بدون کارخانه یا برون سپاری تولید، 
تولید  خط  مختلف،  مقیاس های  در  معتبر  کارخانه های 
بقیه فعالان اقتصادی قرار می دهد تا از  خود را در اختیار 
این میان انجمن  ظرفیت های خالی تولید استفاده شود. در 
هم می تواند واسطه کارخانه ها و فعالان متقاضی باشد. در 
این رابطه سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی قول 
بدون  تولیدات  از  برای حمایت  را  قیمت  ارزان  تسهیلات 
علائم  ثبت  که  شده  داده  وعده  همچنین  و  داده  کارخانه 
تجاری برای تولید بدون کارخانه کوتاه باشد و ظرف یک 

ماه انجام شود.
انجمن  رئیس  بحیرائی،  محمدرضا  نشست  این  ادامه  در 
عطریات  و  آرایشی  بهداشتی،  فرآورده های  واردکنندگان 
مالی  تامین  مشکلات  به  توجه  با  اینکه  بیان  با  ایران 
برای  که  مشکلاتی  آن  تبع  به  و  داروسازی  شرکت های 
و  آرایشی  صنعت  که  گفت  می شود،  ایجاد  داروخانه ها 

بهداشتی توانسته چراغ داروخانه ها را روشن نگه دارد.
آرایشی  محصولات  حوزه  پژوهشگر  و  تولیدکننده  بقایی، 
تولید  برون سپاری  اینکه بحث  به  اشاره  با  نیز  بهداشتی  و 
از دهه ۵۰ میلادی در دنیا شکل گرفت، در دهه ۷۰ بیشتر 
به آن پرداخته شد و در دهه ۸۰ به عنوان استراتژی اصلی 
توسعه صنعتی قرار گرفت، گفت: در حال حاضر خیلی از 
تولیدات  غیره  و  اندونزی  ویتنام،  در  اروپایی  شرکت های 
خود را انجام می دهند. قبل از تحریم نیم نگاهی هم به ایران 
اهداف  تحریم  از  ناشی  مشکلات  به  توجه  با  اما  داشتند، 
محقق نشد. به عبارت دقیق تر شرکت های بزرگ بر چیزی 

که تخصص دارند تمرکز می کنند.
وی با بیان اینکه اگر بحث تحریم کم شود، می توانیم وارد 
حوزه های بین المللی شویم، گفت: در حال حاضر بیش از 
خالی  بهداشتی  و  آرایشی  لوازم  تولید  ظرفیت  درصد   ۵۰
است و این رقم در بحث شوینده به مراتب ظرفیت بیشتر 
است. با این حال به دلیل موانع صادراتی در حال از دست 

دادن بازارهای منطقه مثل عراق و افغانستان هستیم.
این تولیدکننده افزود: در حوزه صادرات باید رفتار شناسی 
وجود  مقصد  کشور  مسئولان  و  مصرف  بازار  از  درست 
داشته باشد. برای مثال زمانی در عراق با مسئولانی مواجه 
شدیم که بیشتر مرتبط با آمریکا بودند و به دلایل سیاسی 
بازار  به  عراق  هم  بعد  می شدند.  ایران  از  واردات  مانع 
خیلی  که  ترکیه  مثل  رقیب  کشورهای  و  شد  متصل  دنیا 

از محدودیت های ایران را ندارند، بازار ایران را گرفتند.
دارویی  شرکت های  برخی  حاضر  حال  در  وی  گفته  به 
حوزه  وارد  هستند،  مواجه  آن  با  که  مشکلاتی  بخاطر  هم 
آرایشی شدند، چراکه سیاست گذاری نادرست بوده است.

در ادامه این نشست مرتضی دانایی، دیگر تولیدکننده لوازم 
لوازم  واردات  پیش  سال  پنج  حدود  کرد:  اظهار  آرایش، 
انجمن  اعضای  از  خیلی  و  شد  ممنوع  کشور  به  آرایش 
واردکنندگان ریزش کردند. همچنین با بسته شدن واردات، 
به  بازار  چراکه  شد،  بازار  وارد  فیک  و  قاچاق  کالاهای 
کالاها  این  اینکه  به  توجه  با  داشت.  نیاز  محصولات  این 
عارضه هایی  فیک  کالاهای  دارد،  ارتباط  مردم  سلامت  با 
برای مصرف کنندگان به دنبال دارد. از طرف دیگر کالای 
قاچاق بدون مالیات وارد می شود و با ارزش افزوده ارز آن 

از کشور خارج می شود.
تعطیل  باید  ممنوعیت  از  بعد  انجمن  اینکه  بیان  با  دانایی 
می کرد، اما با همفکری قرار شد که صاحبان برند به انجمن 
اضافه شوند، تصریح کرد: این تصمیم باعث شد از کسانی 
که واردکننده هستند و کارخانه ندارند، اما می خواهند در 
واردکننده ها  برخی  البته  شود.  حمایت  بمانند  صنعت  این 
که  کردند  حمایت  هم  بقیه  از  و  داشتند  تولید  خودشان 

وارد تولید شوند.
کشور  در  گذشته  سال   ۳۰ در  برندها  برخی  وی  گفته  به 
لیسانس  تحت  ایران  در  آن ها  کلای  و  داشتند  نمایندگی 
اماده  )مواد  بالک  واردت  ممنوعیت  با  اما  می شد،  تولید 
آرایشی با رنگبندی های مختلف آماده پر شدن در پوکه یا 
ظرف( از سال 1۳9۷، امکان فعالیت این شرکت ها در ایران 
منتفی شد. البته در حال حاضر بیشتر مواد اولیه این صنعت 
وارداتی است. اما بعد از ممنوعیت واردات بالک برخی هم 

به مواد اولیه بی کیفیت روی آوردند.
دانایی ادامه داد: در ماه های گذشته از سوی مسئولان تایید 
در  تاخیر  شاهد  اما  شود،  باز  باید  بالک  واردات  که  شده 
شود،  برداشته  ممنوعیت  این  اگر  هستیم.  مصوبه  اجرای 
در  تولید  برای  دنیا  مطرح  برندهای  از  خیلی  است  ممکن 

ایران اقدام کنند.
وی افزود: به طور کلی دو نوع تولید با فرمولاسیون خود 
می شود.  انجام  خارجی  شرکت  فرمولاسیون  با  یا  شرکت 
اما واردات  انجام نمی شود،  بالک  در حال حاضر واردات 
خارجی  شرکت های  کلی  طور  به  است.  مجاز  اولیه  مواد 
قرار  بقیه  اختیار  در  را  خودشان  فرمالسیون  بالک  صاحب 
کامل  تقریبا  صنعت  این  اولیه  مواد  مجموع  در  نمی دهند. 

وارداتی است و در داخل تولید نمی شود.

ظرفیت خالی ۵۰ درصدی تولید 
لوازم آرایشی و بهداشتی

برخی رسانه های منتقد دولت بلافاصله پس از انحلال کانون 
صرافان، به حمایت از آن پرداخته و ادعای افزایش قیمت ارز 
را مطرح کردند که این گزاره، خود دلیل محکمی برای نقش 

کانون دلالان ارزی در التهابات بازار ارز است.
ارز،   بازار  در  نظارتی خود  اقدامات  ادامه  در  مرکزی  بانک   
)سه شنبه 1۰ مرداد( با صدور اطلاعیه ای، از انحلال کانون 

صرافان ایرانیان خبر داد.
بانک مرکزی در این اطلاعیه اعلام کرد: با توجه به بررسی های 
صورت گرفته در خصوص فعالیت و عملکرد کانون صرافان 
ایرانیان و انحراف از اهداف، موضوع و وظایف و اختیارات 
کانون و اساسنامه ثبتی آن، بر اساس تصمیمات متخذه توسط 
ایرانیان  صرافان  کانون  تاسیس  نامه  موافقت  مرکزی،  بانک 
ابطال  ایران  اسلامی  جمهوری  مرکزی  بانک  توسط  صادره 

می شود.
اعلام  کانون  این  تخلفات  مهمترین  درباره  مرکزی  بانک 
به  می توان  گرفته  صورت  تخلفات  مهمترین  جمله  از  کرد: 
این  با  همکاری  عدم  و  مرکزی  بانک  دستورات  از  استنکاف 
بانک، انحراف از اهداف، وظایف و موضوع فعالیت کانون، به 
حدنصاب نرسیدن جلسات شورای عالی طی چندین ماه اخیر، 
فعالیت،  موضوع  خلاف  بر  سهام  تحصیل  و  سرمایه گذاری 

وظایف و اختیارات کانون و نظایر آن اشاره کرد.
کانونی که خود را فراتر از قانون می داند

انتشار  با  صرافان  کانون  مرکزی،  بانک  اطلاعیه  از  پس 
جوابیه ای، بانک مرکزی را فاقد وجاهت قانونی برای انحلال 
طبق  که  شده  اعلام  مذکور  جوابیه  در  خواند!  کانون  این 
مجمع  اختیارات  حیطه  در  صرافان  کانون  انحلال  اساسنامه، 
عمومی فوق العاده این کانون است! این ادعا در حالی مطرح 
شده که حتی افرادی با کمترین دانش حقوقی قانونی، از اختیار 
نهادهای  ابطال مجوز صرافی ها و  بانک مرکزی در صدور و 
مرتبط با بازار ارز مطلع هستند.صدور و ابطال مجوز صرافی ها 
و تشکل های مرتبط، طبق قوانین مختلف از جمله قانون پولی 
توسعه،  برنامه های  دائمی  احکام  قانون  همچنین  و  بانکی  و 
فردی  هر  که  است  مرکزی  بانک  اختیارات  بدیهی ترین  جزو 
با کمترین اطلاع از قوانین کشور بدان آگاه است. با این حال 
بانک  داده  اجازه  خود  به  چگونه  کانون  این  نیست  مشخص 

مرکزی را فاقد وجاهت قانونی برای ابطال مجوز بخواند.
این جوابیه در حالی انحلال کانون را تنها از مسیر تعیین شده 
اساسنامه  دانسته که در صدر همان  پذیر  امکان  اساسنامه  در 
شده  انجام  مرکزی  بانک  مجوز  با  کانون  تاسیس  شده  اعلام 
می کند،  صادر  تاسیس  مجوز  که  نهادی  است  بدیهی  است. 
اساسنامه  توصیف  در  دارد.  هم  را  صادره  مجوز  لغو  اختیار 
تغییر محل  آن، حتی  اساس  بر  که  است  کافی  همین  مذکور 
کانون هم باید به تایید بانک مرکزی برسد. با این حال کانون 
اختیار مجمع  انحلال آن صرفا در  اعلام کرده که  در جوابیه 

همان  طبق  هم  باز  که  حالی  در  است  العاده  فوق  عمومی 
اساسنامه، حتی دستور جلسه و مصوبات مجمع عمومی فوق 
العاده باید به تایید بانک مرکزی برسد. بنابراین حتی با مطالعه 
اساسنامه کانون هم می توان فهمید که کوچکترین فعالیت این 
کانون تا حد تغییر مکان هم باید با مجوز بانک مرکزی باشد 
بانک  اختیار  حیطه  در  کانون  این  انحلال  اولی،  طریق  به  و 

مرکزی است.
یاد  اساسنامه خود  از  گونه ای  به  کانون  اوصاف،  این  همه  با 
می کند، گویی از قانون اساسی نام می برد که فراتر از آن هیچ 
باطل  آن،  با  تعارض  در  قانونی  هر  و  نداشته  وجود  قانونی 
که  بانک ها  حتی  که  است  حالی  در  مواجهه  نوع  این  است! 
میلیارد تومان  با چندین هزار  نهادهای مالی کشور  بزرگترین 
گردش مالی روزانه هستند، خود را تابع محض قوانین بانکی و 
بخشنامه های بانک مرکزی دانسته و به خود اجازه گردن کشی 

در برابر نهاد سیاستگذار را نمی دهند.
نکته جالب دیگر اینکه برخی رسانه های منتقد دولت بلافاصله 
و  پرداخته  آن  از  حمایت  به  صرافان،  کانون  انحلال  از  پس 
این همانی، خود  را مطرح کردند.  ارز  قیمت  افزایش  ادعای 
دلیل محکمی برای نقش کانون دلالان ارزی در التهابات بازار 

ارز است.
عبرت های تلخ در جوابیه کانون دلالان ارزی

از طنزهای حقوقی آن، حاوی  جوابیه کانون صرافان گذشته 
عبرت های تلخی است. اینکه یک کانون صنفی به خود اجازه 
قانونی«  وجاهت  »فاقد  را  کشور  ارزی  ناظر  نهاد  که  دهد 
خوانده، به حکم آن دهن کجی کند و علنا خود را فراتر از 
قوانین کشور بخواند، حقیقت تلخی است که ریشه آن را باید 
دوره های  مرکزی  بانک  روسای  انفعال  و  مسامحه  سال ها  در 
در  وقتی  جست.  ارز  بازار  فعالان  دهی  سامان  به  گذشته 
سال های گذشته به بهانه »سپردن نرخ ارز به بازار«، مشتی دلال 
بازار تبدیل شدند، اکنون جای  بازیگران اصلی این  ارزی به 
تعجب نیست که یک کانون صنفی با کمتر از 1۵ سال سابقه، 
اجازه عرض اندام در برابر بانک مرکزی را به خود می دهد. 
بانک  این حوزه،  تنظیم گری  انفعال در  نتیجه سال ها  حالا در 
با تعداد پرشمار فعالان فاقد مجوز و حتی مجوزدار  مرکزی 
فراتر  علنا  را  خود  که  روبروست  ارز  بازار  در  متخلف  ولی 
استنکاف  بانک مرکزی  از پذیرش حکم  قوانین خوانده و  از 
دچار  بارها  گذشته  سال های  طی  کشور  ارز  می ورزند.بازار 
التهاب شده و دلالان دانه درشت این بازار که نفوذ بسیاری 
منافع  دارند،  سیاستگذار  نهادهای  برخی  حتی  و  رسانه ها  در 
کلانی از دامن زدن به التهابات ارزی کسب کردند. در چنین 
شرایطی، ایستادگی بانک مرکزی در برابر متخلفان این حوزه 
بازار  این  در  فعالیت  حرفه ای  اصول  رعایت  بر  پافشاری  و 
از  را  اقتصاد کشور  و  ارز  بازار  همیشه  برای  یکبار  می تواند 

گزند التهاب آفرینی های کاسبکارانه این دلالان برهاند.

با  نشستی  سوریه،  و  ایران  ارتباطات  وزیر  دیدار  از  پس 
ارتباطات  حوزه  مسئولان  و  سوریه  ارتباطات  وزیر  حضور 

ایران برگزار شد.
همراه  هیات  و  سوریه  ارتباطات  وزیر  الخطیب،  ایاد 
نوآوری  و  فناوری  معاون  عابدی،  میثم  حضور  با  وی 
وزارت ارتباطات و حامد منکرسی، معاون سیاستگذاری 
 1۷ توانمندی های  با  آشنایی  هدف  با  اعتباربخشی  و 
فناوری  حوزه  در  ایرانی  تاثیرگذار  و  مهم  شرکت 
اطلاعات و ارتباطات به بررسی زمینه های ورود آنها به 

بازار سوریه پرداختند.
اعتباربخشی  و  سیاستگذاری  معاون  دیدار،  این  در 
و  پلتفرم ها  نقش  از  ایران  اطلاعات  فناوری  سازمان 
پیام رسان های ایرانی در ارائه خدمات به مردم و کسب 
و کارهای ایرانی خبر داد و بر امکان گسترش همکاری 
میان دو کشور در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات 
تاکید کرد. در این رویداد، 1۷ شرکت و سکوی حاضر، 
ارتباطات  برای وزیر  را  فعالیت ها و دستاوردهای خود 
پاسخ  وی  سوالات  به  و  کردند  تشریح  سوریه  کشور 

دادند.
ارتباطات  شرکت  مدیرعامل   - پور  جعفر  محمد  همچنین، 
عربی  جمهوری  فناوری  و  ارتباطات  وزیر  با  زیرساخت 
»ایاد  نشست  این  در  کرد.  دیدار  همراه،  هیئت  و  سوریه 
در  ایران  اینکه  بر  تاکید  با  ارتباطات سوریه  وزیر  الخطیب« 
زمینه ICT، گام های بسیار مثبت و محکمی برداشته و نوید 
بخش افزایش همکاری های دوجانبه است؛ افزود: در کشور 
سوریه از سال ۲۰1۰ در تلاشیم تا به وضعیت ارتباطات خود 
سرو سامانی بدهیم و با جداسازی تلفن ثابت از همراه، در 

این زمینه اقداماتی را در دست انجام داریم.
وی وجود رقابت در بازار ارائه خدمات در سطح ارتباطات 
توسعه  بر گسترش  و  ارزیابی  مثبت  را  المللی  بین  و  داخلی 
و  ارتباطات  حوزه  در  کشور  دو  مشترک  همکاری های 

زیرساخت، تاکید کرد.
معرفی  به  زیرساخت  ارتباطات  شرکت  مدیرعامل  ادامه،  در 
دو  نزدیک  ارتباطات  به  توجه  با  گفت:  و  پرداخت  شرکت 
نیز  ارتباطات  و  زیرساخت  زمینه  در  و سوریه،  ایران  کشور 

می توانیم، همکاری های خوبی داشته باشیم.
زیرساخت،  ارتباطات  شرکت  اینکه  به  اشاره  با  پور  جعفر 
بین  ارتباطات  و  الملل  بین  اینترنت  باند  پهنای  کننده  تامین 

همراه،  و  ثابت  مخابراتی  اپراتورهای  افزود:  است؛  استانی 
قابل  حجم  و  هستند  زیرساخت  ارتباطات  شرکت  مشتریان 

توجهی از پهنای باند را، در اختیار می گیرند.
معاون وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، با اشاره به اینکه 
شود،  می  تولید  ایران  در  امروز  تکنولوژی  این  تجهیزات 
گفت: ظرفیت شبکه انتقال در کشور ایران، ۴۵ ترابیت بر ثانیه 
انتقال در منطقه است. خوشبختانه  است که بزرگترین شبکه 
امسال با یک شرکت ایرانی قراردادی بسته ایم که ۲۰ ترابیت 

بر ثانیه نیز به این ظرفیت اضافه می شود.
رئیس هیئت مدیره شرکت ارتباطات زیرساخت با بیان اینکه 
افزود:  شناسند  می   TIC نام  با  را  ما  الملل  بین  سطح  در 
نظر  از  زیرساخت  ارتباطات  شرکت  به  نزدیک  اپراتورهای 
بازهم  که  هستند  ترکیه  کشور  در  ترک  اپراتور  دو  ظرفیت، 

ظرفیتشان از ما کمتر است.
وی در ادامه با تاکید بر اینکه حجم قابل توجهی از اینترنت 
ایران تامین می شود، افزود: آمادگی داریم در  عراق توسط 
زمینه ترافیک دیتا، با کشور سوریه همکاری های دو جانبه، 
علاقه  زمینه  این  در  نیز  شرکتهای خصوصی  و  باشیم  داشته 

مند هستند.
معاون وزیر ارتباطات به ارائه تجهیزات صوت توسط شرکت 
ارتباطات زیرساخت اشاره کرد و گفت: کل ارتباطات صوتی 

گذرگاه  از  الملل،  بین  بخش  در  همراه  و  ثابت  اپراتورهای 
تجهیزات  همه  حاضر  حال  در  و  کند  می  عبور   TIC های 
از  آن  در  و  ایم  کرده  بازبینی  را  صوت  های  سوییچ 

تجهیزات ایرانی استفاده می کنیم.
برای  روسی  های  شرکت  با  اینکه  بیان  با  جعفرپور 
فروش تجهیزات مذاکره می کنیم، ادامه داد: در زمینه 
WDM و CWDM تجهیزات خوبی داریم که قیمت آن 
مشابه  های  نمونه  از  کمتر  بسیار  الملل،  بین  سطح  در 

خارجی است.
مهم  را  خارجی  و  داخلی  گذاران  سرمایه  جذب  وی 
کشور  بوم  زیست  به  توجه  با  افزود:  و  کرد  ارزیابی 
ایرانی  های  پلتفرم  از  بسیاری   ICT حوزه  در  ایران 
مردم  به  دادن  ایم که در حال سرویس  تولید کرده  را 
با  زمینه  این  در  تا  تلاشیم  در  و  هستند  کشورمان 
گسترش اپلیکیشن های ایرانی، دیتاسنترهای داخلی را 

ارتقاء دهیم.
کشورهای  از  بعضی  باره  این  در  داد:  ادامه  جعفرپور 
امکانات  این  از  استفاده  به  تمایل  همسایه  و  دوست 
به  زیرساختی  مستقیم  امکانات  ارائه  درصد  و  دارند 

کشورهای همسایه، هستیم.
اظهارکرد:  پایان  در  زیرساخت  ارتباطات  شرکت  مدیرعامل 
های  همکاری  زمینه  در  سوریه  کشور  با  بتوانیم  امیدواریم 

زیرساختی، ارتباط مستقیمی داشته باشیم.
فناوری  و  ارتباطات  وزیر  پور-  زارع  عیسی  گذشته  روز 
اطلاعات- در دفتر کار خود میزبان وزیر ارتباطات و فناوری 
ضمن  طرف  دو  دیدار  این  در  بود.  سوریه  عربی  جمهوری 
همکاری های  توسعه  زمینه  در  کشور  دو  توافقات  بررسی 
اجرایی  بر  فناوری اطلاعات،  ارتباطات و  مشترک در حوزه 
کردن یادداشت تفاهم امضا شده وزرای ارتباطات دو کشور 
در جریان سفر اردیبهشت ماه رئیس جمهوری ایران به سوریه 
توافقات  دیگر  یک بار  دیدار  این  در  همچنین  کردند.  تأکید 
فعال  ایرانی  خصوصی  شرکت های  حضور  زمینه  در  پیشین 
در حوزه تجهیزات و خدمات در حوزه ارتباطات و فناوری 

اطلاعات مورد بررسی قرار گرفت.
جمهوری  و  ایران  اسلامی  جمهوری  همکاری های  افزایش 
عربی سوریه در زمینه پلتفرمی، دولت الکترونیکی و صنعت 
فضایی از دیگر موضوعاتی بود که در این دیدار مورد بحث 

و بررسی قرار گرفت.

 آمارهای به دست آمده در تیرماه 1۴۰۲ در حوزه ساختمان 
طبق   ،)۵۳.۲۶( رقم  با  ماه  تیر  در  می دهد شاخص کل  نشان 
ماه  به خرداد  نسبت  افزایش جزئی  با  گذشته،  ماه  بینی  پیش 
و  ساختمان  فعالیت های  رونق  وضعیت  نمایانگر   ،)۵1.1۲(

ساخت و ساز در تیر ماه است.
لوازم  و  اولیه  مواد  موجودی  مولفهی،  توجه  قابل  افزایش   
خریداری شده ، نتیجهی کاهش مولفه، قیمت خرید مواداولیه 

یا لوازم موردنیاز، در این ماه است.
قیمت  های  مولفه  توجه  قابل  کاهش  گزارش،  این  براساس 
خرید  قیمت  و  شده  ارائه  خدمات  و  تولیدشده  محصولات 
مواداولیه یا لوازم موردنیاز متاثر از ثبات نرخ ارز در دو ماه 
اخیر است اما همچنان بالا بودن نرخ ارز، اصلی ترین مانع در 

مسیر رونق است.
این دوره،  انرژی در  کاهش جزئی مولفهی مصرف حاملهای 
که ناشی از محدودیت مصرف برق در فصل تابستان و الزام 
انرژی  تامین  شبکه  نبود  نیز  و  جایگزین  سوخت  از  استفاده 
جایگزین مورد نیاز این واحد ها می باشد ، در ماه های آتی 

میتواند بر میزان رشد شاخص کل اثر گذار باشد.
مولفه انتظارات تولید در ماه آینده با ثبت رقم )۵۵.۴۳( بیانگر 
وضعیت  بودن  ادامهدار  بر  مبنی  اقتصادی  فعالین  بینی  پیش 

رونق فعالیت های ساختمانی در مرداد ماه است.
پورتال  به  مراجعه  با  میتوانند  محققین  و  ذینفعان  کاربران، 
 www.icccoop.irتخصصی اتاق تعاون ایران به نشانی

به نسخه الکترونیکی این گزارش دست یابند.

گردنکشی کانون دلالان ارزی در برابر بانک مرکزی

ورود شرکت های ایرانی به بازار سوریه
 اضافه شدن ۲۰ ترابیت به ظرفیت انتقال کشور

رونق فعالیت  های ساختمانی و ساخت و ساز در تیر ماه

هوایی  ناوگان  ظرفیت  افزایش  از  شهرسازی  و  راه  وزیر 
تلاش  گفت:  و  داد  خبر  جمهور  رئیس  دستور  حسب 
تعدادی هواپیما که عدد دقیق آن  اضافه کردن  با  می شود 
متعاقبأ اعلام می شود، ناترازی عرضه  و تقاضا در این حوزه 

مرتفع شود.
عوامل  و  بانیان  از  تجلیل  آئین  در حاشیه  بذرپاش  مهرداد 
عملیات حج 1۴۰۲ در جمع خبرنگاران اظهار کرد: امسال 
فرودگاه های  تعداد  از  را  زائران  ما  گذشته  سال  به  نسبت 
آینده مضاعف  این  موضوع سال  که  اعزام کردیم  بیشتری 

می شود.
وی افزود: وقتی تعداد فرودگاه ها در حوزه خدمات اعزام 
بیشتر شود در دسترسی مردم تسهیل ایجاد می شود و مردم 
عملیات  در  که  ندارند  تهران  به  مراجعت  به  نیاز  استان ها 
خدمت  اربعین  زائرین  به  که  فرودگاه هایی  تعداد  اربعین 

می کنند افزایش خواهد یافت.
وزیر راه و شهرسازی اظهار کرد: در عملیات حج فرودگاه 
کرد  اعزام  را  زائران  درصد   ۳۰ )ره( حدود  امام  حضرت 
بار  این  اربعین هم  و عملیات سنگینی بود که در عملیات 
که  طوری  به  است،  )ره(  امام  فرودگاه  دوش  به  سنگین 
بیشترین اعزام از طریق فرودگاه امام )ره( و ترمینال سلام 

است.
سنوات  به  نسبت  خدمت  ارائه  سطح  داد:  ادامه  بذرپاش 
برابر  دو  از  بیش  زائران  تعداد  چراکه  بود؛  بیشتر  گذشته 
که  شد  اعمال  پروازی  محدودیت های  و  بود  گذشته  سال 
کشور عربستان برخی موضوعات را قبول نکرد، برای مثال 
در صدد بودیم از سایر شرکت های هواپیمایی هم استفاده 
به  فقط  خطیر  وظیفه  این  عربستان،  مخالفت  با  اما  کنیم؛ 

شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران محول شد.
این  متخلفان  با  برخورد  و  بلیت  قیمت  خصوص  در  وی 
را  اطلاعیه ها  کشوری  هواپیمایی  سازمان  گفت:  نیز  حوزه 
منتشر می کند و تا برگشتن آرامش کامل به بازار حمل ونقل 
هوایی با سوداگران برخورد می شود که مردم به راحتی به 
راه  مطلوب  نقطه  تا  ما  البته  باشند،  داشته  دسترسی  بلیت 

زیادی در پیش داریم.
وزیر راه و شهرسازی در خاتمه اظهار کرد: از سوی دیگر 
عرضه و تقاضا هماهنگی ندارد، تعداد ناوگان کم است و 
شرایط تحریم حاکم است، اما با دستور رئیس جمهور در 
صدد افزایش ظرفیت هستیم که طی ماه های آینده عدد آن 
اعلام می شود تا این ناترازی بازار در حوزه عرضه و تقاضا 

پوشش داده شود

جزئیات نحوه دریافت مجوز و 
تسهیلات مشاغل خانگی

با صنعت، معدن و تجارت  مرتبط  متقاضی رشته های  افراد 
با مراجعه به درگاه ملی مجوزهای کسب و کار، اطلاعات 
تا مجوز  کنند  بارگذاری  را  مربوطه  مدارک  هویتی و سایر 
کارفرمایی  متقاضیان  برای  و  برخط صادر شود  به صورت 
و پشتیبان نیز پس از گذراندن مراحل ثبت، پس از بازدید 
کارگروه  در  تایید  صورت  در  صمت،  سازمان  کارشناسان 

اشتغال روند پرداخت تسهیلات آغاز می شود.
صنعت،  سازمان  سوی  از  شده  منتشر  اطلاعات  اساس  بر   
معدن و تجارت استان تهران، تسهیلات مشاغل خانگی در 
سال 1۴۰۲ حدود ۳۳ درصد رشد داشته است. همچنین سال 
گذشته 9۰ درصد تسهیلات مشاغل خانگی در استان تهران 

جذب و پرداخت شده است.
گفتنی است افراد متقاضی رشته های مرتبط با صنعت، معدن 
و تجارت با مراجعه به درگاه ملی مجوزهای کسب و کار، 
اطلاعات هویتی و سایر مدارک مربوطه را بارگذاری کنند تا 

مجوز به صورت برخط صادر شود.
از  پس  پشتیبان  و  کارفرمایی  متقاضیان  برای  همچنین 
سازمان  کارشناسان  بازدید  از  پس  ثبت،  مراحل  گذراندن 
صمت، در  صورت تایید در کارگروه اشتغال روند پرداخت 

تسهیلات آغاز می شود.
و  تومان  میلیون   1۵۰ مستقل  پرداختی  تسهیلات  سقف   
ازای ۴۰  به  تومان  میلیارد  تا چهار  پشتیبان  مشاغل خانگی 
نفر اشتغالزایی تعیین شده و متقاضیان واجد شرایط می توانند 
تجارت  و  صنعت  ادارات  به  تسهیلات  درخواست  برای 
شهرستان های استان و در تهران به اداره کل صنعت و معدن 

و تجارت مراجعه کنند.

وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد؛

افزایش ظرفیت ناوگان
 هوایی برای پوشش ناترازی

 عرضه  و تقاضا
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استان هااستان ها بررسی تکمیل نیروگاه زباله سوز ساری؛ از بست نشینی مدیرکل

 تا پیگیری جذب اعتبار
 نیروگاه زباله سوز ساری به عنوان مهم ترین طرح در مدیریت 
پسماند و مقابله با چالش های زیست محیطی در مرکز استان و 
همچنین یکی از مصوبات هفدهمین سفر استانی رئیس جمهور 
دفتر  مدیرکل  میدانی  نظارت  با  اکنون  که  است  مازندران  به 
جذب  برای  پیگیری  و  استانداری  شوراهای  و  شهری  امور 

اعتبار روند خوبی را برای تکمیل طی می کند.
 عملیات ساخت نیروگاه ۴۵۰ تنُی زباله سوز ساری سال ۱۳۸۸ 
شروع شد تا بار گزاف حمل چندین دهه ای حمل زباله های 
مشکلات  همچنین  و  مناطق  دیگر  به  مازندران  استان  مرکز 

زیست محیطی آن برداشته شود.
زباله های شهر ساری سالهاست که به منطقه کوهستانی پشتکوه 
در مرز مازندران و سمنان منتقل می شود که علاوه بر تحمیل 
زباله،  حمل  برای  ساری  شهرداری  به  هنگفت  هزینه های 
مشکلات محیط زیستی متعددی را نیز برای ساکنان روستاهای 

اطراف این منطقه ایجاد کرده است.
بهره برداری از این طرح به پایِ ثابت وعده مسوولان حتی در 
رده ملی هم مبدل شده بود به طوریکه مردادماه سال ۱۳۹۹، 
۲ طرح حوزه پسماند مازندران یعنی نیروگاه زباله سوز ساری 
و نوشهر میزبان معاون رئیس جمهور وقت بود. ۲۲ مردادماه 
محمد باقر نوبخت رییس وقت سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
زباله سوز در  نیروگاه  از  مازندران  به  بدو سفرش  در  کشور 
اعتبار  گفت:  و  کرد  بازدید  ساری  شهرستان  ساخت  دست 
پروژه نیروگاه زباله سوز شهرستان ساری مرکز استان مازندران 
این  نیاز،  مورد  اعتبارات  تامین  با  تا  امیدواریم  و  شد  تامین 

پروژه زیست محیطی هر چه سریعتر به بهره برداری برسد.
اما این صحبت ها در این بازدید در حد حرف باقی ماند و کار 

اجرایی خاصی روی نداد.
با این حال در هفدهمین سفر عالی ترین مقام اجرایی کشور 
در قالب سفر استانی به مازندران، آیت الله رئیسی در بازدید 
از نیروگاه  زباله سوز ساری دستور راه اندازی این طرح زیست 
محیطی را در کمترین زمان ممکن ارایه و همچنین معاون اول 
خود را مامور کرد تا قبل از پایان سال موضوعات مربوط به 

زباله سوزها را سروسامان دهد.
بیستم  استانی رئیس جمهور در  از سفر  قبل  تا  این طرح که 
اسفند ۱۴۰۰، ۶۳ درصد پیشرفت فیزیکی و همچنین ۵۱ درصد 
تجهیزات آن هم خریداری شده بود، اما اکنون براساس آمار 
فرماندار ساری پیشرفت فیزیکی طرح نیروگاه زباله سوز ساری 
به اعلام مسولان  بنا  پایان این سفر،  از  بعد از گذشت ماهها 
پیشرفت  ساخت  بخش  در  اکنون  مازندران  عمرانی  ارشد 
فیزیکی چشمگیر و در بخش تجهیزات رشد ۸۷ درصدی دارد 
و پیش بینی می شود این طرح مهم زیست محیطی استان تا 

پایان امسال تکمیل و بهره برداری شود.
در این پیوند مدیرکل دفتر امور شهری و شوراهای استانداری 
برای  داشت:  بیان  ایرنا  خبرنگار  با  گو  و  گفت  در  مازندران 
زباله سوز  نیروگاه  افتتاح  فرایند  به  نظارت و سرعت بخشی 
ساری هر روز از ساعت ۱۳ بعد از ظهر الی ساعت ۱۶ در این 

مکان حضور می یابم.
مهدی انگوران با بیان این مطلب که در این مکان یک دفتری 
تهیه و هر روز برای نظارت و بررسی فرایند تکمیل این طرح 
در آنجا حاضر می شود، اظهار داشت که روز گذشته سفری که 
به تهران داشتیم و فرایند تخصیص اعتبار ۳۵ میلیارد تومانی 
برای نیروگاه زباله سوز ساری انجام و طی هفته جاری اعتبار 

مورد نظر به حساب شهرداری ساری واریز می شود.
مدیر کل دفتر امور شهری استانداری مازندران اضافه کرد: از 
پیمانکار نیروگاه زباله سوز ساری خواسته شد برنامه زمانبندی 

دقیق تکمیل این طرح را به فرض تامین اعتبار ارائه دهند.
و  مازندران  استاندار  تاکید  با  که  مطلب  این  بیان  با  وی 
از  طرح  این  زودتر  چه  هر  افتتاح  استانداری  عمرانی  معاون 

اولویت های مهم مجموعه محسوب می شود، بیان داشت : تمام 
تلاش ما این است که دستگاه زباله سوز ساری تا پایان سال 

به مرحله افتتاح برسد.
شورای سازمان پسماند در مازندران شکل می گیرد

مدیر کل دفتر امور شهری استانداری مازندران گفت: تاکنون 
اخذ  با  و  نداشت  قانونی  جایگاه  مازندران  پسماند  سازمان 

مجوز و ثبت آن فرایند قانونی شدن این مجموعه آغاز شد.
وی ادامه داد: با راه اندازی شورای سازمان پسماند که به زودی 
انجام خواهد شد و انتخاب یک مدیر عامل برای این مجموعه 
ساماندهی زباله مازندران با تمرکز بیشتری انجام خواهد شد.

چند  مازندران  استانداری  شهری  دفتر  داشت:  بیان  انگوران 
با  اما  است  آنها  از  یکی  پسماند  که  دارد  کاری  ماموریت 
راه اندازی شورای سازمان پسماند این مهم با تمرکز و دقت 

نظر بیشتری انجام خواهد شد.
گره کور زباله مازندران در مسیر گره گشایی

با   : داشت  بیان  مازندران  استانداری  شهری  دفتر  کل  مدیر 
اقداماتی که انجام گرفت گره کور زباله مازندران شهر به شهر 

در مسیر گره گشایی قرار گرفت.
این مقام مسوول با بیان اینکه نیروگاه زباله سوز ساری که تا 
پایان سال و حتی زودتر از این موعد افتتاح می شود، گفت 
: در حال حاضر زباله سوز نوشهر با حداکثر ظرفیت در حال 

کار می باشد و ۲۰۰ تن زباله را در روز می سوزاند.
وی بیان داشت: دستگاه زباله سوز نوشهر حتی زباله کم دارد 
که با انعقاد قرارداد از شهرهای همجوار زباله دستگاه نوشهر 
تامین و از طرف دیگر مشکل زباله شهرهای همجوار هم حل 

می شود.
ادامه داد: ساماندهی ۷۵ درصد شیرابه های  این مقام مسوول 

زباله نوشهر انجام و بقیه هم تا ۲ ماه دیگر انجام می شود.
مدیر کل دفتر امور شهری مازندران با بیان اینکه در نور تصفیه 
بهره برداری شد و کمپوست آن هم فعال است،  خانه شیرابه 
بیان داشت: تلاش می  شود تا کیفیت فعالیت کمپوست نوشهر 

هم ارتقا یابد.
انگوران افزود: کارخانه کمپوست قائمشهر هفته دولت افتتاح 
می شود و ساماندهی تصفیه خانه زباله این شهر که کلنگ زنی 

شد تا ۶ ماه آینده افتتاح خواهد شد.

این مقام مسوول تصریح کرد: در بحث زباله بابل تصفیه خانه 
سایت زباله مشکل داشت که شهرداری بابل در روزهای آینده 
با انعقاد یک قرارداد جدید این امر را ساماندهی خواهد کرد.

در  پسماند  و  زباله  معضل  کمر  چه  اگر  ایرنا،  گزارش  به 
اجرای  و  مداوم  پیگیری های  با  ۲ سال گذشته  مازندران طی 
برنامه های هدفمند شکسته شده، ولی خشکاندن ریشه عمیقی 
نیازمند  استان دوانده  که طی دستکم سه دهه در جای جای 

تداوم پیگیری و نظارت است.
معضل پسماند سال های طولانی است که گریبان گیر مازندران 
سرسبز است و در برهه های مختلف سه دهه گذشته در برخی 

مناطق تبدیل به بحران چند وجهی شد.
به عنوان نمونه در دهه ۷۰ معضل زباله در انجیلسی شهرستان 
زباله  بود.  شده  امنیتی  و  اجتماعی  بحران  به  تبدیل  بابل 
شهرستان ساری هم چند سال پیش وضعیت مشابهی پیدا کرد. 
به سنگی  این معضل  آمل وجه زیست محیطی  در شهرستان 
تبدیل شده  استان  بزرگ جلوی پای اجرای بزرگ ترین سد 
همچنان  محمودآباد  در سواحل  زباله  دپوی  تلخ  قصه  است. 
نقل محافل است. شاید اگر آتش سوزی چند سال پیش نبود، 
کسی در مازندران هیچگاه متوجه کوه زباله فریدونکنار نمی 

شد.
اگر چه قصه تلخ معضل زباله برای بومیان مازندران تکراری 
است، چون درد و رنج و جان سختی آن در برابر راه حل های 
متنوع را با گوشت و استخوانشان لمس کرده اند، ولی برای 
غیربومیان هم ناآشنا نیست، چون اگر حتی سابقه یک بار سفر 
زمینی به مازندران را داشته باشند، بوی تعفن زباله های انباشته 

در جای جای استان قطعا مشامشان را آزرده است.
 ۲۲ تمامی  مسیر  در  شود  گفته  اگر  نیست  گویی  درشت 
شهرستان مازندران مقاطعی وجود دارد که ناگهان دمه هوای 

متعفن چونان پتکی آهنین بر مشام آدم می کوبد.
با این که طی سال های اخیر بویژه در ۲ سال گذشته قدم های 
به  اما  برداشته شده،  مازندان  در  زباله  ساماندهی  برای  مثبتی 
جز موارد معدودی از جمله بهره برداری از نیروگاه زباله سوز 
نوشهر و کارخانه کمپوست تنکابن، بقیه طرح ها به سرانجامی 
بایسته نرسیده است و نیازمند سماجت در پیگیری برای جذب 

اعتبارات ملی و نظارت عالیه محلی است.

انتقال آب از دریای عمان و راه آهن 
خراسان جنوبی در مسیر اجرا قرار گرفت

 

انتقال آب از دریای عمان  استاندار خراسان جنوبی گفت: 
و راه آهن به عنوان ۲ ابر پروژه زیرساختی استان در مسیر 

اجرا قرار گرفته است.
 جواد قناعت اظهار کرد: مراحل مسیریابی و تهیه نقشه طرح 

انتقال آب از دریای عمان به استان در حال انجام است.
وی افزود: طرح راه آهن زاهدان - بیرجند - یونسی - مشهد 
از مهمترین و بزرگترین طرح های زیرساختی حوزه ترانزیت 
و  منشاء خدمات  منطقه است که  نقل کشور و  و  و حمل 

توسعه ملی و منطقه ای در شرق کشور می شود.
استاندار خراسان جنوبی تصریح کرد: این طرح مهم از محل 
اعتبارات تهاتر نفتی تامین اعتبار و رئیس جمهوری هم بر 
اهمیت و ضرورت این طرح تاکید ویژه داشته  و خواستار 
این طرح مهم  برای تسریع در روند اجرای  پیگیری جدی 

توسط استاندار و وزارت راه و شهرسازی شده اند.
قناعت عنوان کرد: همچنین رئیس جمهوری دستور ویژه ای 
 - بیرجند   - زاهدان  آهن  راه  طرح  مسائل  پیگیری  برای 
امروز  عصر  دستور  این  پیرو  که  داده اند  مشهد   - یونسی 
جلسه ای در وزارت نفت برای رفع موانع نحوه تامین منابع 
شده  انجام  هماهنگی  به  توجه  با  که  انجام  مهم  طرح  این 
و  پیمانکاران  و شهرسازی،  راه  و  نفت  وزارتخانه های  بین 
مجموعه استان، امیدواریم در آینده نزدیک شاهد عملیات 

اجرایی در استان باشیم.
وی با بیان اینکه در آستانه تنفیذ حکم رئیس جمهوری امروز 
داشته  رئیسی  الله  آیت  با  دیداری  که  شد  حاصل  توفیقی 
باشیم، اضافه کرد: در این دیدار گزارشی از آخرین وضعیت 
اقدامات و برنامه های دولت در حوزه های اقتصادی، عمرانی 

و زیرساختی در سطح استان ارائه شد.
ضمن  رئیسی  الله  آیت  دیدار  این  در  کرد:  عنوان  قناعت 
ابلاغ سلام و درودشان به مردم خراسان جنوبی، بر تلاش 
بیشتر و  بهتر و  ارائه خدمات  استانی در  و همت مسئولان 
همچنین پیگیری های جدی و مستمر بر طرح های توسعه ای 
با ذکر این نکته که در این دیدار  استان تاکید داشتند.وی 
گزارشی کامل از مهمترین طرح های در دست اجرای استان 
ارائه شد، بیان کرد: گزارشی از افتتاح و بهره برداری بخش 
فولادسازی شرکت فولاد قاینات، آغاز عملیات اجرایی چند 
توسعه  طرح  از  بهره برداری  و  افتتاح  معدنی،  بزرگ  طرح 
از دشتک  انتقال گاز  اجرایی خط  آغاز عملیات  کویرتایر، 
زابل به نهبندان و سربیشه و توفقیات استان در اجرای طرح 

نهضت ملی مسکن تشریح شد.
مشکلات  و  مسائل  دیدار  این  در  همچنین  داد:  ادامه  وی 
پیش روی طرح های توسعه ای استان مطرح و برای رفع موانع 
و تسریع در روند اجرای طرح ها، رئیس جمهوری دستوراتی 

صادر کردند.

فرماندار کرمانشاه:
مطالبه اتصال صنایع 

کرمانشاه به شبکه ریلی

همچون  کرمانشاه  بزرگ  صنایع  گفت:  کرمانشاه  فرماندار 
ریلی کشور  به شبکه  راه آهن  با کمک  فولاد  و  پتروشیمی 
برگزاری  به  اشاره  با  آمویی  محمدرضا  می شوند.  متصل 
نشستی با مدیرکل راه آهن اراک و بیان مطالباتی در حوزه 
به  کرمانشاه  صنایع  اتصال  کرد:  اظهار  کرمانشاه  راه آهن 
کاهش  برای  و  فرعی  خطوط  ایجاد  با  کشور  ریلی  شبکه 
هزینه های حمل و نقل کالاهای تولیدی و مواد اولیه انجام 
می شود.وی بهره برداری کارخانجات و صنایع بزرگ استان 
همچون پتروشیمی، نیروگاه و پالایشگاه از ظرفیت ریلی را 
یک ضرورت دانست و بیان کرد: در رابطه با ایجاد خطوط 
فرعی ریلی برای جابجایی تولیدات صنایع بزرگ کرمانشاه 

برنامه ریزی شده و سرمایه گذار نیز در حال جذب است .
فرماندار کرمانشاه با تأکید بر فراهم سازی مقدمات راه اندازی 
دهکده لجستیک در کرمانشاه، افزود: بسیاری از شرکت های 
بزرگ در سراسر کشور به دلیل مرکزیت کرمانشاه در غرب 
کشور، ظرفیت ریلی کرمانشاه و نزدیکی آن با کشور عراق 
تمایل به ارسال کالاهای خود از این استان دارند و بر این 
تاکید  است.آمویی  لجستیک ضروری  دهکده  ایجاد  اساس 
کرد: ایجاد دهکده لجستیک اشتغالزایی را نیز به دنبال دارد 
اداره  و  استان  ارشد  مدیریت  توجه  مورد  موضوع  این  که 
مراحل  به زودی  امیدواریم  و  است  شهرسازی  و  راه  کل 
اجرایی این دهکده آغاز شود.وی با اشاره به مباحث مطرح 
وضعیت  گفت:  اراک،  راه آهن  مدیرکل  با  دیدار  در  شده 
و  آن  مدیریتی  ساختار  از  اعم  کرمانشاه  راه آهن  ایستگاه 
استقرار مدیریت راه آهن در استان و کیفیت و نوع قطارها از 
دغدغه ها و مطالباتی بود که در این جلسه مطرح شد.آمویی 
با اشاره به قول مساعد مدیرکل راه آهن اراک برای اعمال 
برای  کرمانشاه  ریلی  خط  وضعیت  کرد:  بیان  تغییرات، 
درباره  و  یابد  بهبود  باید  مطرح  ریلی  شرکت های  حضور 
افزایش رام های قطار با توجه به ظرفیت موجود نیز از طریق 
به  اشاره  با  اقدام خواهد شد.فرماندار کرمانشاه  استانداری 
اربعین،  ایام  در  کرمانشاه  ریلی  از ظرفیت خطوط  استفاده 
خاطرنشان کرد: مقرر شده تیمی از کادر اداری و تخصصی 
اداره کل راه آهن اراک در ایام اربعین در کرمانشاه مستقر 

شوند تا بتوانند برنامه ها را پیگیری کنند.

زدودن غبار فراموشی از
 هنر هفت هزارساله

 زدودن غبار فراموشی از هنر سفالگری که هفت هزار سال 
بلوچستان  اشتغالزایی در سیستان و  بر  قدمت دارد، علاوه 
به توسعه مناطق و حتی صادرات و درآمدزایی می انجامد.

کوزه های سفالی به عنوان یک هنر در سیستان، بلوچستان و 
خصوصاً در بلوچستان، نسل به نسل منتقل شده و فرزندان 
و نوادگان در کنار مادران و مادربزرگان خود از کودکی با 

این صنعت خو گرفته و آشنایی کامل دارند.
داستان زندگی »ندیم« که فوت سفالگری را از مادربزرگ 
خود »مریم« یاد گرفته گواهی بر این ادعا است؛ پیرزن ۸۷ 
ساله فنوجی که تا زمان زنده بودنش دست از کار نکشید و 

با چرخش دستانش، سفال ها را شکل و رنگ می داد.
دستی  هنرهای  قدیمی ترین  و  مهم ترین  از  یکی  سفالگری، 
و  سفال  داشته،  رونق  ایران  در  دیرباز  از  که  بوده  بشر 
برخوردار  برجسته ای  جایگاه  از  ایران  تمدن  در  سفالگری 
است و در بلوچستان نیز پیشینه آن به عصر پارینه سنگی و 

پیش از تاریخ بر می گردد.
قدمت سفال های به دست آمده از محوطه شهر سوخته سیستان 
واقع در شمال سیستان و بلوچستان و دیگر مناطق باستانی 

استان به هزاران سال پیش از میلاد مسیح باز می گردد.
این سفال ها علاوه بر خریداران داخلی، مشتریانی از آلمان 

و چین دارند.
کلپورگان تنها موزه سفال زنده دنیا

و  سراوان  شهر  کیلومتری   ۲۵ در  روستایی  کلپورگان 
و  سیستان  استان  در  زاهدان  شرق  جنوب  کیلومتری   ۳۹۰
بلوچستان واقع شده و به تنها موزه زنده سفال جهان شهرت 

دارد.
این روستا با سفال و شیوه سفالگری بانوانش معرفی شده و 
زنان و دختران این روستا سفالگری را از مادر و مادربزرگ 
و اجداد خود یاد می گیرند و از آب وخاک، هنری زیبا خلق 

می کنند که هر بیننده ای را مجذوب خود می کند.
و  طرح  با  را  کلپورگان  سفالینه های  بلوچ  هنرمند  زنان 
هیچ گونه  بدون  و  لعاب  بدون  و  هندسی  کاملًا  نقش های 
تولیدهای  که  به گونه ای  می سازند  سفالگری  چرخ  و  ابزار 
آنها به آثار کشف شده از محوطه های تاریخی و کهن منطقه 

بلوچستان و نقاط دیگر ایران شباهت زیادی دارد.
رس  خاک  معدن  از  معمولًا  روستا  این  سفال های  خاک 
توسط  گذشته  زمان  در  که  می شود  تأمین  مشکوتک 
چهارپایان یا سبدهای مخصوص به کارگاه حمل می شد، اما 

در حال حاضر به وسیله کمپرسی به کارگاه حمل می شود.
برای جداسازی ناخالصی از خاک ابتدا آن را سرند کرده و 
سپس آن را در حوضچه دو طبقه ای می ریزند و به آن آب 
اضافه می کنند و سپس خاک را داخل آب به هم می زنند تا 

ذرات خاک در آب به صورت معلق درآید.
با اولی اختلاف  بعد از صافی و لوله به حوضچه دوم که 
اینکه  برای  و  می کنند  منتقل  است  پایین تر  و  دارد  سطح 
نشوند  به حوضچه دوم وارد  اول  از حوضچه  ناخالصی ها 
تا  می کنند  تعبیه  توری  چند  مذکور  لوله  داخل  معمولًا 

آخرین ذراتی که در محلول باقی مانده جدا شوند.
مدت  به  دوم  حوضچه  در  را  به دست آمده  دوغاب  سپس 
گل  بعد  و  شود  بخار  آن  آب  تا  می دارند  نگه  روز  دو 
به دست آمده را با مقداری از همان خاک قبلی ورز می دهند 

تا آماده کار شود.
در اصطلاح محلی مخلوط به دست آمده »هاجک« نام دارد 
و رنگ این مخلوط معمولًا خاکستری متمایل به سبز روشن 

است که پس از پخت در کوره به رنگ نارنجی درمی آید.
که  بعدی  مراحل  اما  است؛  مردان  عهده  به  مراحل  این 
کلپورگان  هنرمند  زنان  توسط  دارد  ظرافت  و  به دقت  نیاز 
با دست انجام می شود.تکنیک های ساخت سفال این منطقه 
همان روش های چند هزار سال قبل است که همین روش 
ابتدایی و بسیار ساده باعث شده تا هنر سفالگری کلپورگان 
در دنیا منحصربه فرد باشد.برای تزئین و نقاشی سفالینه ها نیز 
از »سنگ تیتوک« استفاده می شود که این سنگ در منطقه تپه 
آچار در کهوران شهرستان مهرستان یافت می شود و رنگ 
به کاررفته  نقوش  است.تمامی  سیاه  یا  قهوه ای  معمولًا  آن 
نسل  که  است  ذهنی  و  تجریدی  کلپورگان  سفال  روی  بر 
اعتقادات  از  برگرفته  و  شده  منتقل  سینه به سینه  و  نسل  به 
پیش  نقوش سفال های  با  منطقه است که  باورهای مردم  و 
از  پس  سفالی  تولیدات  دارد.تمام  همخوانی  نیز  تاریخ  از 
تا  می گیرند  قرار  آفتاب  تابش  معرض  در  روز  ساخت ۱۰ 
کاملًا خشک شوند و قبل از اینکه به کوره بروند به وسیله 
رنگ تیتوک رنگ آمیزی می شوند تا ظرف همراه با رنگ در 

یک زمان پخته شود.
تلاش برای احیای هنر سفالگری

اینکه  بیان  با  سفال  عرصه  در  صنایع دستی  کارآفرین  یک 
سفالگری هنری موروثی است و بنده این هنر را از کودکی 
بسیار  سفالگری  کار  کرد:  اظهار  گرفتم،  یاد  مادربزرگم  از 
لذت بخش است؛ زیرا با جان ودل، هنری خلق می شود که 
برآمده از ذوق و سلیقه است.ندیم ارباب، افزود: از زمانی 
که مادربزرگم فوت کرد برای اینکه گردوغبار فراموشی بر 
این هنر تاریخی ننشیند در شهرستان فنوج این کار را ادامه 
دادم، در این زمینه اقدام به آموزش افراد علاقه مند به هنر 
این  اهداف من آموزش  از  سفال هم کرده ام چرا که یکی 

هنر به دیگران است.
وی ادامه داد: ظروفی مثل پارچ، لیوان، کاسه، پیاله، بشقاب، 
دیگ سفالی، زیرسیگاری، چلیم )قلیان( را از سفال ساخته و 

برای فروش راهی بازار می کنیم.
این کارآفرین با بیان اینکه سفال های خوش لعاب مشتریان 
پروپاقرصی در بازارهای محلی، استانی و خارج از استان 
و حتی کشورهای هم جوار دارند، گفت: سفال ها با وجود 
می شود؛  کشیده  آن  ساخت  برای  که  فراوانی  زحمت های 
با  می رسند.وی  فروش  به  ناچیز  بسیار  قیمت های  به  اما 
فاصله  از  سفال  ساخت  برای  موردنیاز  خاک  اینکه  بیان 
سه کیلومتری روستا و از کوه ها تهیه شده و در ابتدا آن را 
الک می کنیم تا یکدست شود، افزود: این خاک را در یک 
به خودش جذب کند وقتی  را  تا آب  حوضچه گلِ کرده 
نایلون ها  در  را  آن  شد،  سفت تر  و  گرفت  را  خودش  گلِ 
بسته بندی می کنند، هرچه بیشتر در نایلون بماند بهتر است 
از این گلِ های بسته بندی به مقداری که نیاز دارند استفاده 

می کنند تا وقتی که دوباره گلِ نیاز باشد و درست کنند.
بر  نقاشی  برای  مورداستفاده  رنگ  کرد:  خاطرنشان  ارباب 
روی سفال ها رنگی معدنی است که از سنگی به نام »تیتوک« 

درست می شود.

کنجکاوی، رفتار هیجانی و نبود آموزش، مثلث گردش ناایمن جاذبه های آبی گلستان
تنیده  درهم  جنگل های  و  سرسبز  و  متنوع  طبیعت  با  گلستان 
آبشارها، رودخانه ها و  مانند  هیرکانی، جاذبه های آبی زیادی 
آب بندان ها به عنوان انتخاب نخست فصل تابستان گردشگران 
آموزش  نبود  و  هیجانی  رفتارهای  و  کنجکاوی  اما  دارد 
به  مسافران  برخی  برای  را  خاطره انگیز  لحظات  این  کافی، 

زجرآورترین روزهای عمر یک خانواده تبدیل می کند.
فراوان  آبشارها و چشمه سارهای  به واسطه داشتن   گلستان 
به سرزمین آبشاران معروف است و شیب تند رشته کوه های 
استان  این  در  را  بسیاری  بزرگ  و  کوچک  آبشارهای  البرز، 
به وجود آورده که از نواحی مختلف سرازیر شده و جلوه های 

زییایی را ایجاد کرده است.
سال  گرم  ماه های  در  مردم  جذاب  سرگرمی های  از  یکی 
از  مناسب  مالی  توان  با  افراد  بعضی  و  است  شناکردن 
استخرهای خانگی و یا عمومی استفاده می کنند و عده ای هم 
به فضاهای شهری ترجیح می دهند  که حضور در طبیعت را 
در هر فرصتی، مناطق شمالی کشور را با اولویت چشمه ها و 
دلیل  به  هم  برخی  و  برمی گزینند  آبی  گردش  برای  آبشارها 
دسترسی به آب بندان ها با وجود ممنوعیت شنا، پاتوق خود 
را این مکان ها قرار می دهند.نگرانی از ایمنی هنگام استفاده از 
به دلیل  تعیین شده در سواحل دریا  مناطق  استخرها و حتی 
وجود نیروهای امدادرسان و نجات غریق به حداقل می رسد 
رودخانه ها،  که  است  افرادی  به  مربوط  اصلی  دغدغه  اما 

چشمه ها و آب بندان ها را برای شنا انتخاب می کنند.
طبیعی  شناگاه های  در  شناکردن  هیجان  و  شور  اوقات  گاهی 
در کنار بی احتیاطی، نداشتن شناخت از وضعیت آب بندان ها 
و بی توجهی به رعایت قوانین و مقررات ایمنی، خوشی این 
سرگرمی جذاب را به کابوسی دردناک برای خانواده ها تبدیل 
و  آب بندان ها  پراکنش  گستره  کارشناسان،  اعتقاد  می کند.به 
آبگیرهای طبیعی گلستان بسیار وسیع است و فرهنگ سازی و 
ترویج آموزش آموزه های درست تنها راهکار ارتقای ایمنی در 
چنین اماکنی به حساب می آید چرا که توقع استقرار و حضور 
و  خاکی  سد  بندان ،  آب  صدها  حاشیه  در  امدادی  نیروهای 
به  و  نیست  میسر  استان  مختلف  نقاط  در  محلی  آبگیرهای 
طور معمول خدمات و امدادرسانی به حادثه دیدگان به ویژه 

شناگران با چند ساعت تاخیر انجام می شود.
تصادف، گم شدگی، سقوط از آبشارها و غرق شدگی چهار 

معضل فصل تابستان در گلستان
جاده ای  تصادفات  گلستان  احمر  هلال  جمعیت  مدیرعامل 
در  گم شدگی  گردشگران،  و  مسافران  تردد  افزایش  دلیل  به 
نقاط جنگلی و کوهستانی، سقوط از ارتفاع و آبشارها و غرق 
شدگی در آب بندان ها را چهار معضل اساسی فصل تابستان 
از  نمونه ۲ مورد سقوط  به عنوان  استان دانست و گفت:  در 
ارتفاع در عید نوروز امسال در آبشار لوه و چند روز گذشته 

در آبشار شیرآباد رامیان اتفاق افتاد.

قاسم غریب آبادی در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهارکرد: 
سال گذشته ۶ مورد غرق شدگی با ۹ نفر حادثه دیده در آب 
بندان ها و آبشارها به هلال احمر استان گزارش شد و تیم ها 
تاکنون  امسال  اعزام شدند که  به محل  برای خدمات رسانی 
این عدد ۶ مورد غرق شدگی با ۱۴ نفر حادثه دیده است که 
۲ مورد آن سقوط از آبشار و چهار مورد هم غرق شدگی در 

آب بندان هاست.
معضل ها  این  از  ناشی  جانی  خسارت  کاهش  افزود:  وی 
نیازمند افزایش آگاهی بخشی جامعه با کارهای آموزشی در 
رسانه هاست تا جلوی کنجکاوی جوانان برای ورود به مناطق 
ممنوعه گرفته شود به عنوان نمونه در حادثه فروردین امسال 
یک جوان از روی کنجکاوی و رفتارهای هیجانی با عبور از 
تمام موانع مانند حصارکشی، طناب، تورها و فنس های کشیده 
شده به منطقه ممنونه آبشار لوه رفت و به دلیل سرخوردگی 
از ارتفاع ۱۵۰ متری سقوط کرده و جان خود را از دست داد.

فضا  اگر  کرد:  تاکید  گلستان  احمر  هلال  مدیرعامل جمعیت 
برای شناکردن و شیرجه زدن در آبشارها مساعد باشد متولیان 
را  لازم  تدابیر  ببین  خان  و  گالیکش  شهرداری های  جمله  از 
طرح  اساس  بر  که  طور  همان  می کردند  بینی  پیش  آن  برای 
با  ساحل  از  قسمتی  گمیشان  در  استان  سواحل  ساماندهی 
حضور غریق نجات برای شنا در نظر گرفته شده تا نگرانی در 

این موضوع به حداقل برسد.
رامیان  چشمه گل  در  مثال  عنوان  به  داد:  ادامه  آبادی  غریب 
جغرافیایی،  شرایط  دلیل  به  آب  در  زدن  شیرجه  در صورت 
و  می شود  کشیده  آب  عمق  به  نقاط  سایر  از  بیشتر  شخص 
احتمال غرق شدگی زیاد است لذا تابلوی شنا ممنوع برای این 
منطقه نصب شده و به مردم توصیه می شود از رفتن به عمق 

آن اجتناب کنند.
نقش تاثیرگذار دهیاران و روحانیون روستاها در کاهش 

حوادث غرق شدگی در آب  بندان ها
بندان ها را گیرکردن  دلیل غرق شدگی در آب  وی مهمترین 
افراد در گل و لای و گاها شاخه و تنه درختان افتاده در کف 
روستاهای  در  بندان ها  بیشتر آب  و گفت:  دانست  بندان  آب 
در  و  می شود  حفر  کشاورزی  زمین های  کنار  در  دست  دور 
عمق آن گل و لای زیادی وجود دارد که در صورت ورود 
افراد به ویژه کودکان در این آب بندان ها احتمال غرق شدگی 
به  مربوط  شدگی  غرق  موارد  از  برخی  و  است  زیاد  آنان 

خانواده مالک خود آب بندان ها هنگام شناست.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر گلستان افزود: با توجه به اینکه 
تعداد آب بندان های استان به لحاظ تعداد و کمیت زیاد است 
مهمترین عامل برای جلوگیری از حوادث این چنینی به افزایش 
آموزش و اطلاع رسانی مدیریت بحران از طریق رسانه ها بر 
از  می تواند  هم  روستاها  روحانیون  و  دهیاری ها  و  می گردد 
طریق بلندگوها در مراسم مختلف نسبت به خطرات شنا کردن 

در آب بندان ها هشدار دهند.
غریب آبادی بیان کرد: حدود یک ماه پیش پدر و پسری در 
یک آب بندان غرق شدند که خیلی دردناک بود و می طلبد کار 
تبلیغاتی بیشتری برای افزایش آگاهی جامعه از عواقب شنا در 

آب بندان ها، رودخانه ها و آبشارها انجام شود.
جان باختن جوان اهل کرج در آبشار شیرآباد رامیان

 مجموعه آبشارهای هفت گانه شیرآباد در ۶ کیلومتری جنوب 
کشور  شمال  گردشگری  جاذبه های  جمله  از  ببین  خان  شهر 
از  بخشی  گردشگران  از  خیلی  ساله  هر  که  می شود  شناخته 
سفرهای تعطیلات تابستانی خود را به بازدید چند ساعته از آن 

قرار اختصاص می دهند.
نبود آشنایی نسبت به منطقه، بی دقتی در خواندن تابلوهای شنا 
ممنوع و رفتارهای هیجانی بار دیگر در این آبشار حادثه آفرید 

و جان یک جوان اهل استان کرج را گرفت.
به گفته، مدیرعامل جمعیت هلال احمر گلستان، ساعت ۱۷ روز 
جمعه گذشته گزارش غرق شدن یک جوان ۲۵ ساله در آبشار 
تلفنی  سامانه  به  مردمی  نیروهای  از سوی  ببین  خان  شیرآبادِ 

۱۱۲ استان اعلام شد.
تیم  یک  بلافاصله  گزارش  این  دنبال  به  افزود:  آبادی  غریب 
عملیاتی از پایگاه امداد و نجات زرین گل علی آباد کتول به 
محل حادثه اعزام شد.وی تاکید کرد: این جوان مسافری اهل 
کرج  بود که پس از شیرجه زدن از ارتفاع بالای آبشار به پایین 

سقوط کرده و در آب غرق شد.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر گلستان گفت: نجاتگران هلال 
احمر با استفاده از بسکت جوان غرق شده را از آبشار به پایین 

دست منتقل و تحویل عوامل انتظامی و شهرداری دادند.
معاون هماهنگی و امور عمرانی فرماندار رامیان هم در گفت و 
گو با با خبرنگار ایرنا بیان کرد: شهرداری اقدامات لازم برای 
افزایش ایمنی هنگام حضور گردشگران در آبشار شیرآباد از 
جمله بهسازی پله ها و پل های عبوری برای جلوگیری از بروز 
حادثه را انجام داده و همچنین تابلو ممنوعیت شنا در قسمت 
ورودی آبشار نصب شده است.علی کوهستانی افزود: با وجود 
تابلو شنا ممنون، انجام رفتارهای هیجانی از جمله شیرجه یک 
جوان اهل استان کرج از ارتفاع آبشار منجر به غرق شدگی 
و فوت وی شد و جنازه وی برای تحقیقات بیشتر به پزشکی 

قانونی تحویل شده است.
وی از مردم خواست هنگام حضور در مناطق گردشگری از 
برای حفظ سلامتی خود و دیگر  ارتفاعات  آبشارها و  جمله 
افراد از انجام رفتارهای هیجانی پرهیز کنند چراکه یک لحظه 
سهل انگاری ممکن است حوادثی مانند فوت این جوان ۲۵ 
سال  آبان   ۱۴ هم  گلستان  مرکز  دادستان  بزند.  رقم  را  ساله 
گذشته اعلام کرده بود: با هدف احقاق حقوق عامه، محدوده 
با  رامیان  شیرآباد شهر خان ببین شهرستان  آبشار  به  دسترسی 

پیگیری دادستانی ایمن سازی شد.
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رضایت آشوبی از عملکرد 
سرخپوشان در بازار

جای خالی مهاجم تمام کننده در 
پرسپولیس

واکنش سرمربی تیم ملی فرنگی جوانان 
به گرفتن میزبانی جهانی از لهستان

گفتگوی متفاوت با جدیدترین تمدیدی سرخ؛

بچه آقا وحید امیری، ستاره آینده پرسپولیس!

درباره  پرسپولیس  تمدیدی  بازیکن  جدیدترین  حرف های 
از  بسیاری  تصور  با  محسوسی  تفاوت  یحیی،  تیم  اردوی 
آینده  ستاره  امیری،  وحید  آقا  دارد.بچه  تیم  این  هواداران 

پرسپولیس!
امیدهای  جمع  در  گذشته  فصل  که  سورگی  میلاد  محمد 
باشگاه  در  با حضور  گذشته  روز  داشت،  پرسپولیس حضور 
به  آینده  فصل  تا  کرد  امضا  ساله  پنج  قراردادی  پرسپولیس 
عنوان سهمیه زیر ۲۳ سال در جمع شاگردان یحیی گل محمدی 
گذشته  فصل  از  ساله  که   ۲۱ باشد.سورگی  داشته  حضور 
اولین  در  می شد،  حاضر  پرسپولیس  بزرگسالان  تمرینات  در 
و  سرخپوشان  جمع  در  حضور  خصوص  در  خود  گفتگوی 
مسیری که در طول فوتبال خود طی کرده است صحبت کرد. 
ارتباط  و  پرسپولیس  جو  درباره  گفتگو  این  در  همچنین  او 

بازیکنان بزرگ این تیم با بازیکنان جوان صحبت کرد.
* در ابتدا درباره تمدید پنج ساله قراردادت با پرسپولیس 

صحبت  کن.
توانستم  که  خوشحالم  خیلی  و  بود  خوبی  خیلی  اتفاق 
قراردادی پنج ساله با پرسپولیس ببندم. از اعتماد کادر فنی و 
باشگاه تشکر می کنم و امیدوارم فرصت بازی پیدا کنم و بتوانم 

به خوبی پاسخ این اعتماد را بدهم.
تو  با  صحبتی  تیم  کادرفنی  قرارداد،  عقد  از  قبل   *

داشتند؟
صحبت هایی با کادر آقای گل محمدی داشتیم و بعد از چند 
برویم.  قرارداد  عقد  برای  که  گرفتند  تماس  باشگاه  از  روز 
خیلی خوشحالم و امیدوارم در آینده بتوانم بهترین عملکردم 
را در پرسپولیس به نمایش بگذارم و در خوشحالی هواداران 

نقش داشته باشم.
* برای رسیدن به ترکیب پرسپولیس، رقبای بزرگی هم 

داری.
درست است. بازیکنان بزرگی در پرسپولیس حضور دارند و 
مسیر راحتی در پیش ندارم اما امیدوارم در این مسیر به خوبی 
قدم بردارم و فرصت هایی برای بازی پیدا کنم. یک بازی در 
پرسپولیس، به اندازه چندین بازی در سایر تیم ها ارزش دارد 
و من انگیزه زیادی برای حضور در ترکیب تیم دارم و تمام 

تلاشم را می کنم.
* در این مدت با تیم بزرگسالان تمرین می کردی؟

من از بهمن ماه سال گذشته در تیم بزرگسالان هستم و حتی 
در بازی برابر مس رفسنجان هم در جمع هجده بازیکن حضور 
داشتم و روی نیمکت بودم و امسال قراردادم را تمدید کردم.

* ارتباط آقای گل محمدی با تو چطور است؟
بازی های  در  شکر  را  خدا  و  است  خوب  بسیار  چیز  همه 

باید  حالا  و  کردم  پیدا  بازی  فرصت  هم  پیش فصل  دوستانه 
ببینیم در طول فصل چطور پیش می رود.

این موضوع مطرح می شود که در  از مواقع  بسیاری   *
ارتباط  جوان ترها  با  بزرگ  بازیکنان  بزرگ،  تیم های 
خوبی برقرار نمی کنند. تو با این موضوع مواجه نشدی؟

من هم چنین طرز فکری داشتم اما زمانی که وارد تیم شدم 
خوش  بسیار  همه  است.  متفاوت  کاملا  شرایط  شدم  متوجه 
به  که  نبود  اینطور  اصلا  می گرفتند؛  تحویل  و  بودند  اخلاق 
بازیکنان جوان بها ندهند. حتی من تعجب کردم که بزرگان تیم 
تا این حد هوای ما را دارند. جو پرسپولیس واقعا با تیم های 

دیگر متفاوت است.
* فضای تیم برای تو به عنوان یک بازیکن جوان چطور 

است؟
فضای بسیار خوبی حاکم است و بازیکنان و بزرگترهای تیم 
نقطه  اگر  و  می کنند  کمک  و  دارند  من  با  خوبی  رابطه  هم 
برطرف  را  آن  تا  با من صحبت می کنند  باشم،  داشته  ضعفی 

کنیم.
* کدام بازیکن بیشتر با تو صحبت می کند؟

آقای وحید امیری. ایشان هر زمانی که اشتباهی از من ببینند، 
با من صحبت می کنند و من هم زمانی که سوالی داشته باشم، 
زمانی  حتی  وحید  آقا  می کنند.  کمک  و  می پرسم  ایشان  از 
من  باشم،  داشته  خوبی  عملکرد  دوستانه  بازی های  در  که 
آن  از  که  نکات خوبی می گوید  همیشه  و  تشویق می کند  را 

استفاده می کنم.
* اصالتا اهل کجا هستی؟

من اهل بیرجند هستم.
* فوتبالت را چطور آغاز کردی و چه شد که پرسپولیس 

رسیدی؟
من از همان بیرجند و از طریق مدرسه فوتبال، فوتبالم را آغاز 
کردم و سپس در دوره ای با تیم بندرعباس در مسابقات مناطق 
کشور بازی می کردم تا در نهایت دو سال قبل آقای انصاری 
در این مسابقات من را دیدند و به امیدهای پیکان بردند و سال 

بعد هم با خود آقای انصاری به امیدهای پرسپولیس آمدم.
* این مسیر سخت پیش نرفت؟

خیلی خیلی سخت بود. همانطور که می دانید استان ما حتی 
در سه لیگ کشور هم هیچ فوتبالیستی ندارد و من راه بسیار 
سختی را طی کردم. من در حال حاضر تنها بازیکن اهل استان 
بتوانم  امیدوارم  و  هستم  کشور  لیگ  سه  در  جنوبی  خراسان 

پیشرفت کنم و خودم را ثابت کنم.
* پدر و مادرت چه نقشی در این مسیر داشتند؟

پدر و مادر من کارمند هستند اما با وجود تمام مشغله ها در 

تمام این مسیر کنار من بودند و پشتم را خالی نکردند. در تک 
تک لحظات سخت، پدر و مادرم تنها کسانی بودند که همیشه 

کمکم کردند.
* با پدر و مادرت در تهران زندگی می کنی؟

نه، آنها بیرجند هستند و من اینجا تنها هستم.
* سخت نیست؟

خیلی سخت است اما باید سختی ها را تحمل کنم تا به هدفم 
برسم.

چشم اندازی  چه  شده ای،  پرسپولیس  وارد  که  حالا   *
برای آینده ات داری؟

اولین هدفم این است که کم کم نظر آقا یحیی را جلب کنم 
و بازی کنم تا بدرخشم. بازی در تیم های بزرگ و پرهوادار 
واقعا سخت است و مربیان هم کمتر ریسک می کنند اما همه 
پرسپولیس  آکادمی  از  قبل  سال  دو  عمری  محمد  که  دیدیم 
هستند  زیادی  بااستعداد  بدرخشد. جوان های  توانست  و  آمد 
که باید تلاش کنند تا به جایگاه مدنظرشان برسند و امیدوارم 
هم  بعدی ام  باشم. هدف  بازیکنان  این  بین  در  بتوانم  هم  من 
بتوانم نظر آقای عنایتی  تیم امید است که امیدوارم در آینده 

را جلب کنم.
بازیکنان  کدام  ایران  داخل  در  فوتبالی ات  الگوی   *

هستند؟
آقای وحید امیری و آقای امید عالیشاه.

* با امید عالیشاه هم رابطه خوبی داری؟
بله، ایشان هم کمک زیادی به من می کنند.

* در فوتبال، پول چقدر برایت مهم بوده؟
بخش  یک  و  است  پول  فوتبال  از  بخشی  یک  مجموع  در 
دیگر هم عشق به فوتبال اما من به پرسپولیس آمده ام و اینجا 
است  کسی  هر  آرزوی  کرد.  صحبت  پول  درباره  نمی شود 
که در پرسپولیس بازی کند و در این قرارداد، پول برای من 
اهمیتی نداشت. فقط امیدوارم بتوانم خودم را در پرسپولیس 
نشان بدهم و بدرخشم. باعث افتخارم است که در پرسپولیس 
هستم و می دانم هزاران نفر هستند که حاضرند پول بدهند و با 

پرسپولیس قرارداد ببندند اما من توانستم به اینجا برسم.
را در  آینده ات  را شروع کردی،  فوتبالت  زمانی که   *

پرسپولیس می دیدی؟
هوادار  بودم و حتی خانواده ام هم  پرسپولیسی  بچگی  از  من 
پرسپولیس هستند اما اوایل اصلا فکرش را هم نمی کردم که 
به این تیم برسم و حتی زمانی که به تهران آمدم هم این هدف 
دور از دسترس بود اما واقعا خدا کمکم کرد و با سختی و 

تلاش به اینجا رسیدم.
* دوستان نزدیکی در بین هم تیمی هایت داری؟

بازیکنان امید که رفقایم بودند و یک سال خوب را در کنار هم 
گذراندیم و در بزرگسالان هم با چند بازیکن رابطه نزدیک تری 
داریم؛ مثل آقا وحید امیری، سینا اسدبیگی، حسین کنعانی و 

محمد عمری.
* شماره پیراهن بازیکنان اعلام شد و تو ۴۸ را انتخاب 

کردی؛ این انتخاب دلیل خاصی داشت؟
بپوشم  را  شماره ای  داشتم  دوست  اما  نداشت  خاصی  دلیل 
ترکیب  در  و  برسم  اهدافم  به  شدم  موفق  آینده  در  اگر  که 
پرسپولیس بدرخشم، این شماره با نام خودم شناخته شود. از 
طرفی شماره ۸ را هم خیلی دوست داشتم و می خواستم که 

حتما در شماره پیراهنم باشد.
* صحبت پایانی؟

که  مهدی جعفری  همچنین  و  انصاری  آقای  از  جا  همین  از 
در پیکان کمک زیادی به من کردند، تشکر می کنم و از آقای 
محسن خلیلی، مدیر آکادمی پرسپولیس و آقای بهادر عبدی 
می گویم  هم  باز  داشتند.  من  به  زیادی  لطف  که  ممنونم  هم 
و  پرسپولیس  بزرگ  تیم  خدمت  در  که  خوشحالم  خیلی 
هواداران خوب این تیم هستم و امیدوارم بتوانم به عنوان یک 

عضو کوچک، موثر باشم و به تیمم کمک کنم.

تاریخی  استقلال یک شروع  استقلال می گوید  بازیکن سابق 
نه  بدنسازی کرده  نه  که  تیمی  داشت،  برتر خواهد  لیگ  در 
دارد  پول  نه  دارد  دهنده  تمرین  مربی  نه  دارد  بدنساز  مربی 

و نه توانسته نفرات مورد نظر کادرفنی را به خدمت بگیرد!
با  گفت وگو  در  استقلال  سابق  بازیکن  فلاحت زاده  فرشاد 
یک  استقلال  کرد:  اظهار  استقلال  وضعیت  درباره  ایسنا، 
نه  که  تیمی  داشت،  خواهد  برتر  لیگ  در  تاریخی  شروع 
دهنده  تمرین  مربی  نه  دارد  بدنساز  مربی  نه  کرده  بدنسازی 
دارد نه پول دارد و نه توانسته نفرات مورد نظر کادرفنی را 
به خدمت بگیرد! کاش حداقل نیمی از خواسته های کادرفنی 
برآورده می شد تا جواد نکونام بتواند روی بازیکنانی که به 

تیمش آورده حساب باز کند و آنها را به میدان بفرستد.
چند مدیر تغییر کرد اما اتفاق مثبتی رخ نداد

وی درباره عملکرد مدیران استقلال در این مدت افزود: در 
طول یکسال چند مدیرعامل تغییر می کند اما هیچ اتفاق مثبتی 
رخ نمی دهد. بازیکنان به دلیل بدقولی اعتصاب می کنند. البته 

آنها حق دارند چون چند ماه است دریافتی نداشتند. امیدوارم 
و  آمده  تازه  هم  البته خطیر  کند.  تغییر  زودتر  هرچه  شرایط 

باید به او زمان داد تا بتواند مشکلات را حل کند.
مشکل نکونام برای چینش ترکیب استقلال

در  فلاحت زاده  شود؟«  موفق  استقلال  در  می تواند  »نکونام 
با تجربه ای است و می تواند  ادامه داد: نکونام مرد  باره  این 
چون  باشیم  داشته  معجزه  انتظار  او  از  نباید  اما  شود  موفق 
خواسته های او برآورده نشده است. او در سخت ترین شرایط 
به استقلال آمد. شرایط به قدری برای استقلال بد است که 
بازی  برای  استقلال  ترکیب  چینش  برای  نکونام  جواد  شاید 

اول دچار مشکل شود.
مدعی  فصل  این  در  استقلال  آیا  اینکه  درباره  فلاحت زاده 
قهرمانی خواهد بود یا خیر بیان کرد: استقلال همیشه استقلال 
است و در هر شرایطی این تیم برای رقبایش یک حریف قابل 
احترام به شمار می آید. استقلال هوادار دارد و همین باعث 
می شود آنها در هر بازی با روحیه بالا در میدان ظاهر شوند.

استقلال باید یک امتیاز در خوزستان بگیرد
کرد:  تصریح  آبادان  نفت  مقابل  اول  هفته  دیدار  درباره  وی 
خانه  از  خارج  بازی  از  تا  کند  بازی  محتاط  باید  استقلال 
و  عجیب ترین  نفت  و  استقلال  دیدار  بگیرد.  را  امتیاز  یک 
شاید تاریخی ترین بازی برای استقلال باشد ، این بازی برای 
آبی پوشان بسیار تاثیر گذار خواهد بود و باید منتظر بمانیم و 
ببینیم نکونام و شاگردانش در هفته اول لیگ چه نتیجه ای در 

گرمای خوزستان به دست خواهند آورد.
استقلال یک شروع تاریخی خواهد داشت!

تاثیرگذار  بازیکنان  جدایی  درباره  استقلال  سابق  بازیکن 
گفت: محبی و قایدی فصل گذشته جزو بازیکنان تاثیرگذار 
امسال  اما  داشتند  نقش  تیم  موفقیت  در  و  بودند  استقلال 
هرحال  به  شدند.  جدایی  به  مجبور  که  شد  طوری  شرایط 
ماندن  برای  بازیکن  دو  این  به  که  نداشت  پول  استقلال 
بازیکنان خوبی دارد که می توانند  اما استقلال  پرداخت کند 

جایگزینان خوبی باشند.

تیم  معافیت  درخواست  به  گفت:  والیبال  فدراسیون  دبیرکل 
جوانان از خدمت سربازی هنوز پاسخی داده نشده و بازیکنان 

صبور باشند.
میلاد تقوی دبیرکل فدراسیون والیبال در گفت وگو با خبرنگار 
به  سربازی  از خدمت  جوانان  تیم  معافیت  بحث  درباره  مهر 
والیبال جوانان  تیم  قهرمانی جهان گفت:  خاطر کسب عنوان 
با کسب عنوان قهرمانی جهان کار بزرگ و ارزشمندی انجام 
داد. ما هم در فدراسیون پیگیر موضوع معافیت سربازی آن ها 
فدراسیون  سوی  از  ندادند.  ما  به  جوابی  هنوز  ولی  هستیم 
نامه نگاری های لازم انجام شده ولی تاکنون هیچ جوابی مبنی 

بر رد این خواسته به ما ابلاغ نشده است.
تیم  معافیت  بحث  اینکه  اظهارداشت:  والیبال  فدراسیون  دبیر 
مورد  موضوع  خیر  یا  دارد  وجود  سامانه  در  جهان  والیبال 
قهرمانی  که  جهان  والیبال  قبلی  تیم  معافیت  نیست.  ما  بحث 
این  بنابراین  نبود.  بودند هم در سامانه  جهان را کسب کرده 
موضوع ملاک تصمیم گیری در این خصوص نیست. به نظرم 
قانونی  روال  دهند  اجازه  و  باشند  باید کمی صبور  بازیکنان 
این موضوع دنبال شود. اگر هم قرار باشد این موضوع مورد 

موافقت مسئولان ذی صلاح قرار نگیرد در ابتدا فدراسیون در 
جریان آن قرار می گیرد.

تقوی گفت: درخواست معافیت از خدمت سربازی به تازگی 
نگذشته  آن  از  زیادی  زمان  و  شده  داده  بازیکنان  این  برای 
است، بنابراین نباید ناامید شوند. به هر حال این موضوع یک 
روی  را  تمرکزشان  بازیکنان  است  بهتر  و  دارد  اداری  روال 
لازم  پیگیری های  فدراسیون  دهند  اجازه  و  بگذارند  بازی ها 
بازیکنان  زحمات  قدر  هم  سیستم  بدون شک  دهد.  انجام  را 
انجام  را می داند و در چارچوب قانونی پیگیری های لازم را 

خواهد داد.
وی در واکنش به این سوال که آیا فدراسیون پیش از برگزاری 
به  از خدمت سربازی  مسابقات قهرمانی جهان، قول معافیت 
قولی  ما چنین  به هیچ عنوان  بود، عنوان کرد:  داده  بازیکنان 
به هیچ بازیکنی ندادیم، چراکه این موضوع فرافدراسیونی و 
فرا وزارت ورزشی است و هیچ فدراسیونی نمی تواند چنین 
قولی بدهد، ما هم همه تلاشمان را به کار می بردیم.دستگاه های 
اجرایی هم خودشان پیگیر این موضوع هستند و به ما گفتند 

چنین درخواستی بدهیم، به نظرم بازیکنان نباید عجله کنند.

گفت:  ملی پوشان  به  پاداش  مورد  در  والیبال  فدراسیون  دبیر 
تیم های ملی مقام آور، طبق مصوبه  برای  پاداش هیأت رئیسه 
۱۰ درصد است؛ به این معنی که بازیکنان پس از عقد قرارداد 
با باشگاه ، باید ۱۰ درصد قرارداد خود را به فدراسیون بدهند. 
پس از کسب این مقام آوری، این ۱۰ درصد برای آن ها درنظر 
گرفته می شود و فدراسیون از حق خودش می گذرد. اگر قرار 
باشد پاداشی جداگانه در نظر گرفته شود باید در هیأت رئیسه 
مصوب شود، ولی ما تیم های مختلف با مقام های متعددی در 
رئیسه  هیأت  اعضای  است  منطقی  و  داریم  بین المللی  عرصه 
این مسائل در  تیم ها شرایطی مشابه قائل شوند.  برای تمامی 
جلسه هیأت رئیسه مورد بحث قرار می گیرد و بهترین تصمیم 

را خواهیم گرفت.
دبیرکل فدراسیون والیبال در مورد جذب مربی خارجی پیش 
رایزنی ها و  اظهارداشت:  آسیا  قهرمانی  برگزاری مسابقات  از 
اما من بعید می دانم تا قبل از  مذاکرات در حال انجام است 
مسابقات قهرمانی آسیا بتوانیم به نتیجه برسیم. بالاخره این کار 
زمان کوتاه  این  در  نیست  منطقی  و  دارد  برنامه ریزی  به  نیاز 

بتوانیم مربی جذب کنیم.

فرشاد فلاحت زاده:

استقلال یک شروع تاریخی خواهد داشت!

دبیر فدراسیون والیبال:

به درخواست معافیت از خدمت سربازی جواب ندادند

به  توجه  با  پرسپولیس  می گوید:  پرسپولیس  پیشین  بازیکن 
ساختار و روند منطقی که در جذب بازیکن داشت این نوید 
را می دهد که شاهد عملکرد خوب و موفقی از پرسپولیس 

در آسیا باشیم اما صحبت از قهرمانی نامفهوم است.
نقل وانتقالات  وضعیت  از  ارزیابی  در  آشوبی  فرزاد 
نقل وانتقالات صورت  من  اعتقاد  به  کرد:  اظهار  پرسپولیس 
منطقی ترین  و  اصولی ترین  از  یکی  پرسپولیس  در  گرفته 
شکل های ممکن بود که ضمن حفظ شاکله قبلی خود، در 
پست هایی که نیاز به تقویت داشت بازیکنان خوبی را جذب 
کرد و مهاجمان خوبی دارد. هرچند به نظر می رسد که این 
تیم نیاز به یک مهاجم قوی و تمام کننده دارد. همچنین اگر 
بحث حضور میلاد سرلک و یک دروازه بان خوب دیگر نیز 
بالایی  تیم قوی و سطح  امسال  لحاظ شود،  پرسپولیس  در 

خواهد داشت.
بازگشت به عقب درست نیست

با  قراردادش  فسخ  آیا  که  این  و  بیرانوند  کار  درباره  وی 
عقب  به  بازگشت  افزود:  خیر؟  یا  بود  درست  پرسپولیس 
درست نیست و نباید دوباره به این مساله دامن زد. بیرانوند 
بهترین دروازه بان حال حاضر فوتبال ایران است و پرسپولیس 
با حفظ این بازیکن موفق شد اعتماد به نقس بالایی به سایر 

بازیکنان و کادر فنی بدهد.
لیست پرسپولیس جای خالی ندارد

که  پرسش  این  به  پاسخ  در  پرسپولیس  پیشین  بازیکن 
گنجی،  علی  پور  مرتضی  و  گولسیانی  کنار  در  پرسپولیس 
این  حضور  آیا  است،  کرده  جذب  هم  را  کنعانی زادگان 
کرد:  اظهار  کند؟  کمک  پرسپولیس  به  می تواند  مدافع  سه 
پرسپولیس قرار است در ۳ جام مبارزه کند و در هر پست 
باید ۲ بازیکن باکیفیت و خوبی داشته باشد. بنابراین حضور 
۳ مدافع خوب میانی دست مربی را باز می گذارد تا بهترین 
ترکیب را در هر بازی داشته باشد و تصور نمی کنم با حضور 

این ۳ مدافع دیگر نیاز به جذب مدافع میانی دیگری باشد.
آشوبی درباره جدایی کمال کامیانی نیا و سیامک نعمتی از 
پرسپولیس افزود: هر دو از بازیکنان با تکنیک و سطح بالایی 
هستند که طی سال ها حضور در پرسپولیس عملکرد خوب 
این  به هر صورت طبیعت و جبر فوتبال  و موفقی داشتند. 
گونه رقم خورد. باید قدردان آن ها بود و فضای دوستانه ای 

برای جدایی این دو بازیکن ایجاد شود.
نوید روزهای خوب در آسیا

می کنید  فکر  آیا  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  همچنین  وی 
کرد:  خاطرنشان  شود؟  آسیا  قهرمان  می تواند  پرسپولیس 
صحبت در این زمینه سخت است. مسابقات آسیایی شرایط 
متفاوتی دارد و باید با گروه های قوی تر از تیم ها و بازیکنان 
که  منطقی ای  روند  و  ساختار  به  توجه  با  البته  شد.  روبرو 
می دهد  را  نوید  این  داشت،  بازیکن  جذب  در  پرسپولیس 
آسیا  در  پرسپولیس  از  موفقی  و  خوب  عملکرد  شاهد  که 
باشیم. به هر جهت صحبت از قهرمانی نامفهوم است و مهم 
آن است که پرسپولیس بتواند بازی خوب و باکیفیت خود 

را در آسیا تکرار کند.
این سوال  به  پاسخ  در  پایان  در  پرسپولیس  پیشین  بازیکن 
ارقام  پرداخت  شاهد  انتقالات  و  نقل  در  روزها  این  که 
خصوص  این  در  نظرتان  هستیم،  بازیکنان  به  عجیبی 
ندارد.  وجود  زمینه  این  در  مشکلی  کرد:  تصریح  چیست؟ 
مدیریت  و  کنترل  درست  را  هزینه های خود  باشگاهی  اگر 
و به تعهدات خود به موقع عمل کند هیج محدودیتی برای 
عقد قراردادهای سنگین ایجاد نمی شود. بحث این است که 
منابع به چه شکلی تامین می شود. باید فوتبال را رها کرد و 
اجازه بدهیم که از طریق حق پخش و تبلیغات درآمدزایی 
داشته باشد. همان طور که در فوتبال حرفه ای دنیا تعریف 
اقتصادی،  شرایط  به  توجه  با  حاضر  حال  در  است.  شده 
افزایش قیمت بازیکنان نیز طبیعی است، باید اجازه دهیم که 
فوتبال خودش تنفس کند و باشگاه ها نیز از طریق منابع و 
درآمد واقعی خود هزینه کنند تا ارقام بازیکنان کنترل شود.

اینکه  بیان  با  جوانان،  فرنگی  کشتی  ملی  تیم  سرمربی 
اروپایی مشکلات خاص  برگزاری مسابقات در کشورهای 
خود را دارد، گفت: دادن میزبانی رقابت های جهانی به اردن 

به نفع ما خواهد بود.
جوانان  فرنگی  کشتی  ملی  تیم  شرایط  درباره  باوف  حمید 
جهان،  قهرمانی  رقابت های  در  حضور  استانه  در  ایران 
اظهار کرد: خدا را شکر شرایط تیم بد نیست. اردوی حال 
حاضر تیم ملی به پایان می رسد و آخرین اردوی تیم ملی 
به  اعزام  زمان  که  چهارم  و  بیست  تا  مرداد  چهاردهم  از 

رقابت های جهانی اردن است ادامه خواهد داشت.
در  بچه ها  افزود:  جوانان،  فرنگی  کشتی  ملی  تیم  سرمربی 
مجموع شرایط خوبی دارند و به لحاظ روحی و بدنی در 
شرایط مطلوبی به سر می برند. قطعا کشتی گیری که به دنبال 
رسیدن به رده بزرگسالان است باید در جهانی جوانان مدعی 
کسب مدال باشد و بتواند خودش را نشان بدهد؛ همانطور 
که در سال های گذشته نیز چهره های زیادی در رده جوانان 

خودشان را اثبات کردند و به تیم ملی بزرگسالان رسیدند.
وی خاطرنشان کرد: بچه های ما توانایی های فنی بالایی دارند 
ایرادات آن ها را  و در طول ۱۰ مرحله اردو سعی کردیم 
به حداقل برسانیم. خوشبختانه بچه ها نسبت به روز نخست 
اردوها پیشرفت خوبی داشته اند و همگی انگیزه بالایی دارند 
نتیجه برسند و دل مردم  که در مسابقات جهانی به بهترین 
و خانواده هایشان را شاد کنند. امیدوارم بهترین اتفاقات در 
مسابقات جهانی برای تیم ما رقم بخورد و روز بچه ها باشد.

با وفا با اشاره به سطح بالای این مسابقات، گفت: همیشه در 
سال قبل المپیک مسابقات جهانی سطح بالایی دارد و قطعا 
در جهانی امسال نیز شاهد کشتی های دشواری خواهیم بود. 
سعی ما این است که با دست پر به ایران بازگردیم و بهترین 
نتایج را کسب کنیم. قطعا هیچ کدام از نفرات ما کم فروشی 
مبارزه  تشک  روی  بر  دارند  توان  در  چه  هر  و  کنند  نمی 

می گذارند تا دل مردم را شاد کنند.
سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی جوانان، درباره گرفتن میزبانی 
این مسابقات از لهستان و دادن آن به اردن، گفت: به هر حال 
چندی پیش برای مسابقات آسیایی در اردن به میدان رفتیم 
و تجربه حضور در این کشور به تیم ما کمک خواهد کرد. 
برگزاری مسابقات در کشورهای اروپایی شرایط خاص خود 
را دارد. اروپایی ها پشت هم هستند و مباحثی مثل داوری 
عنوان  به  اردن  در  اما  باشد  داشته  را  سختی هایی  می تواند 
کشوری که جایگاهی در کشتی ندارد قطعا کار راحت تری 

خواهیم داشت و به سود ما خواهد بود.
مسمومیت  بحث  بر  مبنی  صحبت ها  برخی  درباره  وی 
بابت  این  از  آیا  اینکه  و  اردن  آسیایی  در  ایران  نمایندگان 
نگرانی دارد یا خیر، گفت: برخی از بچه های ما نیز تا حدی 
بخواهد  که  نبود  شدید  آنقدر  اما  شدند  مشکل  این  درگیر 
کشتی های آن ها را تحت الشعاع قرار دهد. فکر می کنم علت 
بابت  این  از  نگرانی  و  بود  هوا  و  آب  تغییرات  بحث  آن 

نداریم.
باوفا در پایان، با بیان اینکه اردوهای تیم ملی کشتی جوانان 
بدون مشکل خاصی در بحث اسکان، تغذیه و تمرین همراه 
رسیدن  برای  فاکتور  مهمترین  کرد:  خاطرنشان  است،  بوده 
یک تیم به موفقیت، موضوع اسکان، امکانات تمرین وتغذیه 
است که خدا را شکر مشکلی از این بابت نداشتیم. تعدادی 
از اردوهای ما نیز در شهرهایی مثل اهواز، شرایط، مشهد، 
اسلامشهر و چمستان برگزار شد که در شرایط خوبی بود و 
میزبانان همگی سعی کردند امکانات لازم را برای تیم ملی 

فراهم کنند که از آن ها تشکر می کنم.

سرپرست وزارت ورزش و جوانان گفت: چالش های ورزش 
و  می کنیم  اولویت بندی  است.  مشخص  حاضر  حال  در 

هم راستا با سیاست های دولت محترم گام برمی داریم.
عنوان  به  معارفه خود  جلسه  حاشیه  در  هاشمی  کیومرث   
و  محبت  از  گفت:  جوانان  و  ورزش  وزارت  سرپرست 
اعتمادی که آقای رئیس جمهور به من کرد، تشکر می کنم. 
امیدوارم بتوانم جواب این اعتماد را با کمک همکارانم در 
مجموعه وزارت ورزش بدهم. به برادر عزیزم آقای حمید 
خدمات  که  دور،  نه چندان  سال های  قهرمان  این  سجادی، 
زیادی را در عرصه ورزشکاری و مدیریت انجام داده است، 

خسته نباشید می گویم.
حاضر  حال  در  ورزش  چالش های  کرد:  بیان  ادامه  در  او 
حوزه های  در  که  چالش هایی  بنابراین  است.  مشخص 
عمرانی، ورزش حرفه ای، قهرمانی، همگانی و جوانان وجود 
دارد و همچنین اقداماتی که نیاز به پیگیری بیشتری دارد در 
دستور کار قرار می دهیم. اولویت بندی می کنیم و هم راستا با 

سیاست های دولت محترم گام برمی داریم.
که  کرد  اشاره  سجادی  آقای  افزود:  ادامه  در  هاشمی 
مهم ترین رویداد در بخش ورزش بازی های آسیایی است. با 
توجه به سابقه ای که در کمیته ملی المپیک دارم، بازی های 
آسیایی بازی های داخل سالن آسیا و المپیک را اعزام داشتیم 
و باید در یک فضای همدلی، مشکلات کاروان اعزامی را به 
حداقل برسانیم و این فوری ترین مسئله حال حاضر است. 
جلسه ای را با رئیس کمیته ملی المپیک و پارالمپیک خواهیم 
داشت و نقطه نظرات آنها را می شنویم. اقدامات خوبی انجام 
تا  باشیم  داشته  هم  انگیزشی  باید  کمک های  و  است  شده 

فدراسیون ها بدون دغدغه ورزشکاران خود را اعزام کنند.
رسانه  جامعه  با  تخصصی  نشست های  اینکه  بیان  با  او 
کرد:  تاکید  می دهد،  ارائه  را  خود  بحث های  و  می گذارد 
کمک  با  امیدوارم  است.  داده  همکاری  قول  محترم  دولت 
و  دارند  قانونی  و  نظارتی  جایگاه  که  مجلس  نمایندگان 
گام های  باشند،  جوانان  و  کشور  ورزش  بازوی  می توانند 
موثری برداریم. مخصوصا در زمانی که حضور پیدا کرده ایم 
در کمیسیون تلفیق بحث لایحه پیشنهادی دولت در قانون 
حوزه  روی  پیش  سال  پنج  برای  است.  مطرح  هفتم  برنامه 
جوانان و ورزش احکام خوبی را پیش بینی کنند تا با قوت 

قلب بیشتری به کار خودمان ادامه بدهیم.
ابلاغ شد و  قبل  ماه آخر دولت  از ۱۰  قانون  بیان کرد:  او 
قانون  این  در  قانون گذشته.  این  از  است  نزدیک سه سال 
نیاز است  وظایفی بر عهده وزارت ورزش گذاشته شده و 
با همکاری دستگاه های دیگر ما کار را پیش ببریم. ساختار 
است.  بوده  گذشته  قانون  مبنای  بر  ورزش  وزارت  فعلی 
بند از آن اهداف مشخص شده است  در قانون جدید یک 
ساختار و تشکیلاتش را به سازمان امور استخدامی و دکتر 
لطیفی ارائه بدهد و بر مبنی آن کار انجام شود. قرار شد در 
مورد آن نشست تخصصی با معاونان و مدیران داشته باشیم.

کیومرث هاشمی: 
چالش های ورزش مشخص است

پنجره  که  این  از  لیورپول  سرمربی  کلوپ  یورگن 
نقل وانتقالات برای باشگاه های عربستانی سه هفته بیشتر از 

اروپایی ها باز است، ابراز نگرانی کرد.
مصاحبه اش  آخرین  در  لیورپول  سرمربی  کلوپ  یورگن 
خواهان محافظت در برابر تهدید بزرگ باشگاه های سعودی 

شده است.
پس  اروپایی  باشگاه های  شدن  غارت  از  لیورپول  سرمربی 
از پایان پنجره نقل وانتقالات تابستانی در یکم سپتامبر )۱۰ 
خلیج فارس  پرخرج  کشور  که  چرا  می ترسد،  شهریور( 
همچنان می تواند تا ۲۰ سپتامبر )۲۹ شهریور( بازیکن بخرد.

کلوپ در این باره گفت: »تقریباً بدترین چیز این است که 
پنجره نقل وانتقالات در عربستان سعودی برای سه هفته بیشتر 
باز است. حداقل در اروپا، این مفید نیست. بنابراین یوفا و 
می رسد  نظر  به  کنند.  پیدا  آن  برای  راه حل هایی  باید  فیفا 
نفوذ  این  و  دارد  زیادی  بسیار  نفوذ  سعودی  عربستان  که 

گسترده است.«
بندهای  کردن  فعال  با  می توانند  عربستانی  باشگاه های 
و  کنند  ویران  را  اروپایی  تیم های  ستاره های،  آزادسازی 
باشگاه های اروپایی هم نمی توانند جایگزینی برای آن ها پیدا 

کنند.
جردن  که  این  از  پس  میانی  خط  در  کلوپ  اصلاحات 
هندرسون کاپیتان لیورپول با ۱۲ میلیون پوند به الاتفاق رفت 
و فابینیو با ۴۰ میلیون پوند به الاتحاد فروخته شد، با شکست 
فیرمینو  روبرتو  حال  همین  در  است.  شده  روبه رو  بزرگی 
پس از پایان قراردادش در آنفیلد به الاهلی پیوست. کلوپ 
مجبور شد تا جلوی انتقال ۴۳ میلیون پوندی لوئیس دیاس 

به الهلال را هم بگیرد.
پپ گواردیولا سرمربی منچسترسیتی هم پیش از این و پس 
از انتقال ریاض محرز به الاهلی، در مورد تهدید باشگاه های 
می دهند،  دست  از  را  ستاره های شان  که  برتر  لیگ  بزرگ 
هشدار داده بود. کلوپ در این باره اضافه کرد: »قطعاً این 
مسئله برای ما تأثیرگذار است.« در همین حال سرمربی ۵۶ 
ساله آلمانی احتمال حضور کیلیان امباپه در لیورپول را رد 
کرد و گفت: »به این شایعه می خندیم. چیزی برای ما در این 

باره وجود ندارد.«

حمله کلوپ به سیاست عربستانی ها؛ 
به نظر می رسد نفوذ زیادی دارند
 یوفا و فیفا باید راه حل پیدا کنند
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قالیباف در دیدار با رؤسای سازمان های نظام مهندسی :

کشور نیازمند تصمیمات شجاعانه، سخت و تلخ است 
حل مشکل مسکن به معنی حل دائم مشکل معیشت است

خاندوزی در جمع خبرنگاران:

مذاکرات سازنده ای برای آزادسازی پول های ایران انجام شده است

رئیس مجلس شورای اسلامی در دیدار با روسای سازمان های نظام 
مهندسی با بیان اینکه کشور نیازمند تصمیمات شجاعانه، سخت 
و گاهی تلخ است، گفت: با یک برنامه پنجساله می توان ثبات 
اقتصادی  ثبات  که  زمانی  تا  و  بازگرداند  کشور  به  را  اقتصادی 

برقرار نشود، رشد اقتصادی معنا ندارد. 
مجلس شورای  رئیس  قالیباف  محمدباقر  ملت،  گزارش خانه  به 
اسلامی در دیدار رؤسای سازمان های نظام مهندسی ضمن تسلیت 
و تعزیت به مناسبت ماه محرم و ضمن آرزوی قبولی عزاداری های 
ملت ایران گفت: یکی از افتخارات ما در جمهوری اسلامی این 
است که امام عزیزمان امت اسلامی را با فرهنگ کربلا، شهادت، 
عزت، شرافت و آزادگی آشنا کرد و همه ما مکلفیم که در این 

مسیر حرکت کنیم.
)ره(  امام  حضرت  اینکه  بیان  با  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
نگه داشته  این محرم و صفر است که اسلام را زنده  می فرماید 
است، ادامه داد: زمانی که ما به مقطع تاریخی ۱۵خرداد سال ۱۳۴۲ 
تا به امروز نگاه می کنیم، می بینیم که نقش محرم و صفر و نقش 

فرهنگ عاشورا در زندگی مادی و معنوی ما اثرگذار بوده است.
وی با بیان اینکه جا دارد از همه شهدا که پیشقراولان این مسیر 
جامعه  از  بزرگ  شهدای  من جمله  بودند،  مستقیم  صراط  این  و 
مهندسی مانند شهید تندگویان، شهید باکری، شهید رجب بیگی و 
شهید حسن روشن یاد کنیم، تصریح کرد: هزاران شهید مظلوم چه 
در دوران دفاع مقدس و چه در بین مدافعان حرم، هر کجا را که 
نگاه می کنیم، درخشیده اند و همه ما در هر جایگاهی که در این 
کشور مشغول به خدمت هستیم، مدیون یکایک آنها هستیم و باید 
از خداوند بخواهیم این فرصت را به همه عطا کند تا همه ما به این 

موضوعات بیندیشیم و از این موضوع غفلت نکنیم.
قالیباف با بیان اینکه در کشور ما بدون شک جامعه مهندسی یکی 
این  افزود: هر زمان که  پیشرفت است،  و  توسعه  مهم  ارکان  از 
جامعه پای کار بوده و پیش رفته است، انسجام و رشد بیشتری 
داشته است و به موضوعات هم از جهت تشکیلاتی و ساختاری 
و هم از جهت آموزشی و تربیتی توجه کرده و در کشور گام های 
بزرگی برداشته است و امروز نیز شاهدیم که زیرساخت هایی که 
افتخار  مایه  می افتد،  اتفاق  در کشور  سازمان  این  فعالان  توسط 

است.
مشکلاتی  کشور  در  چون  کرد:  بیان  کشورمان  مقننه  قوه  رئیس 
وجود دارد، ما در همه محافلی که هستیم بیشتر به نقد و مشکلات 
می پردازیم، هرچند نباید نسبت به آنها بی توجهی کنیم، اما از هر 
طرف که نگاه می کنیم، همیشه به بخش خالی لیوان نگاه کردن، هم 

ظلم به خود و هم ظلم به جامعه است.
وی ادامه داد: به دوستان در هر محیطی که کار می کنم می گویم که 
اگر در شرایطی مغرور شدید و اندیشیدید که کار بسیاری انجام 
داده اید و طلبکار هستید و غرور پیدا کردید، به کارهای بر زمین 
مانده نگاه کنید تا متوجه شوید آنقدر کار بر زمین مانده وجود دارد 
که کارهای انجام شده در مقابل آنها قابل ارائه نیست. اما مواقعی 
به  شود  منفعل  و  ضعیف  دلایلی  به  روحیه تان  است  ممکن  که 
کارهایی که انجام شده نگاه کنید. وقتی به این کارها نگاه می کنیم، 

می بینیم که کارهای بزرگی نیز در کشور انجام شده است.
حوزه های  در  خدمت  دهه   ۴ تجربه  به  توجه  با  گفت:  قالیباف 
متأسفانه  که  می گویم  را  خود  تجربه  و  فهم  برداشت،  مختلف، 
همیشه وقتی به چالش های موجود می رسیم، دو موضوع را مطرح 
می کنیم. نخست آنکه اعتبار و پول نداریم و تحریم هستیم و دوم 
که  خدمتگزار  به عنوان  خود  من  نداریم.  اختیار  می گوییم  اینکه 
دستی بر این آتش داشتم و دست خود نیز زیر این سنگ آسیاب 

بوده است، بیان می کنم که هر دو موضوع مذکور بهانه است.
برخی فکر می کنند  قانونگذاری کشور تصریح کرد:  نهاد  رئیس 

موضوع حکمرانی که مطرح می کنم، برای اکنون یا یک سال یا 
دو سال اخیر است در حالی که اگر به مجموعه بحث هایی که 
در حوزه کارآمدی و کارآمدسازی که مبتنی بر حکمرانی است، 
داشته ام، نگاه کنید، مشخص می شود که بیش از ربع قرن بر این 

موضوع تأکید دارم.
وی ادامه داد: اشکال ما در حکمرانی است، در حالی که ما فکر 
می کنیم مشکل ما پول و اختیار است، ما به این حکمرانی توجه 

نمی کنیم و پول و اختیار خود را نیز از بین می بریم.
قالیباف افزود: وقتی بحث از حکمرانی می کنیم، خود حکم از دو 
عنصر ساخته می شود؛ تشخیص علمی و تصمیم سیاسی. زمانی 
که آقای شکیب )رئیس سازمان نظام مهندسی کل کشور( حرف 
از ساختمان می زند، از ۶ یا ۷ منظر سخن می گوید. زمانی که ما 
می خواهیم در ابعاد مختلف تصمیم بگیریم، متوجه می شویم که 
موضوعات بخشی نداریم، به هر موضوعی باید از ابعاد مختلف 
مسیر  و سیر  در یک حلقه  را  یعنی تشخیص علمی  توجه کرد. 

تصمیم سازی را به طور دقیق و همه جانبه ببینیم.
اینجاست  ما  اشکال  اینکه  بیان  با  رئیس مجلس شورای اسلامی 
که ترکیب بین تشخیص علمی و تصمیم سیاسی را توأم با هم 
انجام نمی دهیم، ادامه داد: در بسیاری از تصمیمات یا فقط تصمیم 
سیاسی می گیریم یا فقط تشخیص علمی می دهیم. برای حکمرانی 
به هر دوی این موضوعات نیاز داریم و ترکیب این دو موضوع با 
هم ما را پیش برده و به ما توسعه، پیشرفت و رشد در همه ابعاد 

را می دهد.
وی با ذکر مثالی به تشریح موضوع مذکور پرداخت و گفت: ما در 
کشور حدود ۱۴ هزار کیلومتر راه آهن داریم که حداقل ۴ هزار 
کیلومتر از این ۱۴ هزار کیلومتر، کم استفاده است، یعنی هر چه 
نگاه می کنیم می بینیم این همه هزینه برای این ۴ هزار کیلومتر شده، 
اما خروجی آن چیست؟ این موضوع یعنی از بین رفتن ۳۰ درصد 
منابع. درحالی که تصمیم سیاسی، این بدبختی را برای ما ایجاد 
کرده است چرا که در واقع تصمیم سیاسی بدون تشخیص علمی 

صورت گرفته است.
وی در همین زمینه اظهار کرد: اینقدر راه آهن آنتنی ایجاد شده 
و مسیر راه آهن را به جایی می کشانیم که نمی دانیم آخر آن کجا 
می رود! وقتی که از بهره برداری از راه آهن می پرسیم یا سرعت 
حرکت بار، بیان می شود که سرعت حرکت بار در ساعت به طور 
متوسط ۵ کیلومتر است، یعنی اگر یک فرد پیاده راه بیفتد، بار خود 
را از سیستم قطار زودتر به مقصد می رساند! این در شرایطی است 

که ما در نقطه ترانزیتی منطقه و جاده ابریشم قرار داریم.
قالیباف با بیان اینکه ما در تهران حدود ۲۰۰ کیلومتر ریل مترو 
داریم، اظهار کرد: از جهت فنی، کار و کنترل این ظرفیت را داریم 
که هر ۲ دقیقه یک قطار را داشته باشیم، معنی این حرف یعنی 
اینکه ما در روز می توانیم ۸ میلیون مسافر را جابه جا کنیم، اما با 
وجود اینکه همه زیرساخت ها را ساختیم، اما هر ۷ دقیقه یک قطار 
می آید، یعنی فقط ۲ میلیون مسافر را جابجا می کنیم. این خسارت 
اختیار  یا  نداشته  پول وجود  آیا  است؟  وارد کرده  را چه کسی 
نبوده؟رئیس قوه مقننه کشورمان گفت: وقتی ما حرف از حکمرانی 
و مهندسی می زنیم، در یک ابعاد گسترده مقصر آن هم ما هستیم، 

همه به سهم خودمان.
قالیباف با تأکید بر اینکه حکمرانی ما دچار اشکال است، گفت: لذا 
من اولین نکته ای که می خواهم اشاره کنم، این است که پیش از 
آنکه بر اعمال دیگران نظارت کنیم، به اعمال خود توجه کنیم. از 
خودمان سوال کنیم. خودمان با خودمان حرف بزنیم، به وجدانمان 
مراجعه کنیم، به فرصت هایی که داریم نگاه کنیم. من معتقدم یک 
عنصر انقلابی، یک مدیر با اراده، در هیچ زمانی اینگونه نمی نگرد 
که ما فرصت و تهدید داریم، برای هیچ مدیر با اراده ای تهدید 

وجود ندارد.
اینکه هر چه وجود دارد،  بیان  با  قانونگذاری کشور  نهاد  رئیس 
تقسیم شوند؛  دسته  دو  به  باید  ها  فرصت  گفت:  است،  فرصت 
فرصت با ریسک و فرصت بدون ریسک. از قضا تحول، پیشرفت 
و جهش زمانی حاصل می شود که فرصت های با ریسک انتخاب 

می شود.
این است  افتخارم  اما  نیستم،  وی گفت: من در جامعه مهندسی 
که تشخیص دادم و فهم کردم که جامعه مهندسی ما چه بخش 
نهادهای دولتی، چه بخش نهادهای عمومی غیردولتی و چه بخش 
خصوصی، افرادی کارشناس و خبره کار هستند. من هیچ نسبت 
می گوید  من  مدیریتی  فهم  اما  ندارم،  مهندسی  کار  با  تخصصی 
جامعه مهندسی کشور بی نظیر هستند، اگر کسی در جایگاه کاری 
و مسئولیتی بتواند در حوزه حکمرانی تشخیص علمی و تصمیم 
سیاسی را به درستی کنترل کند که در مسیر خود هدایت شود، 

اتفاق بزرگی رخ می دهد و ما این قابلیت ها را از دست می دهیم.
قالیباف با اشاره به شعار مهندسان یا راهی پیدا می کنند یا راهی 
می سازند، بیان کرد: زمانی که من در قرارگاه خاتم الانبیا )ص( 
و در شهرداری با این جامعه کار می کردم، هر ایده ای که داشتیم، 
وقتی این را به عنوان مسئله مطرح می کردیم، آن مسئله حل می شد.

رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: یکی از مشکلات ما 
همیشه  ما  نمی دانیم،  را  مشکل  و  مسئله  بین  فرق  که  است  این 
به دنبال حل مشکل هستیم، این در حالی است که تا زمانی که 
را  نمی تواند آن  مهندسی  نکنیم، هیچ  به مسئله  تبدیل  را  مشکل 
حل کند. اول باید مسئله را درست بفهمیم، هر مسئله ای که طرح 
کردیم مهندسان در این شهر آن را حل کردند و لذا این ظرفیت 

در کشور وجود دارد.
تأکید  دولت  کردن  و کوچک  تمرکززدایی  بر  ما  داد:  ادامه  وی 
و  شد  تشکیل  مهندسی  نظام  سازمان   ۷۰ دهه  در  می کنیم، 
همه  با  که  کنم  بیان  باید  صراحت  با  شد.  رها  تصدی گری ها 
زحماتی که می کشیم، کاری کنیم که حیثیت فنی، اعتبار فنی و 

صلابت این مجموعه همیشه در ذهن مردم مثبت باشد.
قالیباف خطاب به جامعه مهندسان گفت: هر نقطه ای که در قانون 
نیاز به اصلاحات داشته باشد، ما آن را انجام می دهیم تا گره از کار 
شما باز شود تا پرسرعت گام بردارید. اگر پیشنهادات به صورت 
خلاصه داده شود، قول می دهم تا قبل از پایان این دوره مجلس، 

این قانون را اصلاح کنیم.
رئیس نهاد قانونگذاری کشور با اشاره به نتایج یک گزارش، گفت: 
ما در سال حدود ۱۰۴ میلیارد دلار انرژی هدر می دهیم! اما بعد از 
برجام، بحث هایی که درباره توتال مطرح می شود، مربوط به این 
است که حدود ۴ میلیارد دلار در پارس جنوبی سرمایه گذاری 
شود و اکنون نیز این شرکت رها کرده و رفته است؛ درحالی در 

سال ۱۰۴ میلیارد دلار انرژی هدر می دهیم.
وی افزود: براساس گزارشی که چند روز گذشته خواندم فقط در 
حوزه حمل و نقل و مسکن و بخشی از صنعت حدود ۶۷ میلیارد 
دلار در سال ۱۳۹۲ هدر رفته است، بعد اکنون برای ۸ میلیارد دلار 

چقدر سیستم تلاش می کند.
وی با بیان این که راهکار حل مسائل وجود دارد و مهندسان ما 
می توانند آن را حل کنند، تصریح کرد: اگر ما بتوانیم حداقل از 
این ۶۷ میلیارد دلار در دو حوزه حمل و نقل و مسکن، سالی ۱۰ 
میلیارد دلار احیا کنیم، اتفاق بزرگی رقم می خورد و این وضعیت 
نشان می دهد که پول داریم، امکانات داریم، اما مدیریت صحیح 
نداریم.قالیباف با اشاره به اینکه در دو مقطع زمانی یعنی دهه ۷۰ 
کارهای  درگیر  داشته،  تهران حضور  شهرداری  در  که  زمانی  و 
مرتبط با ساخت و ساز بوده است، اظهار کرد: سرجمع که نگاه 
می کنیم در برخی زمان ها در وزارت راه و شهرسازی به عنوان 
بخش حاکمیت، وزیری می آید که سازمان نظام مهندسی را بازوی 
پرتوان حاکمیت می داند و زمان دیگر نیز وزیری می آید که سازمان 
نظام مهندسی را یک مزاحم می داند! اما باید بپذیریم سازمان نظام 
مهندسی منحصربه فردترین جا برای توسعه و مردمی ترین جا برای 
اینجاست که من می گویم حیثیت حرفه ای تان،  توسعه است. در 
حیثیت تخصصی تان و افتخارآفرینی  که برای تاریخ ماندگار است 

را باید انجام دهید.
قالیباف با بیان اینکه اگر مشکل مسکن مردم را حل کنیم، مردم 
نه از ما یارانه و نه هیچ دیگر نمی خواهند، اظهار کرد: حل مشکل 
حال  در  است،  آنها  معیشت  دائم  مشکل  حل  تنهایی  به  مسکن 
حاضر زن و مرد اگر مسکن نداشته باشند و به صورت دو شیفت 

نیز با هم کار کنند، نمی توانند اجاره خانه را بدهند.
وی با اشاره به اینکه کشور نیازمند تصمیمات شجاعانه، سخت و 
تلخ است، گفت: باید این تصمیمات را بگیریم و پای آن بایستیم و 
بفهمیم که این تصمیمات قابل اجراست. با یک برنامه پنجساله باید 
ثبات اقتصادی را به کشور بازگردانیم. تا زمانی که ثبات اقتصادی 
برقرار نشود، رشد اقتصادی معنا ندارد. این برنامه باید متمرکز شود 
تا ثبات اقتصادی را به کشور بیاورد، البته مطمئن باشید که بخش 
قابل توجه آن برعهده شماست. ما ان شاءالله بسترسازی آن را فراهم 
قوه  پیگیری می کنیم.رئیس  را  قانونی شما  پیشنهادات  و بی شک 
مقننه کشورمان در پایان تأکید کرد: در برنامه هفتم مصمم هستیم 

که برنامه ای را بنویسیم که اجرایی بوده و اجرا شود.

نایب رئیس کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه با تاکید بر اینکه 
فقیر شدن یک سوم جمعیت کشور موضوعی نیست که آن را به 
تقلیل دهیم، گفت: کنترل و  یا برچسب زنی های سیاسی  افراد و 
جبران سیاست هایی که منجر به سقوط اقتصادی طیف قابل توجهی 

از طبقه متوسط جامعه شده ضرورتی حیاتی است. 
محسن پیرهادی در گفت و گو با خانه ملت، با بیان اینکه فقیر شدن 
یک سوم جمعیت کشور موضوعی نیست که آن را به افراد و یا 
برچسب زنی های سیاسی تقلیل دهیم، گفت: یافتن مقصر یا مقصران 
و  زندگی  شدن  تهدید  و  مردم  دوش  بر  اقتصادی  فشار  تشدید 
معیشت شمار قابل توجهی از هموطنانمان بحث ثانویه ودر واقع 
بردن  انحراف  به  در  سعی  است  جمعی  رسانه ای  سواری  موج 
موضوع و موج سواری سیاسی در شرایط و مصادره به مطلوب 
و  اسلامشهر  تهران، شمیرانات، ری،  مردم  دارند.نماینده  را  امور 
پردیس در مجلس شورای اسلامی، ادامه داد: بجای یافتن مقصر 
و  مهم  خود  جای  در  حتما  که  شده  ایجاد  شرایط  مقصران  یا 
ضروری است، پرداختن به علل و عوامل چرایی بروز آن که حتما 
مخاطرات جدی اجتماعی، فرهنگی و سیاسی که به دنبال خواهد 
داشت مهم تر و اثر گذارتر است چرا که منجر به کنترل و جبران 
آن خواهد شد.وی تصریح کرد: متاسفانه افزایش جمعیت زیر خط 
فقر کشور به ۲۸ میلیون نفر، محدود به سیاست گذاری دو یا سه 
سال اخیر نیست و به خروجی عملکرد و شرایط اقتصادی تحمیلی 
یا تصمیم گیری های یک دهه اخیر بازمی گردد که عوامل بسیاری 
از تحریم های خارجی، کارشکنی معاندان و نابسامانی بازار گرفته 
تا سقوط ارزش ریال و کاهش ارزش پول ملی و ناکارآمدی ها 
مدیریتی در آن دخیل بوده اند.نایب رئیس کمیسیون تلفیق برنامه 
هفتم توسعه در تشریح راهکارهای جبران شرایط پیش آمده است، 
افزایش  باهدف  اقتصادی  ایجاد رشد  و  تورم  کنترل  تاکید کرد: 

باید در  رفاه جامعه و توزیع عادلانه درآمد موضوعی است که 
برنامه ریزی ها و سیاستگذاری های از بودجه سالانه گرفته تا احکام 

بالادستی آن از جمله برنامه هفتم توسعه مورد توجه قرار گیرد.
در  که  همانطور  شد:  یادآور  مجلس  رییسه  هیات  عضو  این 
رهبری  معظم  مقام  از سوی  ابلاغی  هفتم  برنامه  کلی  سیاستهای 
بر پیشرفت توأم با عدالت تأکید شده است، باید در روند تدوین 
درحال  جدیت  به  درمجلس  روزها  این  که  توسعه  هفتم  برنامه 
توجه  مورد  اقتصادی  و رشد  اجتماعی  بررسی گسترش عدالت 
قرار گیرد تا کنترل فقر و پیامدهای آن در پایان برنامه محقق شود.

به گفته پیرهادی پیش بینی پذیرکردن اقتصاد، تقویت رشد و سرمایه 
گذاری، ایجاد اشتغال پایدار و به تبع افزایش رفاه عمومی، توقف 
روندهای نابرابری ساز و از بین بردن فرصت های نابرابر اقتصادی 
مهمترین رویکردی است که با توجه و تاکید بر آن ها در برنامه 
ریزی ها و سیاستگذاری های می توانیم به کاهش خط فقر در کشور 
کمک کنیم.نایب رئیس کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه تاکید 
کرد: مجموع شرایط محیطی و داخلی ناظر بر برنامه هفتم توسعه 
به ویژه تحولات خارجی پیرامون کشور، حکایت از آن دارد که 
در افق ۵ساله آینده تحرک بخشی به چرخه قدرت ملی، می بایست 
از طریق تمرکز برجهش اقتصادی به عنوان موتور محرکه سایر 
باید هدف  اینکه  بر  تاکید  با  پیگیری شود.وی  مؤلفه های قدرت 
محوری و اصلی تنظیم احکام برنامه هفتم توسعه، جهش اقتصادی 
بازخوانی  را دوچندان می کند،  این ضرورت  آنچه  افزود:  باشد، 
شاخص های اقتصادی کشوردر یک دهه گذشته است به عنوان مثال 
تنها در سال ۱۴۰۰ یعنی سال پایانی برنامه ششم توسعه، پس از ۳ 
سال رشد منفی و قرار گرفتن اقتصاد ایران در رکود، شاهد رشد 
قابل  بخش  البته  که  بودیم  درصدی  دهم  و هشت  دو  اقتصادی 
توجهی از آن به واسطه ایجاد گشایش های محدود در فروش نفت 

خام بوده است، این درحالی است که در برنامه ششم هدفگذاری 
برنامه، دستیابی به رشد ۸ درصدی بوده است.

پیرهادی با بیان اینکه درطول برنامه ششم توسعه شاخص های تورم 
هم کشور در وضعیت بی سابقه ای را عیان می کند، تصریح کرد: 
تجربه تورم بالای ۳۰ درصد طی چهار سال مستمر، امری است 
که خروجی آن در میزان رشد خط فقر در کشور اثر گذار بوده 
است و آنچه این وضعیت را حساس تر می کند، اوضاع نابه سامان 
صندوق های بازنشستگی و وابستگی بالای آن ها به دولت است که 
اهرم موثری بر حجم ناترازی ها بودجه سالانه است که ماحصلش 
جز تشدید تورم سالانه نخواهد بود.این نماینده مردم در مجلس 
هفتم  برنامه  در  باید  مجلس  و  دولت  اینکه  بر  تاکید  با  یازدهم 
توسعه، ریل گذاری درستی برای رسیدن به رشد اقتصادی انجام 
دهند، بیان کرد: براساس بررسی های کارشناسانه انجام شده تدوین 
برنامه تامین مالی در پایان هر سال برنامه، تأمین مالی خارجی ۱۰ 
میلیارد یورویی سالانه، تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار و 
مردمی سازی و مولدسازی شرکت ها وداراییهای دولتی، طرح های 
کلان پیشران و زنجیره ارزش و احکام حوزه های انرژی، مسکن، 
ترانزیت، سلامت و... ازجمله پیش نیازهای تحقق رشد اقتصادی 

است که باید در اهداف برنامه مورد توجه جدی قرار گیرند.
نایب رئیس کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه، با بیان اینکه در 
کنار ضرورت اصلاح ساختار بودجه سالانه کشور که پیشتر به آن 
اشاره کرده ام، گام اساسی تردر مسیر رشد اقتصادی اصلاح نظام 
بانکی و باهدف مهارتورم است، اظهار کرد: تدوین برنامه سالانه 
سرمایه  کفایت  نسبت  افزایش  مرکزی  بانک  توسط  تورم  کنترل 
بانک ها از طریق الزام سهامداران به افزایش سرمایه و مجاز شدن 
بازارهای ارز و طلا اموری  بانک مرکزی به هرگونه مداخله در 

هستند که می تواند در این روند اثر گذار باشد.

وزیر اقتصاد گفت: مذاکرات بسیار خوب و سازنده ای برای 
آزادسازی پول های بلوکه شده ایران در کره جنوبی انجام شده 
و به محض پایان مذاکرات از طریق رئیس کل بانک مرکزی 

اطلاع رسانی می شود.
 سید احسان خاندوزی در حاشیه جلسه هیئت دولت در جمع 
خبرنگاران گفت: کنسرسیومی متشکل از ۳ شرکت بیمه ایرانی 
و  ایران  ۶۰ درصد  با سهم  بیمه سوری  با شرکت  غیردولتی 
۴۰ درصد سوریه بیمه تجاری و تکافلی راه اندازی کرده اند.

وی اضافه کرد: شعب ۲ بانک غیردولتی ایران هم در سوریه 
رئیس جمهور  سفر  اهداف  از  یکی  این  و  است  افتتاح شده 
به دمشق بود که انجام شد و امید است بتوانیم از این طریق 
شرکت های ایرانی فعال در بازار سوریه از پیمانکاران ایرانی 

حمایت کنیم.
وزیر امور اقتصادی و دارایی بیان کرد: یکی از توافقاتی که 
دو  ایجاد  بود،  شده  انجام  دمشق  به  جمهور  رئیس  سفر  در 
تر  راحت  بتوانند  ایرانی  تجار  که  بود  مالی  گر  تسهیل  نهاد 
فعالیت کنند. این بانک ها قرار است با پشتیبانی مالی و بیمه ای 
شرکت های ایرانی فعال در سوریه، برای پیمانکاران و صدور 

خدمات فنی مهندسی فعال شوند.
وی با اشاره به اینکه در مدت از کمتر سه ماه بیمه و بانک 

مشترک تأسیس شد، ادامه داد: از این پس می توانیم از طریق 
ایرانی  گذاران  سرمایه  و  تجار  از  مشترک  بانک  و  بیمه  این 

پشتیبانی کنیم.
وزیر امور اقتصادی و دارایی همچنین گفت: مذاکرات بسیار 
خوب و سازنده ای برای آزادسازی پول های بلوکه شده ایران 
در کره جنوبی انجام شده است و به محض پایان مذاکرات از 

طریق رئیس کل بانک مرکزی اطلاع رسانی می شود.

از  ای  هسته  برق  سهم  گفت:  اتمی  انرژی  سازمان  رییس 
سهم  این  است؛  شده  تعیین  مگاوات  هزار   ۲۰ کشور  برق 
اطلاعاتی  پشتوانه  هم  و  شده  مطالعه  هم  است،  منطقی  هم 

اش وجود دارد. 
محمد اسلامی با بیان اینکه سهم برق هسته ای از برق کشور 
هم  سهم  این  گفت:  است،  شده  تعیین  مگاوات  هزار   ۲۰
اش  اطلاعاتی  پشتوانه  هم  و  مطالعه شده  هم  است،  منطقی 

وجود دارد.
وی ادامه داد: برای عملیاتی کردن سهم برق هسته ای باید 
مکان یابی می کردیم؛ اولا به دلیل بزرگی این نوع نیروگاهها 
نیاز  مورد  آب  تا  شود  احداث  سواحل  نزدیک  حتما  باید 
برای خنک کردن راکتور در دسترس باشد و ثانیا به لحاظ 
برق  به شبکه  باشد که  مکانی  باید در  اقلیمی و زیرساختی 

کشور متصل شود.
ساحل  پنج  مکان یابی  از  کشور  اتمی  انرژی  سازمان  رییس 
دریایی برای احداث نیروگاه هسته ای خبر داد و افزود: در 
استان های خوزستان، سیستان و بلوچستان، هرمزگان، بوشهر 
برق هسته ای  نیروگاه  نیاز  احداث  ...  شرکت های مورد  و 
زمینهای  و  انجام  مذاکراتش  و  آغاز   مطالعاتش  و  تاسیس 
در  کارون  نیروگاههای  است.  شده  خریداری  نیازش  مورد 
استان خوزستان در همان محلی که قبل از انقلاب عملیات 
اجرایی انجام شده بود، با استفاده حداکثر از ساخت داخل 

مجددا در همان محل مورد استفاده قرار گرفته است.
وی در ادامه با اشاره به سیاست سازمان انرژی اتمی برای 
احداث نیروگاههای کوچک مقیاس، گفت: وضعیت کار در 
نیروگاههای کوچک را  دنیا  متفاوت است.  نیروگاههای  این 
به صورت سِری در قالب شرکتهای بزرگ در دست طراحی 
دارند. ما نیز چند سال است که در این زمینه  کار کردیم و 
از آنجا که در فناوری تولیوم به نتیجه رسیدیم و می توانیم 
حال  در  باشیم.  داشته  کوچک  نیروگاه  سدیم  و  تولویم  در 
حاضر  ساخت نیروگاه یک مگاواتی را دستورکار داریم تا 
انبوه  تولید  به  را  آن  بتوانیم  آزمایشی  از طرح  عبور  از  بعد 

برسانیم.

جنوبی،  کره  بر  علاوه  گفت:  رئیس جمهور  حقوقی  معاون 
چه  هر  مجلس  امیدواریم  که  داریم  بحرین  از  هم  مطالباتی 
زودتر اجازه ارجاع پرونده مطالبات ایران از کره و بحرین 

به داوری را تصویب کند.
جمع  در  دولت  هیئت  جلسه  حاشیه  در  دهقان  محمد   
خبرنگاران اظهار داشت: ما مطالباتی از کره داشتیم و توسط 
دستگاه های ذیربط مذاکرات لازم با طرف کره ای انجام شده 
المللی را گرفتیم و حتی از خود  است. نظرات وکلای بین 

وکلای کره ای هم نظریه حقوقی گرفتیم.
معاون حقوقی رئیس جمهور ادامه داد: با توجه به موافقتنامه 
سرمایه گذاری که بین ما و کره وجود دارد، وجوهی که در 
کره مسدود شده مشمول این موافقتنامه سرمایه گذاری است 
شورای  مجلس  به  داوری  موضوع  این  ارجاع  تقاضای  و 
آن  زودتر  چه  هر  مجلس  امیدواریم  که  شده  ارائه  اسلامی 

را تصویب کند.
 وی بیان کرد: علاوه بر کره جنوبی، مطالباتی هم از بحرین 

داریم که پیگیر وصول آن هم هستیم. امیدواریم مجلس هر 
و  کره  از  ایران  مطالبات  پرونده  ارجاع  اجازه  زودتر  چه 

بحرین به داوری را تصویب کند.

مخالف  گفت:  رئیس جمهور  خانواده  و  زنان  امور  معاون 
ما  پیشنهاد  آن  به جای  و  تشکیل وزارتخانه خانواده هستیم 

این است که سازمان زنان و خانواده داشته باشیم. 
جمع  در  دولت  هیئت  جلسه  حاشیه  در  خزعلی  انسیه   
وزارتخانه خانواده  تشکیل  مخالف  دولت  خبرنگاران گفت: 

است، چرا که از این طریق محدودیت هایی ایجاد می شود.
وی بیان کرد: خانواده باید در همه وزارتخانه ها نمود داشته 
باشد و قوانین، عملکردها، رویکردها و دستورالعمل ها باید 
با نگاه خانواده محوری وجود داشته باشد و اگر محدود در 
یک وزارتخانه و به یک بودجه محدود باشد، قطعاً نمی تواند 

کارساز باشد.
داشت:  اظهار  رئیس جمهور  خانواده  و  زنان  امور  معاون 
پیشنهاد ما این است که مانند سازمان محیط زیست، سازمان 

وزارتخانه ها  همه  بر  بتواند  تا  باشیم  داشته  خانواده  و  زنان 
نظارت و با آنها همکاری داشته باشد.

وزیر نفت با اشاره به میادین مشترک نفتی و گازی ایران با 
کشورهای همسایه در حوزه خلیج فارس، گفت: ذره ای از 

حق ایران در بهره برداری از میدان آرش کوتاه نمی آییم.
جمع  در  دولت  هیئت  جلسه  حاشیه  در  اوجی  جواد 
خبرنگاران، گفت: عملیات بهره برداری فاز ۱۱ پارس جنوبی 
در هفته های آتی با حضور رئیس جمهور آماده بهره برداری 
فاز  آخرین  جنوبی  پارس   ۱۱ فاز  کرد:  تصریح  است.وی 
دریایی پارس جنوبی است و صفر تا صد در دولت سیزدهم 
انجام شده است. فاز ۱۱ نسبت به برنامه خود سه سال زودتر 

به بهره برداری رسیده است.

فارس  خلیج  در  نفت  وزارت  داشت:  اظهار  نفت  وزیر 
تفاهم های  با  و  دارد  نفتی  حوزه  در  مشترکی  همکاری های 

انجام شده بهره بردای از آن در حال انجام است.
مشترک  کویت  و  ایران  بین  که  آرش  میدان  درباره  اوجی 
است، تصریح کرد: در این باره به کشور کویت اعلام کردیم 
از  تا  داریم  را  آمادگی  این  مشترک  میادین  سایر  مانند  که 
این میدان به صورت مشترک بهره بردای کنیم و آن را حق 
جمهوری اسلامی ایران می دانیم. اگر کشور کویت علاقه ای 
به این همکاری ندارد، ما تکلیف خود را می دانیم و ذره ای 

از این موضوع کوتاه نخواهیم آمد.

رییس سازمان انرژی اتمی:
سهم برق هسته ای از برق کشور 20 هزار مگاوات تعیین شده است

دهقان:
پیگیر وصول مطالبات خود از کره جنوبی و بحرین هستیم

خزعلی در حاشیه جلسه هیئت دولت:

موافق تشکیل سازمان زنان و خانواده هستیم

اوجی در حاشیه نشست هیئت دولت:
ذره ای از حق ایران  در میدان آرش کوتاه نمی آییم

محسن پیرهادی تاکید کرد 
تبعات فقر یک سوم جمعیت کشور را نباید پشت برچسب زنی های سیاسی پنهان کرد
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